
 
 
ACTA Núm. 5 - PLE ORDINARI DIA 27/05/2021 
 
A Paiporta, sent les 18.30 hores del dia 27 de maig de 2021, prèvia la corresponent convocatòria i sota la 
Presidència de l’alcaldessa, Sra. Isabel Martín Gómez, assistida de la secretària de la Corporació, Sra. Mª 
José Gradolí Martínez, es reuneixen en la sala de plens de la Casa Consistorial, a fi de celebrar sessió 
ordinària, en primera convocatòria, els membres de la Corporació que a continuació s'expressen: 
 

ASSISTENTS: Alcaldessa-Presidenta: 
Isabel Martín Gómez (Compromís per Paiporta) 
 
Regidors/es: 
Josep Val Cuevas (Compromís per Paiporta) 
Beatriz Jiménez Jiménez (Compromís per Paiporta) 
Rafael Gadea Merino (Compromís per Paiporta) 
María Ángeles Val Canós (Compromís per Paiporta) 
Esther Coronado García (Compromís per Paiporta) 
María Isabel Albalat Asensi (PSOE) 
Vicent Ciscar Chisbert (PSOE) 
María Jesús López Sanz (PSOE) 
Alejandro Jorge Sánchez Tarazona (PSOE) 
Esther Torrijos Alonso (PSOE) 
Vicente Ibor Asensi (PP) 
María Isabel Chisbert Alabau (PP) 
María Isabel Peyró Fernández (PP) 
María Consuelo Lisarde Marín (PP) 
Christian Montávez Redondo (PP) 
María Esther Gil Soler (PP) 
Alejandro Gutiérrez Martínez (PP) 
Manuel Carratalá Vila (PP) 
Francisco Estellés García (Ciudadanos de Paiporta) 
Matilde Cardós Sanz (Ciudadanos de Paiporta) 
 
Secretària: 
Mª José Gradolí Martínez 

 
Declarat públic l'acte i oberta la sessió per la Sra. alcaldessa, es procedeix a tractar els assumptes i 
adoptar els acords sobre els expedients inclosos en el següent 
 

ORDRE DEL DIA 
 

 SECRETARIA 

1.- Aprovació, si escau, de l'acta núm. 4/2021, de 29 d'abril. 
2.- Resolucions dictades per l'Alcaldia i regidories delegades des de l'última sessió ordinària del 

Ple. 
3.- Sessions de Junta de Govern Local celebrades des de l'última sessió ordinària del Ple. 

 
HISENDA I ADMINISTRACIÓ GENERAL 

4.- 779704Y - Dació de compte del període mitjà de pagament del primer trimestre de 2021. 
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5.- 333868F - Dació de compte de l'informe de seguiment del Pla econòmic financer 2019-2020. 
6.- 760887N - Dació de compte de l'informe resum control intern 2021 al Tribunal de Comptes. 
7.- 760897C - Dació de compte de l'informe resum control intern 2021 a la Intervenció general 

de l'Administració de l'Estat. 
8.- 760904M - Dació de compte del Pla anual de control financer (PACOFI) 2021. 
9.- 783719Z - Dació de compte de l'execució del pressupost del primer trimestre de 2021 i 

enviament de l'execució de l'entitat local. 
10.- 784479E - Modificació de l'Ordenança fiscal reguladora de l'impost de vehicles de tracció 

mecànica. 
11.- 767727N - Modificació de crèdit 11/2021. 
12.- 784284J - Modificació de crèdit 18/2021 – Ampliació operatius de la Policia Local 2021. 
13.- 786568F - Moció del grup municipal Popular per a instar al Govern d'Espanya a anul·lar les 

pujades d'impostos que han entrat en vigor en 2021 i a no posar en marxa els augments i 
nous tributs inclosos en el Pla de recuperació, transformació i resiliència enviat a Brussel·les. 

 
URBANISME, MEDI AMBIENT I SOSTENIBILITAT 

14.- 744121C - Revisió preus contracte manteniment clavegueram municipal subscrit amb 
l'empresa GLOBAL ÓMNIUM INVERSIONES SL corresponent a l'any 2021. 

15.- 783243N - Moció del grup municipal Compromís instant al Govern de l'Estat que retire el pla 
per a implantar peatges en les carreteres a partir de l'any 2024. 

 
INTERIOR I PERSONAL 

16.- 782041T - Revisió d'ofici de l'acord plenari de data 31-10-2019, sobre aplicació al personal al 
servei de l'Ajuntament de Paiporta de l'article 7.4 del Decret 42/2019, de 22 de març, del 
Consell de la Generalitat Valenciana, sobre reducció de jornada sense reducció de retribució. 

17.- 783657N - Modificació acord plenari de data 31-05-2018 sobre consolidació i estabilització 
d'ocupació temporal. 

18.- 679251E - Ampliació operatius de la Policia Local per a l'exercici 2021 fins al 5 de gener de 
2022. 

 
BENESTAR SOCIAL, SANITAT I SALUT PUBLICA 

19.- 786054R - Moció del grup municipal Socialista per a la visibilització i no discriminació de les 
dones lesbianes. 

20.- 786261E - Moció del grup municipal Compromís de condemna pels bombardejos de l'Estat 
d'Israel sobre la franja de Gaza.  

 
CULTURA 

21.- 786197Q - Moció del grup municipal Socialista de suport a la iniciativa de la Federació de 
Societats Musicals de la Comunitat Valenciana relativa a la rectificació del Reial decret llei 
229/2021, de 30 de març. 

 
EDUCACIÓ 

22.- 786240A - Moció del grup municipal Popular en suport a la nostra comunitat educativa en la 
seua sol·licitud a la Conselleria d'Educació de més recursos i mitjans per a l'IES la Sénia de 
Paiporta. 
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23.- 

 
Mocions. 

 
24.- 

 
Precs i preguntes. 

 
 
1.- SECRETARIA.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L'ACTA Núm. 4/2021, DE 29 D'ABRIL. 
 
L'Alcaldia-Presidència pregunta als membres del Ple de la Corporació, si algun d'ells ha de formular 
observacions a l'acta núm. 4/2021, de 29 d'abril. 
 
El Ple de la Corporació municipal, conforme al preceptuat en l'article 91 del Reglament d'organització, 
funcionament i règim jurídic de les entitats locals, aprovat per Reial decret 2568/1986, de 28 de 
novembre, acorda per unanimitat aprovar l'acta núm. 4/2021, de 29 d'abril, en els termes que figuren 
en l'esborrany d'aquesta. 
 
 
2.- SECRETARIA.- RESOLUCIONS DICTADES PER L'ALCALDIA I REGIDORIES DELEGADES 
DES DE L'ÚLTIMA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE. 
 
En compliment del que s'estableix en els articles 22.2-a) i 46.2-e) de la Llei de bases de règim local, i 42 
del Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, s'informa la Corporació 
municipal de les resolucions de l'Alcaldia i regidories delegades d'àrea hagudes des de l'última sessió del 
Ple, segons consta en els llibres corresponents de la Corporació, el resum de la qual és el següent: 
 

NOMBRE DE DECRETS TOTAL DECRETS EMESOS 
núm. 1110, de 23/04/2021 al 1453, de 20/05/2021 (tots dos 
inclusivament) 344 

 
Els membres de la Corporació assistents a la sessió en queden assabentats. 
 
 
3.- SECRETARIA.- SESSIONS DE JUNTA DE GOVERN LOCAL CELEBRADES DES DE L'ÚLTIMA 
SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE. 
 
En compliment del que s'estableix en els articles 22.2-a) i 46.2-e) de la Llei de bases de règim local, 
s'informa la Corporació municipal dels acords de la Junta de Govern Local adoptats des de l'última sessió 
ordinària del Ple, segons consta en les actes corresponents, el resum de les quals es detalla: 
 

Núm. 
D'ACTA 

DATA DE LA SESSIÓ 

10 23/04/2021 
11 07/05/2021 
12 14/05/2021 

 
Els membres de la Corporació assistents a la sessió en queden assabentats. 
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4.- HISENDA I ADMINISTRACIÓ GENERAL.- 779704Y - DACIÓ DE COMPTE DEL PERÍODE 
MITJÀ DE PAGAMENT DEL PRIMER TRIMESTRE DE 2021. 
 
Vist l'expedient sobre dació de compte del període mitjà de pagament del primer trimestre de 2021, així 
com quants antecedents, informes i documents consten en aquest. 
 
Vist el dictamen de la Comissió Informativa de l'àrea d'Hisenda i Administració General, en sessió 
celebrada el dia 19 de maig de 2021. 
 
D'acord amb el que es preveu en el Reial decret 635/14 de 25 de juliol (modificat pel Reial decret 
1040/17 de 22 de desembre) pel qual es desenvolupa la metodologia de càlcul del període mitjà de 
pagament a empreses proveïdores de les administracions públiques, es dona compte al Ple de 
l'Ajuntament de les dades relatives al període mitjà de pagament a empreses proveïdores del 1r 
trimestre de 2020 obtingut per 
 

el propi Ajuntament 6,14 dies 
l'entitat pública empresarial ESPAI 8,70 dies 
i l'agregat de tots dos 6,65 dies 

 
D'aquesta manera figura en l'Oficina virtual per a la coordinació financera de les entitats locals. 
 
Els membres de la Corporació assistents a la sessió en queden assabentats. 
 
 
5.- HISENDA I ADMINISTRACIÓ GENERAL.- 333868F - DACIÓ DE COMPTE DE L'INFORME 
DE SEGUIMENT DEL PLA ECONÒMIC FINANCER 2019-2020. 
 
Vist l'expedient sobre dació de compte de l'informe de seguiment del Pla econòmic financer 2019-2020, 
així com quants antecedents, informes i documents consten en aquest. 
 
Vist el dictamen de la Comissió Informativa de l'àrea d'Hisenda i Administració General, en sessió 
celebrada el dia 19 de maig de 2021. 
 
Vist el Pla econòmic financer 2019/2020, aprovat pel Ple de data 26 de setembre de 2019. La liquidació 
es va aprovar mitjançant Resolució 767, de data 16 de març de 2021. 
 
Vist l'article 24 de la Llei orgànica 2/2012 d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera on en el 
punt 4 diu que en les corporacions locals l'informe de seguiment s'efectuarà semestralment, en relació a 
les entitats incloses en l'àmbit subjectiu dels articles 111 i 135 del text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals, pel Ministeri d'Hisenda i Administracions Públiques, o si escau, per la comunitat 
autònoma que exercisca la tutela financera. En cas que l'informe verifique que no s'ha donat 
compliment a les mesures incloses en el Pla i això motivara l'incompliment de l'objectiu d'estabilitat, 
s'aplicaran les mesures coercitives previstes en l'article 25, així com en el punt 5 indica que els informes 
als quals es refereix aquest article es publicaran per a general coneixement. 
 
Vist l'informe de la Intervenció municipal núm. 39/2021, de data 3 de maig de 2021, referent al 
seguiment del Pla econòmic financer 2019/2020, redactat sobre la base dels següents 
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FONAMENTS JURÍDICS 
 
- Llei orgànica 2/2012 d'estabilitat pressupostària i normativa de desenvolupament. 
 
- Ordre 2105/2012 de desenvolupament de les obligacions de subministrament d'informació. 
 
Per tot l'anterior, es proposa: 
 
PRIMER.- Donar compte al Ple de l'informe d'Intervenció núm. 39-2021 relatiu als resultats i la remissió 
al Ministeri i a l'òrgan de tutela financera responsable del seguiment. 
 
SEGON.- Seguir en l'expedient els tràmits oportuns. 
 
Els membres de la Corporació assistents a la sessió en queden assabentats. 
 
 
6.- HISENDA I ADMINISTRACIÓ GENERAL.- 760887N - DACIÓ DE COMPTE DE L'INFORME 
RESUM CONTROL INTERN 2021 AL TRIBUNAL DE COMPTES. 
 
Vist l'expedient sobre dació de compte de l'informe resum control intern 2021 al Tribunal de Comptes, 
així com quants antecedents, informes i documents consten en aquest. 
 
Vist el dictamen de la Comissió Informativa de l'àrea d'Hisenda i Administració General, en sessió 
celebrada el dia 19 de maig de 2021. 
 
Vista la Resolució de 15 de gener de 2020, de la Presidència del Tribunal de Comptes pel qual s'aprova la 
instrucció sobre remissió d'informació relativa a l'exercici del control intern de les entitats locals. 
 
Vist l'article 218 del TRLHL redactat per la LRSAL que estableix: “L'òrgan interventor elevarà informe en 
el Ple de totes les resolucions adoptades pel president de l'Entitat Local, durant l'exercici 2020, 
contràries a les objeccions efectuades, així com un resum de les principals anomalies detectades en 
matèria d'ingressos. Aquest informe atendrà únicament aspectes i comeses pròpies de l'exercici de la 
funció fiscalitzadora, sense incloure qüestions d'oportunitat o conveniència de les actuacions que 
fiscalitze. El contingut en aquest apartat constituirà un punt independent en l'ordre del dia de la 
corresponent sessió plenària. El president de la Corporació podrà presentar en el Ple informe justificatiu 
de la seua actuació.” 
 
Vist l'informe de la intervenció municipal núm. 33/2021, de data 16 d'abril de 2021, referent al resultat 
del control intern 2021 a enviar al Tribunal de Comptes sobre actuacions 2020 (IRE21 TCTAS), redactat 
sobre la base dels següents 
 

FONAMENTS JURÍDICS 
 
- Llei 7/85, de 2 d'abril, reguladora de les bases de règim local (d'ara en avant LRBRL). 

- Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat de l'administració local (d'ara en 
avant LRSAL). 

- Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el text refós de la Llei reguladora de 
les hisendes locals (d'ara en avant TRLHL). 
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- Reial decret 500/1990, de 20 d'abril, que desenvolupa el capítol primer del Títol sisé de la Llei 

39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les hisendes locals, en matèria de pressupostos. 

- Bases d'execució del pressupost 2020. 

- Reial decret 424/2017, de 28 d'abril, del règim jurídic del control intern en les entitats del sector 
públic local. 

- Reial decret 128/2018, de 16 de març, del règim jurídic dels funcionaris de l'administració local amb 
habilitació de caràcter nacional. 

- Resolució de 15 de gener de 2020, de la Presidència del Tribunal de Comptes pel qual s'aprova la 
instrucció sobre remissió d'informació relativa a l'exercici del control intern de les entitats locals. 

 
Per tot l'anterior, es proposa: 
 
PRIMER.- Donar compte al Ple de l'informe d'Intervenció núm. 33-2021 sobre resultats del control intern 
2021 a enviar al Tribunal de Comptes sobre actuacions 2020 (IRE21 TCTAS) contingut en l'expedient 
760887N.  
 
SEGON.- Seguir en l'expedient els tràmits oportuns. 
 
Els membres de la Corporació assistents a la sessió en queden assabentats. 
 
 
7.- HISENDA I ADMINISTRACIÓ GENERAL.- 760897C - DACIÓ DE COMPTE DE L'INFORME 
RESUM CONTROL INTERN 2021 A LA INTERVENCIÓ GENERAL DE L'ADMINISTRACIÓ DE 
L'ESTAT. 
 
Vist l'expedient sobre dació de compte de l'informe resum control intern 2021 a la Intervenció general 
de l'Administració de l'Estat, així com quants antecedents, informes i documents consten en aquest. 
 
Vist el dictamen de la Comissió Informativa de l'àrea d'Hisenda i Administració General, en sessió 
celebrada el dia 19 de maig de 2021. 
 
D'acord amb l'article 37 del referit Reial decret 424/2017, de 28 d'abril, pel qual es regula el règim jurídic 
del control intern en les entitats del sector públic local (d'ara en avant RDCI), en el punt 1 es diu que 
l'òrgan interventor haurà d'elaborar amb caràcter anual i en ocasió de l'aprovació del compte general, 
l'informe resum dels resultats del control intern assenyalat en l'article 213 del text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals. En el punt 2 ens indica que l'informe resum serà remès al Ple, a través 
del president de la Corporació, i a la Intervenció general de l'Administració de l'Estat en el curs del 
primer quadrimestre de cada any i contindrà els resultats més significatius derivats de les actuacions de 
control financer i de funció interventora realitzades en l'exercici anterior. 
 
Vist informe de la Intervenció municipal núm. 32/2021, de data 16 d'abril de 2021, referent al resum 
control intern 2021 a IGAE sobre actuacions 2020, redactat sobre la base dels següents 
 

FONAMENTS JURÍDICS 
 
- Reial decret 424/2017, de 28 d'abril, pel qual es regula el règim jurídic del control intern en les entitats 
del sector públic local. 
 
Per tot l'anterior, es proposa: 
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PRIMER.- Donar compte al Ple de l'informe d'Intervenció núm. 32-2021 relatiu al resum control intern 
2021 a IGAE sobre actuacions 2020 (IRE21) contingut en l'expedient 760897C. 
 
SEGON.- Seguir en l'expedient els tràmits oportuns. 
 
Els membres de la Corporació assistents a la sessió en queden assabentats. 
 
 
8.- HISENDA I ADMINISTRACIÓ GENERAL.- 760904M - DACIÓ DE COMPTE DEL PLA 
ANUAL DE CONTROL FINANCER (PACOFI) 2021. 
 
Vist l'expedient sobre dació de compte del Pla anual de control financer (PACOFI) 2021, així com quants 
antecedents, informes i documents consten en aquest. 
 
Vist el dictamen de la Comissió Informativa de l'àrea d'Hisenda i Administració General, en sessió 
celebrada el dia 19 de maig de 2021. 
 
Vistes les funcions atribuïdes a la Intervenció per l'article 213 et seq. del RDL 2/2004 TRLRHL i Reial 
decret 424/2017, i amb ànim de complir durant l'exercici 2021 amb l'obligació relativa a l'elaboració del 
Pla anual de control financer 2021 de l'Ajuntament de Paiporta i els seus ens dependents, s'ha elaborat 
el mateix per a la seua elevació al Ple, en atenció a les obligacions legals i als riscos identificats en funció 
dels objectius, prioritats i mitjans disponibles.  
 
Vist informe de la Intervenció municipal núm. 39/2021, de data 30 d'abril de 2021, referent al pla anual 
de control financer 2021, redactat sobre la base dels següents  
 

FONAMENTS JURÍDICS 
 
- Llei 7/85, de 2 d'abril, reguladora de les bases de règim local. 

- Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el text refós de la Llei d'hisendes locals 
(d'ara en avant TRLHL) i el Reial decret 500/90 que el desenvolupa. 

- Reial decret 424/2017, de 28 d'abril, pel qual es regula el règim jurídic de control intern de les 
entitats del sector públic local. 

- Reial decret 128/2018, de 16 de març, pel qual es regula el règim jurídic dels funcionaris 
d'administració local amb habilitació de caràcter nacional. 

- Llei 38/2003, de 17 de novembre, general de subvencions. 

- Llei 39/2015 i 40/2015 de procediment administratiu de les administracions públiques i de règim 
jurídic del sector públic. 

 
L'Ajuntament de Paiporta compta com a normativa pròpia: 
 
- Bases d'execució del pressupost general 2021. 

- -Capítol VI que regula el Control i Fiscalització (Bases 40 a 41). 

- Base 40. Control Intern. 

- Base 41. Normes particulars de fiscalització. 
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En l'exercici de la funció interventora, entre altres aspectes, en matèria de despeses, s'estableix la 
substitució de la fiscalització prèvia per la fiscalització prèvia limitada i, en matèria d'ingressos, se 
substitueix la fiscalització prèvia per la presa de raó en comptabilitat.  
 
La Base 40.3 d'execució del pressupost estableix “l'exercici de les funcions de control financer i control 
d'eficàcia es desenvoluparà sota la direcció de l'interventor/pels funcionaris que s'assenyale, podent 
auxiliar-se quan faça falta amb auditors externs”. 
 
Per tot l'anterior, es proposa 
 
PRIMER.- Donar compte al Ple del Pla anual de control financer 2021 (PACOFI21) elaborat per 
Intervenció amb el núm. 38-2021, contingut en l'expedient núm. 760904M, referit als següents punts: 
 
00  ABAST DEL CONTROL FINANCER 
01  PLANIFICACIÓ 
02  OBJECTIUS 
03  MITJANS DISPONIBLES 
04  RISCOS 
05  PRIORITATS 
06  ACTUACIONS 
07  RESULTAT DE LES ACTUACIONS 
08  DESTINACIÓ DELS INFORMES 
09  INFORME RESUM CONTROL INTERN 
10  PLA D'ACCIÓ 
 
SEGON.- Seguir en l'expedient els tràmits oportuns. 
 
Els membres de la Corporació assistents a la sessió en queden assabentats. 
 
 
9.- HISENDA I ADMINISTRACIÓ GENERAL.- 783719Z - DACIÓ DE COMPTE DE L'EXECUCIÓ 
DEL PRESSUPOST DEL PRIMER TRIMESTRE DE 2021 I ENVIAMENT DE L'EXECUCIÓ DE 
L'ENTITAT LOCAL. 
 
Vist l'expedient sobre dació de compte de l'execució del pressupost del primer trimestre de 2021 i 
enviament de l'execució de l'entitat local, així com quants antecedents, informes i documents consten 
en aquest. 
 
Vist el dictamen de la Comissió Informativa de l'àrea d'Hisenda i Administració General, en sessió 
celebrada el dia 19 de maig de 2021. 
 
Vistes les dades que consten en el departament d'Intervenció, es dona compte de l'estat d'execució 
provisional del primer trimestre del pressupost de l'Ajuntament de Paiporta per a l'any 2021, segons els 
annexos que s'adjunten en l'expedient (estat d'execució de despeses i ingressos del pressupost de 2021 
a 01/01/2021 - 31/03/2021 – annexos 1 i 2), així com del compliment de l'enviament a través de 
l'Oficina virtual d'entitats locals (enllaç web: https://www.hacienda.gob.es/es-
es/areas%20Tematicas/Administracion%20Electronica/OVEELL) a la Subdirecció General d'Estudis 
Financers d'Entitats Locals del Ministeri d'Hisenda, en virtut de les obligacions contemplades en l'Ordre 
HAP/2105/2012, d'1 d'octubre, per la qual es desenvolupen les obligacions de subministrament 
d'informació previstes en la Llei orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'estabilitat pressupostària i 
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sostenibilitat financera, contenint la informació agregada al final del primer trimestre, tant de 
l'Ajuntament de Paiporta com de l'ens dependent ESPAI, segons els annexos que s'adjunten en 
l'expedient (justificant informatiu enviament). 
 
Els membres de la Corporació assistents a la sessió en queden assabentats. 
 
 
10.- HISENDA I ADMINISTRACIÓ GENERAL.- 784479E - MODIFICACIÓ DE L'ORDENANÇA 
FISCAL REGULADORA DE L'IMPOST DE VEHICLES DE TRACCIÓ MECÀNICA. 
 
La Sra. alcaldessa indica que l'apartat que es pretenia modificar ja està inclòs en l'ordenança, per la qual 
cosa no procedeix adoptar acord en tal sentit. 
 
Per unanimitat s'acorda retirar el punt de l'ordre del dia. 
 
 
11.- HISENDA I ADMINISTRACIÓ GENERAL.- 767727N - MODIFICACIÓ DE CRÈDIT 
11/2021. 
 
Vist l'expedient sobre modificació de crèdit 11/2021, així com quants antecedents, informes i 
documents consten en aquest. 
 
Vista la necessitat d'incrementar les partides que a continuació es detallen, per ser insuficient la 
consignació, segons la proposta que s'adjunta a aquest informe. 
 
Vist que es preveuen economies suficients en les aplicacions pressupostàries que a continuació es 
detallen del pressupost vigent i pel qual es podrien transferir al finançament municipal de l'execució del 
programa descrit. 
 
Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de l'àrea d'Hisenda i Administració General, en 
sessió celebrada el dia 19 de maig de 2021. 
 
Intervencions: 
 

- Sr. Val: la modificació de crèdits es realitza per a incrementar les partides referides però 
l'increment esdevé dels mateixos programes. 

 
- Sr. Ibor: li crida l'atenció que aquesta modificació de crèdits és la núm. 18 en el que portem de 

l'exercici 2021. El grup PP s'abstindrà com fan en els punts d'aquest tipus. 
 

- Sr. Císcar: com es tracta del Capítol I estan obligats a portar la modificació al Ple però les 
transferències són entre partides de la mateixa naturalesa. Aprofita per a explicar el punt 
següent en el qual també es tracta una modificació de crèdits per a incrementar els operatius de 
la policia local. 

 
Es procedeix a la votació amb el següent resultat: 

• Vots a favor: 13 (6 Compromís, 5 PSOE, 2 Ciudadanos) 
• Vots en contra: 0 
• Abstencions: 8 (PP) 
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L'Ajuntament Ple, per majoria, amb 13 vots a favor i 8 abstencions, acorda: 
 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit 11/2021, en el sentit següent: 
 
Partides que són incrementades: 
 

Partida Descripció Import 
15320 15000 Productivitat brigada obres 5.049,40€ 
93100 15000 Productivitat Intervenció 4.707,27€ 

 TOTAL 9.756,67€ 
 
Finançament: 
 

Partida Descripció Import 
15320 12005 Sb brigada obres 5.049,40€ 
93100 12000 Sb A1 Intervenció 1.800,00€ 
93100 12101 CE Intervenció 2.907,27€ 

 TOTAL 9.756,67€ 
 
SEGON.- Exposar al públic per termini de quinze dies hàbils, comptats a partir del següent al de la 
publicació en el Butlletí Oficial de la Província, termini durant el qual s'admetran reclamacions, les que, 
en cas que hi haguera, seran resoltes per l'Ajuntament Ple en el termini de trenta dies. 
 
TERCER.- En el cas que no hi haguera cap reclamació, aquesta aprovació s'entendrà elevada a definitiva 
automàticament. 
 
QUART.- La modificació de crèdits, definitivament aprovada, es publicarà en el tauler d'anuncis de la 
Casa Consistorial i en el Butlletí Oficial de la Província. 
 
CINQUÉ.- De la modificació de crèdits definitivament aprovada es donarà trasllat, mitjançant còpia, a 
l'Administració de l'Estat i a la Comunitat Autònoma de València dins dels trenta dies següents. 
 
SISÉ.- Donar trasllat a les oficines municipals d'Intervenció i Tresoreria. 
 
 
12.- HISENDA I ADMINISTRACIÓ GENERAL.- 784284J - MODIFICACIÓ DE CRÈDIT 18/2021 
– AMPLIACIÓ OPERATIUS DE LA POLICIA LOCAL 2021. 
 
Vist l'expedient sobre modificació de crèdit 18/2021 – ampliació operatius de la Policia Local 2021, així 
com quants antecedents, informes i documents consten en aquest. 
 
Vista la necessitat d'incrementar les partides que a continuació es detallen, per ser insuficient la 
consignació, segons la proposta. 
 
Vist que es preveuen economies suficients en les aplicacions pressupostàries que a continuació es 
detallen del pressupost vigent i pel qual es podrien transferir al finançament municipal de l'execució 
programa descrit. 
 
Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de l'àrea d'Hisenda i Administració General, en 
sessió celebrada el dia 19 de maig de 2021. 
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Intervencions: 
 
(la intervenció del Sr. Císcar, regidor d'Interior i Policia, respecte a aquest punt està continguda en la de 
l'anterior modificació de crèdits). 
 
Es procedeix a la votació amb el següent resultat: 

• Vots a favor: 13 (6 Compromís, 5 PSOE, 2 Ciudadanos) 
• Vots en contra: 0 
• Abstencions: 8 (PP) 

 
L'Ajuntament Ple, per majoria, amb 13 vots a favor i 8 abstencions, acorda: 
 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit 18/2021, en el sentit següent: 
 
Partides que són incrementades: 
 

Partida Descripció Import 
13200 15100 Seguretat i Ordre Públic gratificacions 45.120,82€ 

 TOTAL 45.120,82€ 
 
Finançament: 
 

Partida Descripció Import 
13200 12002 Seguretat i Ordre Públic sous grup B 10.765,52€ 
13200 12100 Seguretat i Ordre Públic complement destinació 5.482,86€ 
13200 12101 Seguretat i Ordre Públic 16.205,42€ 
13200 16000 Seguretat i Ordre Públic 12.667,02€ 

 TOTAL 45.120,82€ 
 
SEGON.- Exposar al públic per termini de quinze dies hàbils, comptats a partir del següent al de la 
publicació en el Butlletí Oficial de la Província, termini durant el qual s'admetran reclamacions, les que, 
en cas que hi haguera, seran resoltes per l'Ajuntament Ple en el termini de trenta dies. 
 
TERCER.- En el cas que no hi haguera cap reclamació, aquesta aprovació s'entendrà elevada a definitiva 
automàticament. 
 
QUART.- La modificació de crèdits, definitivament aprovada, es publicarà en el tauler d'anuncis de la 
Casa Consistorial i en el Butlletí Oficial de la Província. 
 
CINQUÉ.- De la modificació de crèdits definitivament aprovada es donarà trasllat, mitjançant còpia, a 
l'Administració de l'Estat i a la Comunitat Autònoma de València dins dels trenta dies següents. 
 
SISÉ.- Donar trasllat a les oficines municipals d'Intervenció i Tresoreria. 
 
 
13.- HISENDA I ADMINISTRACIÓ GENERAL.- 786568F - MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL 
POPULAR PER A INSTAR AL GOVERN D'ESPANYA A ANUL·LAR LES PUJADES D'IMPOSTOS 
QUE HAN ENTRAT EN VIGOR EN 2021 I A NO POSAR EN MARXA ELS AUGMENTS I NOUS 
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TRIBUTS INCLOSOS EN EL PLA DE RECUPERACIÓ, TRANSFORMACIÓ I RESILIÈNCIA 
ENVIAT A BRUSSEL·LES. 
 
Vist l'expedient sobre moció del grup municipal Popular per a instar al Govern d'Espanya a anul·lar les 
pujades d'impostos que han entrat en vigor en 2021 i a no posar en marxa els augments i nous tributs 
inclosos en el Pla de Recuperació, Transformació i Resiliència enviat a Brussel·les, així com quants 
antecedents, informes i documents consten en aquest. 
 
Vist el dictamen de la Comissió Informativa de l'àrea d'Hisenda i Administració General, en sessió 
celebrada el dia 19 de maig de 2021, següent: 
 
 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
En 2020 el PIB espanyol es va afonar un 11%. Es tracta de la major caiguda des que es tenen dades, des 
de la fi de la Guerra Civil, i la major dels països de l'OCDE. 
 
El deute públic espanyol va aconseguir els 1,37 bilions d'euros, la xifra més alta des de la guerra de 
Cuba. En només un any, el deute d'Espanya es va incrementar en 122.439 milions d'euros i va escalar 
fins a suposar el 122% del PIB.  
 
Per a entendre-ho millor, l'increment del deute de l'any 2020 “es menjaria” per si sol el 88% dels fons de 
recuperació que el nostre país rebrà de la Unió Europea en els pròxims anys fins a 2026 (140.000 milions 
d'euros).  
 
En 2020 Espanya va destruir 622.000 ocupacions i la taxa d'atur va ascendir al 16,13%. Segons les dades 
d'Eurostat, quasi el 40% de l'augment de l'atur en l'eurozona s'ha concentrat a Espanya, i situa el nostre 
país al capdavant de la desocupació a Europa.  
 
En 2021 el panorama no és més encoratjador ja que, en el primer trimestre de l'any, Espanya va destruir 
137.000 ocupacions. 
 
En l'actualitat, més de 6 milions d'espanyols volen treballar, però no poden, 2 milions engrossen les 
"cues de la fam" i 1,2 milions de llars tenen a tots els seus membres en atur.  
 
Doncs bé, en el pitjor moment de les últimes dècades, el Govern d'Espanya va decidir pujar la pressió 
fiscal a les famílies. 
 
Així, en els pressupostos generals de l'Estat per a 2021 es va incloure un augment de recaptació derivat 
de la pujada d'impostos per import de 8.000 milions d'euros.  
 
Des de l'1 gener de 2021: 

 ha pujat l'impost de matriculació 

 s'ha incrementat l'IVA de les begudes ensucrades fins al 21%.  

 les pòlisses d'assegurances de llar, de vehicles, de decessos, del comerç etc. que tenen 17,8 milions 
d'espanyols, el 95% de les famílies, han pujat en augmentar l'impost a les assegurances.  

 han començat a funcionar les taxes Google i Tobin que s'apliquen sobre determinats serveis digitals i 
sobre les transaccions financeres respectivament. 
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 els desgravaments que tenen milions d'espanyols pels seus respectius plans de pensions, -que tant 

s'han incentivat fins ara com estalvi-, han quedat reduïdes a una mínima quantia.  
 
Mentre els diferents governs de la Unió Europea han optat per baixar la pressió fiscal a la ciutadania, el 
govern de Sánchez decideix pujar-la quan els ingressos en famílies, persones autònomes o empreses 
s'estan veient molt reduïts i, en alguns casos, han desaparegut, i ha contribuït al major empobriment 
dels espanyols, especialment aquells amb rendes mitjanes i baixes.  
 
Quasi tots els estudis coincideixen a assenyalar que el 84% dels nous ingressos estatals s'obtindran de 
famílies de rendes mitjanes i mitjanes-baixes. Només un 16% de la nova recaptació, aproximadament, 
arribarà a les arques de l'Estat des de les persones que tenen un major poder adquisitiu. 
 
Per si el "sablazo fiscal" enclòs en els PGE per a 2021 no haguera sigut suficient, coneixem que, entre els 
més de 2.000 folis del "Pla de recuperació, transformació i resiliència" enviat a Brussel·les, el Govern 
d'Espanya amaga una pujada històrica d'impostos.  
 
Entre els aspectes més destacats podem esmentar:  

 l'eliminació de la reducció per tributació conjunta en l'IRPF que beneficia a 3,7 milions de llars, 
sobretot si tenen fills o filles a càrrec i un dels cònjuges està en atur o registra uns ingressos molt 
baixos.  

 l'eliminació o modificació de 13 beneficis fiscals (reduccions, exempcions, bonificacions) des dels 
tipus reduïts d'IVA o l'exempció d'aquest tribut en sanitat i educació, la reducció en IRPF per lloguer 
d'habitatges o les bonificacions dels hidrocarburs utilitzats com a carburant (és a dir, augment de 
l'impost que grava el dièsel). 

 s'establirà un impost sobre el depòsit de residus en abocador i a la incineració i un altre que grave 
els envasos de plàstic no reutilitzables. 

 a més, a partir de 2024 el govern imposarà el pagament per ús (peatge) en les vies d'alta capacitat 
(autopistes i autovies) no solament estatals sinó també autonòmiques.  

 
L'excusa que esgrimeix el govern per a perpetrar aquest atracament a la societat espanyola és que 
"Espanya presenta un diferencial negatiu d'ingressos en relació amb la Unió Europea" i que cal "acostar 
els nivells de tributació d'Espanya a la mitjana dels països del nostre entorn" (pàg. 1 del "Component 28-
Adaptació del sistema impositiu a la realitat del segle XXI" del Pla de recuperació, transformació i 
resiliència).  
 
També ha argumentat que pretén igualar la pressió fiscal espanyola a la mitjana europea pujant 
impostos als rics que permetran poder finançar una major despesa social.  
 
Davant això cal assenyalar que la pressió fiscal no és, segons tots els experts, el millor indicador per a 
valorar si un país carrega als seus ciutadans i ciutadanes amb molts impostos o no.  
 
Això és així perquè a Espanya hi ha una sèrie de factors que provoquen que la xifra de recaptació i, per 
tant, la ràtio de recaptació en relació al PIB (pressió fiscal), siguen baixos: taxa de desocupació que dobla 
la mitjana europea, baixa renda per càpita, major pes de l'economia submergida, etc.  
 
Per tot això és més correcte analitzar l'índex d'esforç fiscal que relaciona la recaptació amb la capacitat 
econòmica de la persona contribuent. I segons aquest indicador, Espanya es troba ja entre els 5 països 
de l'OCDE que major esforç fiscal exigeixen als seus ciutadans i ciutadanes. 
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I com ja hem vist les pujades d'impostos previstes pel Govern afecten majoritàriament les classes 
mitjanes i baixes, no als rics. 
 
Per tot l'exposat el grup municipal Popular de l'Ajuntament de Paiporta presenta la següent 
 

PROPOSTA D'ACORD 
 
PRIMER.- L'Ajuntament de Paiporta, insta al govern d'Espanya a:  
 

1. Anul·lar l'increment d'impostos inclòs en els PGE per a 2021.  
 

2. No posar en marxa les pujades d'impostos, els nous tributs i els peatges en les autovies i 
autopistes espanyoles inclosos en el Pla de recuperació, transformació i resiliència.  

 
3. Descartar l'eliminació dels beneficis fiscals que figuren en el document enviat a la Unió Europea.  

 
SEGON.- Donar trasllat d'aquest acord al president del Govern, a la ministra d'Hisenda, a les presidentes 
del Congrés i del Senat, -així com a les persones portaveus dels grups polítics d'aquestes cambres-, i a la 
Junta de Govern de la FEMP. 
 
Intervencions: 
 

- Sr. Ibor: la moció té dos punts i no tenen la mateixa facilitat per a ser executats. El primer 
consisteix a incrementar la LPGE i el segon no posar en marxa pujades d'impostos, aquest és més 
fàcil de realitzar. En 2020 el PIB espanyol es va afonar, va ser la major caiguda des de la Guerra 
Civil. En un any es va incrementar el deute espanyol en 122.000 milions d'euros. En 2020 
Espanya va incrementar en un 16,13% la taxa d'atur, va al capdavant de la desocupació d'Europa. 
Enguany de moment ja hi ha 137.000 ocupacions menys. El govern puja la pressió fiscal a les 
famílies, des de l'1 de gener de 2021 ha pujat l'impost de matriculació de vehicles, ....  
 
(dona lectura a la part de l'Exposició de Motius de la moció). 
 
La finalitat d'aquesta moció és aprofundir en una situació preocupant perquè hi ha una despesa 
desmesurada en el govern: subvencions a línies aèries sense viabilitat, increment del nombre 
d'assessors en Moncloa, etc. I en lloc de reduir la despesa, es pretén incrementar la càrrega a les 
classes mitjanes i mitjanes baixes amb l'excusa de l'eufemisme fiscal. Per tant, demana el suport 
a la moció per a millorar la vida dels ciutadans i de les ciutadanes. 

 
- Sr. Val: “El bloc de la dreta -PP, Ciutadans i Vox- sempre defensa una baixada d’impostos, 

començant per l’IRPF, i la desaparició d’alguns tributs. Són promeses que fan en període 
electoral, o quan estan en l’oposició perquè saben que la idea d’abaixar impostos sempre serveix 
per arreplegar vots. En realitat, el PP amb Mariano Rajoy, quan governava, també va apujar 
impostos. I no se’n va salvar cap: IRPF, IVA i impost de societats. Només al final de la legislatura 
en va suavitzar alguns amb la mirada posada en les eleccions. En anteriors plens ja hem parlat 
del que feia el PP de Paiporta amb l’IBI, els anys electorals el baixaven i després el pujaven, fins a 
4 baixades i pujades van fer en els 8 anys de desastre del govern del PP a Paiporta. 

 
Ara porten una moció més en aquest sentit, una moció plena de demagògia, li falta posar Ayuso i 
Llibertat al final. Tot canviaria el nostre vot si a les propostes d’acords afegiren un parell de punts 
més en la línia de lluitar contra la corrupció generalitzada del PP en els governs dels últims anys 
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de governs populars i buscar la recuperació els diners estafats als ciutadans i ciutadanes estimats 
en 3597 milions d’euros al País Valencià en les trames corruptes del Partit Popular: 
Azud 4 milions 
Aquamed 20 milions 
Brugal 813 milions 
Carlos Fabra 1 milió 
Cooperació 1 1, 7 milions 
Cooperació 2-3 5 milions 
Depuradora de Pinedo 20 milions 
Emarsa 23,5 milions 
Erial 10,5 milions 
Imelsa 100 milions 
Ivam 3,4 milions 
RTVV 1.200 milions 
Taula 1.300 milions 
Valmor Formula 1 89 milions 
Visita del Papa 3,2 milions 
Gurtel al PV 3,5 milions 
Total 3597 milions. 
 
(Font pròpia. Compromís) 
 
Penseu en tots els serveis públics que no han funcionat perquè els corruptes s’embutxacaven els 
diners públics a mans plenes. 
 
El vot de Compromís serà en contra.” 
 

- Sr. Císcar: “En relació amb la primera part de la seua exposició de motius, la primer que volia dir-
los és que o tenen molt poca vergonya o molt poca memòria. Sent certes moltes dades que 
detallen, en cap moment fan referència a perquè en el 2020 s'han produït, tots sabem i vostés 
també que hem i estem patint una pandèmia mundial a causa de la COVID-19. 
 
Des del principi de la crisi sanitària, s'han pres des del govern moltes mesures econòmiques i 
socials per a fer front a la crisi del COVID-19 
 
 per a reforçar el sistema sanitari 
 Mesures de suport a les famílies 
 Mesures de suport al sector empresarial 
 Flexibilització dels ajornaments del pagament d'impostos  
 Bonificacions a la Seguretat Social  
 S'agilitza el procediment per a la contractació de tota mena de béns o serveis que siguen 

necessaris. 
 Mesures per a garantir la liquiditat i l'estabilitat de les empreses 
 Mesures per a flexibilitzar l'economia, preservar l'ocupació i fer costat als treballadors 
 S'aprova una prestació extraordinària per cessament d'activitat per als autònoms. 
 Es facilita que les empreses possibiliten el treball a distància. 
 Mesures de suport a famílies i col·lectius vulnerables 
 Mesures de suport a la investigació sobre el COVID-19 
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De tot això que també ha passat en el 2020 no diuen res i ara ens plantegen que es retire 
l'increment dels impostos reflectit en els pressupostos de l'estat de 2021. 

Inversió per a conjurar la crisi.  

Rècord d'ingressos pel canvi de cicle.  

Les pensions, la major partida.  

Inversions rècord.  

Pujades d'impostos als rics. En el capítol dels ingressos, els comptes inclouen tímides pujades de 
l'IRPF a uns pocs contribuents de rendes altes. Es tracta d'una alça de l'IRPF de dos punts als 
quals tinguen rendes del treball per damunt de 300.000 euros, la qual cosa afectarà 16.740 
contribuents, un 0,08% del total dels declarants. A més, es contempla un increment de tres punts 
per a les rendes de capital de més de 200.000 euros, la qual cosa afectaria a uns altres prop de 
16.000 contribuents. Són pujades menys oneroses que les previstes en l'acord de Govern entre 
PSOE i Unides Podemos, adaptat als temps de pandèmia. 

Accent en l'Educació.  

I en la ciència.  

Pujada de l'impost al dièsel. El projecte de Pressupostos inclou un tipus estatal general del gasoil 
de 34,5 cèntims per litre ―enfront dels 30,7 actuals― de manera que es reduïsca la bonificació 
de la qual gaudeix aquest combustible fins als 3,8 cèntims per litre, acostant així la seua fiscalitat 
a la de la gasolina. S'espera recaptar uns 500 milions per aqueix canvi., que no afecta el gasoil 
d'ús professional i al bonificat.  

Pujades del sou dels funcionaris. Els comptes contemplen una pujada del 0,9% per als prop de 
tres milions de treballadors públics de l'Administració Central, la Seguretat Social i els diferents 
organismes autònoms.  

Política d'habitatge i rehabilitació.  

Gran impuls a les polítiques d'igualtat.  

Més fons per a la cultura.  

L’atenció a la dependència. Els PGE contemplen una partida de 2.354 milions d'euros per a 
l'atenció a la dependència, 603 milions (un 34,4%) més que en 2020.  

Impuls en polítiques actives d'ocupació. La despesa en polítiques per a reinserir a aturats pujarà 
molt l'any que ve: passarà de 5.716 a 7.405 milions, un 29,5% més.  

Nosaltres, a l'igual de la majoria de diputats en el parlament espanyol, donem suport a aquests 
pressupostos plantejats per aquest govern de coalició d'esquerres, liderat pel Partit Socialista 
Obrer Espanyol PSOE, perquè considerem que en aquesta situació en la qual ens trobem i fins i 
tot amb totes les precaucions referent a la Covid-19,  

Cal portar endavant este pressupost 2021, el més social de la història d’este país, aprovat per 
majoria en el parlament espanyol. 

I vostés proposen que tot això se puga dur a terme  baixant impostos? 

Nosaltres evidentment votarem en contra de la seua moció”. 
 

- Sr. Estellés: Des de Compromís haurien de buscar una altra excusa a la corrupció, i buscar altres 
propostes. Es dirigeix al PSOE i li diu que cal reconéixer que la pujada del gasoil no es pot 
compartir. A més, no li poden tirar la culpa de tot a la pandèmia, el govern no està gestionant bé. 
Ciudadanos secundarà tota mesura que siga per a reduir la pressió fiscal. Estan cansats de veure 
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que el deute públic continua augmentant i s'incrementen els impostos a les butxaques dels 
contribuents.  

 
-  Sr. Ibor: és curiós com el portaveu de Compromís té memòria selectiva perquè ara està el cas 

Alqueria on hi ha implicats càrrecs públics de PSOE i Compromís. També en els ERE d'Andalusia, 
protagonitzats per l'esquerra, els abusos de les subvencions al valencià, el subdelegat del Govern 
de la CV que està a la presó preventiva, ... El PP no està orgullós de la part que li toca i han 
demanat disculpes moltes vegades. Els ciutadans estan veient que la política fiscal de l'esquerra 
els està ofegant, la pujada del dièsel encareix molt l'economia. Recorda que en la comunitat de 
Madrid s'ha arrasat en les eleccions amb aquesta premissa: que no es pot esprémer tant a les 
classes mitjanes i mitjanes baixes. És veritat que estem en un any excepcional però ja n'hi ha 
prou d’esprémer a la gent. Mentrestant, hi ha 1200 assessors en el govern. Finalment, diu que el 
PP no sols baixa impostos en època electoral, es fa quan es pot i ara es pot. 

 
-  Sr. Val: li agradaria oblidar-se de la corrupció però aquesta setmana ix en premsa que els càrrecs 

del PP tenen encara 5 anys de judicis. El Sr. Ibor ho justifica dient “ho sent”. És lamentable que 
vulga justificar la corrupció del PP, Compromís sempre denunciarà la corrupció mentre els 
tribunals ho diguen, siga del PP, del PSOE o de Compromís. 

 
-  Sr. Císcar: la pujada de 3’8 cèntims per litre de dièsel no afecta a professionals ni agrícoles. I els 2 

punts de l'IRPF són per a qui percep rendes de més de 300.000 euros a l'any. L'important és fer 
polítiques d'habitatge, igualtat, suport a la dependència, ocupació, prestacions per 
desocupació... per a qui ho necessite. 

 
-  Sra. alcaldessa: recorda al Sr. Ibor que el govern de la Sra. Ayuso no l'ha fet bé; en canvi ací a 

València han posat per davant de prendre canyes, el salvar vides. 
 
Es procedeix a la votació amb el següent resultat: 

• Vots a favor: 10 (8 PP, 2 Ciudadanos). 
• Vots en contra: 11 (6 Compromís, 5 PSOE). 
• Abstencions: 0. 

 
L'Ajuntament Ple per majoria, amb 11 vots en contra i 10 vots a favor, acorda desestimar la proposta. 
 
 
14.- URBANISME, MEDI AMBIENT I SOSTENIBILITAT.- 744121C - REVISIÓ PREUS 
CONTRACTE MANTENIMENT CLAVEGUERAM MUNICIPAL SUBSCRIT AMB L'EMPRESA 
GLOBAL ÓMNIUM INVERSIONES SL CORRESPONENT A L'ANY 2021. 
 
Vist l'expedient sobre revisió preus contracte manteniment clavegueram municipal subscrit amb 
l'empresa Global Ómnium Inversiones, SL corresponent a l'any 2021, així com quants antecedents, 
informes i documents consten en aquest, i sobre la base dels següents 
 

I.- ANTECEDENTS 
 
I.1.- Instància de GLOBAL ÓMNIUM INVERSIONES, SL (abans OMNIUM IBÉRICO SA), de 18 de febrer de 
2021 (RE núm. 2396) en la qual se sol·licita es revise el preu del contracte per a l'any 2021, conforme a 
l'IPC de desembre de 2019 a desembre de 2020 del -0.5%. 
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I.2.- Contracte administratiu de manteniment del clavegueram municipal que s'addiciona a la concessió 
del servei de proveïment i distribució de l'aigua potable en el municipi de Paiporta, subscrit amb 
l'empresa ÓMNIUM IBÉRICO, SA, en data 29 d'abril de 2005. 
 
En la Clàusula QUARTA d'aquest, s'estableix que el contracte es revisarà anualment conforme a l'IPC de 
l'any anterior publicat per Institut Nacional d'Estadística. 
 
I.3.- Acord plenari de 31 de desembre de 2020, pel qual s'aprova la revisió de preus del contracte 
d'administratiu de manteniment del clavegueram municipal, subscrit amb l'empresa ÓMNIUM IBÉRICO, 
SA, corresponent als anys 2019 i 2020, que aplica els increments de preus al consum autoritzats per 
l’Institut Nacional d'Estadística (1.2% i 0.8% respectivament), calculat sobre l'últim import del contracte 
revisat corresponent a l'any 2018. 
 
Sent el preu anual del contracte després de la revisió efectuada de 122.389,91€ més 12.238,99€ d'IVA 
(10%), és a dir, 134.628,90€. 
 
Pel que aplicant a aquest import l'increment del -0.5% aprovat per l'INE, resulta que el preu anual del 
contracte després de la revisió efectuada és de 121.777,96€ més 12.177.80€ d'IVA (10%), és a dir, 
133.955.76€, IVA inclòs. 
 
I.4.- Existència de consignació pressupostària suficient en la partida 16000 22799 per a fer front a les 
despeses derivades del contracte, que ha vist disminuït el seu import donat l'increment de l'IPC negatiu. 
 

II.- FONAMENTS JURÍDICS 
 
II.1.- La vigent la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del sector públic, per la qual es 
transposen a l'ordenament jurídic espanyol les Directives del Parlament Europeu i del Consell 
2014/23/UE i 2014/24/UE, de 26 de febrer de 2014, disposa en la seua Disposició transitòria primera 
que: 

1. Els expedients de contractació iniciats abans de l'entrada en vigor d'aquesta Llei es regiran per la 
normativa anterior. A aquest efecte s'entendrà que els expedients de contractació han sigut iniciats 
si s'haguera publicat la corresponent convocatòria del procediment d'adjudicació del contracte. En el 
cas de procediments negociats sense publicitat, per a determinar el moment d'iniciació es prendrà 
en compte la data d'aprovació dels plecs. 

2. Els contractes administratius adjudicats amb anterioritat a l'entrada en vigor de la present Llei es 
regiran, quant als seus efectes, compliment i extinció, inclosa la seua modificació, duració i règim de 
pròrrogues, per la normativa anterior. 

 
Pel que resulta aplicable al contracte, el Reial decret legislatiu 2/2000, de 16 de juny, pel qual s'aprova el 
text refós de la Llei de contractes de les administracions públiques. 
 
II.2.- L'article 103 del citat Reial decret legislatiu 2/2000 regula la revisió de preus i determina: 
 
1. La revisió de preus en els contractes regulats en aquesta Llei tindrà lloc en els termes establits en 

aquest Títol quan el contracte s'haguera executat en el 20 per 100 del seu import i haja 
transcorregut un any des de la seua adjudicació, de tal manera que ni el percentatge del 20 per 100, 
ni el primer any d'execució, comptant des d'aquesta adjudicació, poden ser objecte de revisió. 
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2. En cap cas tindrà lloc la revisió de preus en els contractes el pagament dels quals es concerte 

mitjançant el sistema d'arrendament financer o d'arrendament amb opció a compra a què es 
refereix l'article 14, ni en els contractes menors. 

 
3. El plec de clàusules administratives particulars haurà de detallar la fórmula o sistema de revisió 

aplicable i, en resolució motivada, podrà establir-se la improcedència de la mateixa que igualment 
haurà de fer-se constar en aquest plec. L'article 104 del mateix text legal regula el sistema de revisió 
de preus i estableix que la revisió de preus es durà a terme mitjançant els índexs o fórmules de 
caràcter oficial que determine l'òrgan de contractació. No obstant això, en els contractes d'obres i en 
els de subministrament de fabricació el Consell de Ministres, previ informe de la Junta Consultiva de 
Contractació Administrativa, aprovarà fórmules tipus segons el contingut de les diferents prestacions 
compreses en els contractes. 

 
II.3.- L'expedient haurà de fiscalitzar-se per la Intervenció municipal (art. 116 i disposició addicional 
tercera de la LCSP). 
 
II.4.- Segons la disposició addicional segona de la llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del sector 
públic, correspon al Ple les competències com a òrgan de contractació en el contracte actual. 
 
Vist el dictamen favorable de la Comissió municipal Informativa de l'àrea d'Urbanisme, Medi Ambient i 
Sostenibilitat, en sessió ordinària celebrada en data 18 de maig de 2021. 
 
Intervencions: 
 

- Sr. Val: es tracta de la revisió anual del contracte. Enguany l'IPC és negatiu, per la qual cosa 
disminueix l'anualitat 2021. 

 
- Sra. Albalat: en preceptiu aplicar l'IPC. El PSOE votarà a favor. 

 
L'Ajuntament Ple per unanimitat acorda: 
 
PRIMER.- Aprovar la revisió de preus del contracte administratiu de manteniment del clavegueram 
municipal subscrit amb l'empresa GLOBAL ÓMNIUM INVERSIONES, SL, corresponent a l'any 2021, que 
aplica l'increment de preus al consum autoritzat per Institut Nacional d'Estadística, (-0.5%) calculat 
sobre l'últim import del contracte revisat. 
 
SEGON.- Aprovar la despesa corresponent a la present revisió per al qual existeix consignació suficient 
en la partida 16000 22799 del pressupost municipal per a fer front a les despeses derivades del 
contracte, que ha vist disminuït el seu import donat l'increment de l'IPC negatiu. Sent el preu anual del 
contracte després de la revisió efectuada de 121.777,96€ més 12.177.80€ d'IVA (10%), és a dir, 
133.955.76€. 
 
TERCER.- Regularitzar l'import facturat fins a hui, conforme a la revisió efectuada, i facturar a partir de 
l'adopció del següent acord pel preu del contracte revisat. 
 
 
15.- URBANISME, MEDI AMBIENT I SOSTENIBILITAT.- 783243N - MOCIÓ DEL GRUP 
MUNICIPAL COMPROMÍS INSTANT AL GOVERN DE L'ESTAT QUE RETIRE EL PLA PER A 
IMPLANTAR PEATGES EN LES CARRETERES A PARTIR DE L'ANY 2024. 
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Vist l'expedient sobre moció del grup municipal Compromís instant al Govern de l'Estat que retire el Pla 
per a implantar peatges en les carreteres a partir de l'any 2021, així com quants antecedents, informes i 
documents consten en aquest, i sobre la base de la següent 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
El passat 6 de maig vam conèixer que el govern de l'Estat ha adquirit el compromís amb la Comissió 
Europea d'implantar peatges a les carreteres a partir de l'any 2024, començant amb les autopistes i 
autovies i estenent la mesura en tota la xarxa estatal de carreteres. Aquesta mesura està inclosa dins del 
paquet de reformes que ha acordat el govern amb la Unió Europea per a poder rebre els fons europeus 
de reconstrucció. 
 
El govern justifica aquesta mesura per “les creixents despeses de conservació”, però també per a 
aconseguir “incentivar comportaments més sostenibles i eficients”. A més, compara els quilòmetres de 
peatge que tenim en l'estat espanyol amb la mitjana dels països de la Unió Europea, que és bastant més 
alta, per a legitimar la decisió.  
 
Amb un sistema d'alta velocitat projectat des dels seus inicis de forma radial per a connectar totes les 
ciutats amb Madrid, però no interconnectar-les entre elles, per a la majoria dels territoris de l'Estat, 
l'única opció que tenim per a desplaçar-nos és el cotxe privat. Actualment es tarda menys temps a 
arribar a Madrid des d'Elx i Oriola, que a València. Sense deixar de costat que es tarda més anar a Alcoi 
amb el regional que travessa les comarques centrals que de València a Madrid amb l'AVE.  
 
És imperatiu caminar cap a una mobilitat més sostenible, reduir l'ús del cotxe privat i incentivari  el 
transport públic. Però la proposta que llança el Govern d'Espanya només aconseguirà reduir la mobilitat 
entre aquelles persones que no li ho poden permetre, i no suposarà cap perjudici per a aquelles 
persones amb una major renda. 
 
A més, en moltes comarques de l'interior del país l'única alternativa que existeix al cotxe és una xarxa 
d'autobusos molt deficient en la majoria dels casos. 
 
Al País Valencià tenim un transport públic molt deficient. Al sud, l'única línia de rodalia existent és la 
d'Alacant-Múrcia, que connecta ciutats tan importants com la mateixa Alacant, Elx o Oriola, amb un tren 
que funciona a gasoil i ni tan sols connecta amb el cinqué aeroport més important de l'Estat. 
 
A la Marina Alta i la Safor, el tren de la costa ni està ni s'espera, i ara els peatges de l'AP-7 amenacen 
amb tornar. 
 
Tant en l'àrea metropolitana de València com les comarques de Castelló, la xarxa de rodalia arrossega 
una falta d'inversió des de fa molts anys, amb cancel·lacions i retards que alguns dies es comptabilitzen. 
A més, el transport metropolità de la ciutat de València es troba a la cua en inversió per part de l'Estat. 
20 milions d'euros entre 2010 i 2020 front els 1.300 de Madrid o els 1.091 de Barcelona. 
 
Cal continuar denunciant el greuge comparatiu entre les carreteres valencianes el retorn d'uns peatges 
que ja han sigut discriminatoris per als valencians i valencianes enfront de la resta de l'Estat. Així, el País 
Valencià ha sigut durant dècades la segona comunitat autònoma amb més quilòmetres de vies de 
pagament, només per darrere de Catalunya, i que gràcies a les reivindicacions històriques del poble 
valencià va aconseguir la liberalització de l'AP7 a l'inici d'aquest 2021. Si des del Govern de Madrid es 
marca que s'ha de començar a cobrar per a usar les autovies, la mesura s'hauria d'aplicar de manera 
gradual i primer en aquelles zones que no han estat pagant peatges injustos. 
 

Ple- Secretaria

Expediente 786412PNIF: P4618800I

Acta Pleno 27-05-2021 aprobada - SEFYCU 2757681

La comprobación de la autenticidad de este documento y otra información está disponible en https://paiporta.sedipualba.es/

Código Seguro de Verificación: JZAA NKD7 9AAA YJ2J Q3K3AYUNTAMIENTO DE PAIPORTA

FIRMADO POR

El
 S

ec
re

ta
rio

 d
e 

Ay
un

ta
m

ie
nt

o 
DE

 P
ai

po
rta

M
AR

IA
 J

OS
É 

GR
AD

OL
Í M

AR
TÍ

NE
Z

02
/0

7/
20

21

FIRMADO POR

L'A
lca

ld
es

sa
 d

e 
l'A

ju
nt

am
en

t d
e 

Pa
ip

or
ta

M
AR

IA
 IS

AB
EL

 A
LB

AL
AT

 A
SE

NS
I

05
/0

7/
20

21

Pág. 20 de 116

https://paiporta.sedipualba.es/firma/infocsv.aspx?csv=JZAANKD79AAAYJ2JQ3K3
https://paiporta.sedipualba.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=6365846&csv=JZAANKD79AAAYJ2JQ3K3
https://paiporta.sedipualba.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=6384784&csv=JZAANKD79AAAYJ2JQ3K3


 
Amb aquest panorama, implantar peatges a les carreteres suposarà una baixada en la renda disponible 
de la majoria de les persones, que provocarà un augment de la bretxa social i de la pobresa, a més d'un 
major ús de carreteres secundàries, elevarà la contaminació i els accidents de trànsit. No podem voler 
“ser europeus” per a pagar peatges, però no ser-ho per a tenir un transport públic homologable al dels 
nostres països veïns. 
 
A l'estat espanyol li queda molt camí per fer en matèria de transport públic i mobilitat sostenible abans 
de començar a gravar l'ús del cotxe privat. La transició ecològica serà socialment justa o no podrà ser. 
 
Vist el dictamen favorable de la Comissió municipal Informativa de l'àrea d'Urbanisme, Medi Ambient i 
Sostenibilitat, en sessió ordinària celebrada en data 18 de maig de 2021. 
 
Intervencions: 
 

- Sr. Val: “El passat 6 de maig vam conèixer que el govern de l’Estat ha adquirit el compromís amb 
la Comissió Europea d’implantar peatges a les carreteres a partir de l’any 2024, començant amb 
les autopistes i autovies i estenent la mesura a tota la xarxa estatal de carreteres. Esta mesura 
està inclosa dins del paquet de reformes que ha acordat el govern amb la Unió Europea per a 
poder rebre els fons europeus de reconstrucció. 

 
El govern justifica esta mesura per “les creixents despeses de conservació” però també per a 
aconseguir “incentivar comportaments més sostenibles i eficients”. A més a més, compara els 
quilòmetres de peatge que tenim a l’estat espanyol amb la mitjana dels països de la Unió 
Europea, que és prou més alta, per a legitimar la decisió.  
 
Amb un sistema d’alta velocitat projectat des dels seus inicis de forma radial per connectar totes 
les ciutats amb Madrid, però no interconnectar-les entre elles, per a la majoria dels territoris de 
l’Estat, l’única opció que tenim per a desplaçar-nos és el cotxe privat. Actualment es tarda menys 
temps en arribar Madrid des d’Elx i Orihuela, que a València. Sense deixar de banda que es tarda 
més en anar a Alcoi amb el regional que travessa les Comarques Centrals que de València a 
Madrid amb l’AVE.  
 
Tant a l’àrea metropolitana de València com a les comarques de Castelló, la xarxa de rodalies 
arrastra una falta d’inversió des de fa molts anys, amb cancel·lacions i retards que alguns dies es 
comptabilitzen. A més a més, el transport metropolità de la ciutat de València es troba a la cua 
en inversió per part de l’Estat. 20 milions d’euros entre 2010 i 2020 front els 1.300 de Madrid o 
els 1.091 de Barcelona. 
 
En la cultura de la "mobilitat sostenible" està ja establert que, encara que és convenient la 
penalització de les maneres de desplaçament de major impacte ambiental, per afavorir el canvi 
de sistema de transports, i avançar cap a una major sostenibilitat, un sol tipus de mesures 
aïllades mai garanteix l'èxit de les polítiques.  
 
Cal implementar paral·lelament diversos tipus de mesures, unes d'estímul a les maneres de 
menor impacte, i altres dissuasòries de les de major impacte. El problema, a Espanya, és 
precisament que durant dècades, independentment dels governs de torn, s'han estat afavorint 
els modes de transport més "durs": l'automòbil, el transport per carretera, l'alta velocitat, l'avió 
... mentre que no s'ha invertit en les maneres de menor impacte ambiental, i paradoxalment de 
major racionalitat econòmica: el ferrocarril d'ús general, les xarxes de transport metropolità, els 
trens regionals.  
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La creació en el seu moment de les grans infraestructures de transport (carretera, AVE, 
aeroports, ports ...) ens ha portat a tenir multitud d'instal·lacions buides o infrautilitzades 
(aeroports de Lleida, de Castelló, de Múrcia, de Ciutat Real, autopistes radials de Madrid ...), que 
estan generant enormes costos de manteniment. I autovies que necessiten reparacions, 
s’utilitzen o no.  
 
Una política purament recaptatòria: cobrar peatges per pagar el manteniment, no és acceptable 
ara mateix, mentre se segueix plantejant l'augment de línies d'AVE, el creixement absurd dels 
ports, o el desdoblament d'autovies (com el by-pass). Mentre les xarxes de ferrocarril de rodalies 
perden viatgers, falta manteniment de les línies ferroviàries d'interès regional, i falta una llei de 
finançament del transport públic que permeta la modernització de les xarxes metropolitanes.  
 
Si es canvien les polítiques de transport, es deixa d'invertir en infraestructures cares i exclusives, i 
es facilita una mobilitat més sostenible per a l'accés a treball i serveis, es podrien plantejar 
peatges puntuals a les àrees més congestionades. Moltes de les actuacions necessàries no 
exigeixen grans inversions, simplement aprofitar millor les infraestructures ja existents: 
contractar maquinistes, augmentar i renovar la flota de trens i autobusos, reservar carrils per al 
transport públic en els grans eixos de comunicació metropolitans, crear xarxes urbanes i 
metropolitanes de carrils bici.  
 
El canvi de model de mobilitat s’ha evitat durant massa temps i si continuem pel mateix camí 
únicament aconseguirem agreujar la irracionalitat del problema. La transició ecològica serà 
socialment justa o no podrà ser. 
 
A l’estat espanyol li queda molt camí per fer en matèria de transport públic i mobilitat sostenible 
abans de començar a implantar peatges”.  
 

- Sr. Ibor: el PP no comparteix tot el contingut de la moció, en l’argumentació falta l'ampliació del 
port, etc. Però la veritat és que en el fons de la moció estan d'acord, a vegades es pot coincidir 
en alguna cosa, i donaran suport a la moció. 

 
El govern d'Espanya té afany recaptatori i han buscat alguna cosa on no es poden escapar els 
ciutadans i les ciutadanes (pagament de peatge) però això atempta contra qualsevol classe 
social. El PP votarà afirmativament. 

 
-  Sr. Císcar: el grup PSOE no donarà suport a la moció. 

 
“gràcies a les reivindicacions històriques del poble valencià va aconseguir l'alliberament de l'AP7 
a l'inici d'aquest 2021.”   

 
Jo diria, perquè vostes no ho diuen,  que a més de les reivindicacions històriques ha fet falta que 
un govern Socialista no renovara a finals del 2019 la concessió d´Abertisi estiga el pas lliure des 
de gener del 2020 la AP 7 des de Salou a Alacant ( 468 Kms) i ara en el 2021 es lliberarà des de 
Salou a la Junquera, que per cert també es molt utilitzada pels valencians. 
 
En 1997, també estaven eixes mateixes reivindicacions històriques i amb Aznar en la Presidència 
del Govern i Zaplana de la Generalitat, es va signar un acord entre l'Estat i l'empresa pel qual 
s'ajornava la concessió fins a 2019. La pròrroga del peatge es va fer a canvi de "5.000 milions de 
les antigues pessetes" en inversions. La inversió es va destinar a construir un nou accés de l'AP-7 
a Benidorm per a donar entrada al parc Terra Mítica, projecte estrela de Zaplana. 
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En la seua exposició de motius fan una extensa exposició de la situació que tenim al País Valencià 
de les comunicacions amb ferrocarril, alta velocitat, rodalies i traçats encara inexistents, 
completament d’acord,  una mobilitat més sostenible, reduint l’ús del cotxe privat i incentivant el 
transport públic es el que també cal. 
 
En aquests moments el ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana: 

No té una proposta definida. 

Sí que té absolutament clar que aquest model no es posarà en marxaen l'actual conjuntura 
econòmica. 

Treballarà per a aconseguir el consens polític i del sector del transportper a la seua implantació. 

En tot cas la proposta que es faça inclouràmecanismes perquè els professionals del transport no 
hagen de suportar este cost. 

Aquest model per al finançament de les vies d'alta capacitat s'enquadra en el marc de les 
reformes estructurals que es plantegen des d'Europa, i que són necessàries perquè Espanya puga 
accedir als 140.000 milions del Pla de Recuperació, Transformació i Resiliència. 

Suposa alinear-se amb les polítiques europees en aquesta matèria. 

La taxa per l'ús: 

Equipara a Espanya amb la majoria dels altres països del nostre entorn: 

- 23 països de 27 estats membres de la UE (als quals cal afegir el Regne Unit) tenen tarifada la 
seua xarxa. 

D'aquests, 15 països tenen tarifada la totalitat de la xarxa d'alta capacitat estatal. 

Respon al principi d’ “usuari pagador” de la Comissió Europea, segons el qual els usuaris han de 
cobrir els costos les infraestructures i els costos externs, que en aquest cas tenen un clar 
component mediambiental. 

Equipara la carretera amb la resta d'infraestructures, l'ús de les quals SÍ QUE està tarifat. 

Ara resulta que les infraestructures ferroviàries, alta velocitat, rodalies, etc. sí que estan tarifades 
i aixó a vostes si que els pareix bé i no diuen res. 

Manteniment, seguretat i sostenibilitat. 

Aquest model que estudia el govern, ofereix una solució per al dèficit en conservació de la xarxa 
de carreteres d'alta capacitat de l'última dècada, que sorgeix a conseqüència de la reducció del 
pressupost de conservació de carreteres per a atendre altres necessitats de despesa social, al 
mateix temps que es posaven en servei uns 1.000 km de noves autovies i s'alliberava el peatge 
de 550 km d'autopistes (més altres 480 km enguany).  

És un model obert a la participació de les comunitats autònomes, perquè aquesta situació no sols 
afecta a la xarxa de l'Estat sinó a totes les xarxes d'Espanya. 

Suposa un model més equilibrat socialment i territorialment per al manteniment de la xarxa 
d'alta capacitat: 

a) En primer lloc, perquè la càrrega recau no sols en els contribuents espanyols com fins ara: 
(aproximadament un 40% del trànsit internacional de mercaderies per carreteres d'Espanya el 
fan operadors estrangers que no financen l'ús de la nostra xarxa. Cada dia entren a Espanya uns 
100.000 vehicles, aproximadament la meitat estrangers que no financen la nostra xarxa). 

b) En segon lloc, perquè amb una taxa per ús la distribució de la càrrega és més equitativa entre 
usuaris de tota Espanya. Amb l'alliberament dels peatges, els usuaris d'aquests trajectes 
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s'estalviaran uns 1.100 milions d'euros (incloent trànsit induït) que seran coberts per usuaris de 
forma més homogènia al llarg de tota Espanya. 

“greuge comparatiu entre les carreteres valencianes”  

En algunes propostes estem d´acord,  la segona i la tercera. 

La quarta, al respecte del corredor mediterrani el Govern ha licitat obres en el Corredor per 
2.100 milions d'euros des que va arribar al poder, fa dos anys, i que ha executat actuacions per 
750 milions en una infraestructura que ha d'unir, en el seu tram espanyol, La Jonquera (Girona) i 
Algesires (Cadis) vorejant el litoral. Aquesta accelerada en les obres permetrà impulsar el PIB en 
7.000 milions d'euros (un 0,6%, encara que l'empenyiment podria arribar a 2,22 punts 
percentuals en 2030),  doncs si es tracta d’instar, també ens pareix bé. 

Respecte a l’apartat cinqué “Instar al govern de l’Estat a proporcionar un finançament al 
transport metropolità de València homologable i proporcional al de altres ciutats de l’Estat”. 

El Consell de Ministres ha autoritzat enguany,  la subvenció a favor de l'Autoritat del Transport 
Metropolità de València per valor de 38 milions d'euros. 

València és la quarta ciutat en el rànquing de subvencions al transport del Ministeri.  

Aquest impuls al transport públic de l'àrea metropolitana és “una mostra més del ferm 
compromís que manté el Govern amb els valencians i valencianes. Els governs del Partit Popular 
"mai van acceptar pagar ni un cèntim per a aquesta qüestió" i és ara amb els socialistes en el 
Govern quan "per fi la Comunitat comença a rebre subvencions justes”. 

Respecte a l’apartat primer “Instar al govern de l’Estat a que retire immediatament el pla per a 
implantar peatges a tota la xarxa estatal de carreteres a partir de l’any 2024”. 

Doncs, no estem d´acord, perquè com hem dit no es tracta d’implantar peatges, es tracta que no 
siguen tots amb els seus impostos els que paguem el manteniment, es tracta que paguen només 
els que les utilitzen,  exactament igual que el ferrocarril”. 

Per últim, diu al PP que en certa mesura estan satisfets que recolzen la moció de Compromís 
perquè no han posat reparament a que aparega la paraula País Valencià, com sempre fan.  
 

-  Sr. Estellés: al final ací es parla de pujar impostos. Ciudadanos dona suport a la moció, la part 
argumental els ha agradat i la necessitat del transport per carretera. Estan en contra que es 
pague per circular. Hui dia no cal fer fórmules solament recaptatòries. 

 
-  Sr. Val: és necessari adequar-se al sistema europeu no sols per a pagar sinó també al sistema de 

transport públic. A vegades el PSOE es fa defensor del govern estatal (recorda la moció de les 
vacunes, que van votar en contra i després el PSOE autonòmic sí que estava a favor). I el govern 
no tindrà el suport de la resta de partits, cal buscar recursos econòmics però no és aqueix l'únic 
gran problema, primer cal solucionar la mobilitat. Hi ha una gran diferència entre la subvenció 
del transport amb Madrid o Barcelona (se'ls dona el triple per a transport metropolità i la 
diferència no està justificada). 

 
-  Sr. Ibor: quant al terme País València, s'usa en l'Exposició de Motius incorrectament però els 

arguments de la moció són compartits pel PP. El fons és adequat a la realitat actual d'Espanya. El 
PSOE ens intenta comparar amb Europa però no és el mateix (fa referència al sistema 
d'autopistes de França, el Regne Unit, Alemanya). Creu que les comparacions amb Europa no són 
certes. 

 
-  Sr. Císcar: recorda que el PSOE es va abstindre en la moció de les vacunes, no va votar en contra. 

I, respecte a la moció, indica que s'està estudiant com mantindre les carreteres, s’estan estudiant 
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fórmules, no s'estan implantant peatges. Ferrocarrils és una infraestructura pública que paga 
l'Estat i després paguen els usuaris i usuàries. Ací sembla que els qui utilitzen les carreteres 
paguen el manteniment. 

 
-  Sr. Estellés: hi ha gent que no pot utilitzar el tren i no disposa de més alternativa que utilitzar el 

seu propi cotxe. 
 

-  Sr. Val: recorda que en països com França o Alemanya el transport amb tren és barat. A 
Luxemburg el transport públic és gratuït, és el futur per a la sostenibilitat. 

 
Es procedeix a la votació amb el següent resultat: 

 Vots a favor: 16 (6 Compromís, 8 PP, 2 Ciudadanos) 
 Vots en contra: 5 (PSOE) 
 Abstencions: 0 

 
L'Ajuntament Ple per majoria, amb 16 vots a favor i 5 vots en contra, acorda: 
 
PRIMER.- Instar al govern de l'Estat que retire immediatament el Pla per a implantar peatges a tota la 
xarxa estatal de carreteres a partir de l'any 2024. 
 
SEGON.- Instar al govern de l'Estat que presente un Pla de xoc amb finançament suficient per a la millora 
de tota la xarxa de rodalia de l'Estat, amb especial èmfasi en aquelles línies encara sense electrificar i en 
les quals arrosseguen una desinversió històrica, i ampliar-la en aquelles zones on es considere necessari. 
 
TERCER.- Instar al govern de l'Estat que redacte el projecte del tren de la costa entre Dénia i Gandia per 
a accelerar la seua execució. 
 
QUART.- Instar al govern de l'Estat que accelere la inversió i els treballs d'execució de tots els trams del 
Corredor Mediterrani per a complir tots els compromisos adquirits quant a la seua posada en marxa 
abans de l'any 2025. 
 
CINQUÉ.- Instar al govern de l'Estat a proporcionar un finançament al transport metropolità de València 
homologable i proporcional al d'altres ciutats de l'Estat. 
 
SISÉ.- Donar trasllat dels presents acords al govern de l'Estat i als grups parlamentaris del Congrés i del 
Senat. 
 
 
16.- INTERIOR I PERSONAL.- 782041T - REVISIÓ D'OFICI DE L'ACORD PLENARI DE DATA 
31-10-2019, SOBRE APLICACIÓ AL PERSONAL AL SERVEI DE L'AJUNTAMENT DE 
PAIPORTA DE L'ARTICLE 7.4 DEL DECRET 42/2019, DE 22 DE MARÇ, DEL CONSELL DE LA 
GENERALITAT VALENCIANA, SOBRE REDUCCIÓ DE JORNADA SENSE REDUCCIÓ DE 
RETRIBUCIÓ. 
 
Vist l'expedient de revisió d'ofici de l'acord adoptat en el Ple de data 31 d'octubre de 2019 i de les 
resolucions de l'Alcaldia dictades en la seua execució, sobre l'aplicació al personal de l'Ajuntament de 
Paiporta de l'article 7.4 del Decret 42/2019, de 22 de març, del Consell de la Generalitat Valenciana, i 
quants informes i documents obren en el mateix i sobre la base dels següents 
 

I.- ANTECEDENTS 
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I.1.- Acord adoptat pel Ple de data 31 d'octubre de 2019, relatiu a l'aplicació al personal al servei de 
l'Ajuntament de Paiporta de l'article 7.4 del Decret 42/2019, de 22 de març, del Consell de la Generalitat 
Valenciana. 
 
I.2.- Resolucions de l'Alcaldia dictades en execució de l'acord del Ple de 31 d'octubre de 2019 que han 
fet aplicació del citat article 7.4 del Decret 42/2019, de 22 de març, del Consell, amb aplicació de la 
reducció de jornada sense reducció de retribució en els termes de l'acord del Ple de 31 d'octubre de 
2019. 
 
I.3.- Informe de l'assessor jurídic de l'Ajuntament, Sr. Jorge Lorente Pinazo, de data 22 de març de 2021. 
 
I.4.- Acord de la Mesa de Negociació de 23 d'abril de 2021, corresponent a la proposta d'inici de 
procediment de revisió d'ofici respecte a l'acord adoptat pel Ple en sessió de 31 d'octubre de 2019, 
relatiu a l'aplicació al personal al servei de l'ajuntament de Paiporta de l'article 7.4 del Decret 42/2019, 
de 22 de març, del Consell de la Generalitat Valenciana. 
 
I.5.- Relació confeccionada pel departament de recursos humans de data 12 de maig de 2021, que conté 
les persones de l'Ajuntament de Paiporta que estan gaudint de la reducció de jornada segons l'article 
7.4 del Decret 42/2019, de 22 de març, del Consell de la Generalitat Valenciana; així com de les persones 
que han sol·licitat aquesta reducció i es troben sense resolució sobre aquest tema, especificant que, no 
obstant això, s'ha comprovat que vénen gaudint de la reducció de la jornada en els termes de l'article 
7.4 del Decret 42/2019, de 22 de març, del Consell; perquè han considerat que tenen concedida aquesta 
reducció per silenci administratiu.  
 
I.6.- Informe sobre procediment emès per la secretària de la Corporació de data 13 de maig de 2021. 
 
I.7.- Informe emès per la tècnica de Personal de data 14 de maig de 2021. 
 

II.- FONAMENTS JURÍDICS 
 
II.1.- Constitució Espanyola de 1978, articles 9.3, 103.1 i 149.1.18a. 
 
II.2.- Reial decret legislatiu 5/2015, de 30 d'octubre, pel qual s'aprova el text refós de la Llei de l'Estatut 
Bàsic de l'Empleat públic, articles 3.1, 47, 48. 
 
II.3.- Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual s'aprova el Reglament d'organització, 
funcionament i règim jurídic de les entitats locals. 
 
II.4.- Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del procediment administratiu comú de les administracions públiques, 
articles 22.1.d, 47.1, 82, 106.1 i 106.5. 
 
II.5.- Llei 10/1994, de 19 de desembre, de creació del Consell Jurídic Consultiu de la Comunitat 
Valenciana, article 10.8.b) i art. 11. 
 
Vist que després de l'acord plenari de data 31 d'octubre de 2019, referent a la reducció de la jornada 
d'una hora diària sense disminució de retribucions, en els supòsits indicats en l'article 7.4 del Decret 
42/2019, de 22 de març, del Consell de la Generalitat Valenciana, s'han concedit, per mitjà de 
resolucions de l'Alcaldia, al personal que havia sol·licitat aquesta reducció.  
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Considerant que l'article 7 del Decret 42/2019, de 22 de març, del Consell de la Generalitat Valenciana 
entra en contradicció amb l'article 48 del Reial decret legislatiu 5/2015, de 30 d'octubre, pel qual 
s'aprova el text refós de la Llei de l'Estatut Bàsic de l'Empleat públic, que regula els permisos del 
funcionariat públic, i indica aquells supòsits en els quals les funcionàries i els funcionaris públics tindran 
dret a reduir la seua jornada de treball fins a un màxim de dues hores, amb la disminució proporcional 
de les seues retribucions. 
 
Considerant que la Constitució Espanyola en l’article 9.3 garanteix el principi de jerarquia normativa; a 
més, segons l'article 149.1.18 de la CE, l'Estat té competència exclusiva per a regular les bases del règim 
estatutari dels funcionaris i funcionàries de les administracions públiques; pel que preval la legislació 
bàsica de l'Estat establida pel Reial decret legislatiu 5/2015, de 30 d'octubre, pel qual s'aprova el text 
refós de la Llei de l'estatut bàsic de l'empleat públic, enfront de la legislació autonòmica del Decret 
42/2019, de 22 de març, del Consell de la Generalitat Valenciana. 
 
Vist l'informe emès per l'assessor jurídic de l'Ajuntament, Sr. Jorge Lorente Pinazo, que consta en 
l'expedient i en el qual conclou el següent: 

1. No procedeix fer aplicació del que es disposa en l'article 7.4 del Decret 42/2019, de 22 de març, 
del Consell de la Generalitat, al personal de l'Ajuntament de Paiporta, perquè aquesta norma 
contradiu el que es disposa en l'article 48 de l'Estatut Bàsic de l'Empleat públic, que és la norma 
bàsica estatal, i, per això, de preferent aplicació enfront de qualsevol norma autonòmica que 
estiga en contradicció amb ella. 

2. Els actes administratius que hagen fet aplicació del citat article 7.4 del Decret autonòmic 
42/2019, de 22 de març, emmalalteixen del vici de nul·litat de ple dret, per la qual cosa si es 
tracta d'actes ferms han de ser objecte del corresponent procediment de revisió d'ofici. 

3. De conformitat amb el que es disposa en l'article 218 del Reglament d'organització, 
funcionament i règim jurídic de les entitats locals, cada òrgan municipal ostenta la competència 
per a dur a terme la revisió d'ofici dels seus propis actes. 

 
A la vista de la qual cosa pot resultar nul de ple dret l'acord plenari de data 31 d'octubre de 2019, en el 
qual es considera d'aplicació al personal d'aquest Ajuntament l'article 7.4 del Decret 42/2019, així com 
igualment poden resultar nul·les de ple dret les resolucions de l'Alcaldia dictades en la seua aplicació, la 
qual cosa requereix el corresponent expedient de revisió d'ofici de l'acord plenari. 
 
Vist que en la Mesa de Negociació del dia 23 d'abril de 2021, es va passar proposta del regidor d'Interior 
i Personal d'iniciar procediment de revisió d'ofici respecte de l'acord adoptat pel Ple de data 31 
d'octubre de 2019 i de les resolucions de l'Alcaldia que ho han aplicat, per estimar que emmalalteix d'un 
vici de nul·litat, prevista en l'article 47 de la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del procediment administratiu 
comú de les administracions públiques. 
 
Vist el dictamen favorable de la Comissió municipal Informativa de l'àrea d'Interior i Personal, en sessió 
ordinària celebrada en data 19 de maig de 2021. 
 
Intervencions: 
 

- Sr. Císcar: està tot explicat en la proposta de l'acord. Sorgeixen dubtes respecte a l'acord adoptat 
en 2019 amb referència a l'aplicació del Decret de la Generalitat Valenciana als funcionaris i 
funcionàries de l'Administració Local. Es va sol·licitar un informe a l'assessor jurídic i hi havia 
discrepàncies respecte a l'aplicabilitat del Decret autonòmic. Seguint el consell de Secretaria 
calia aclarir-lo. Com és un acord adoptat pel Ple cal iniciar un expedient de revisió d'ofici. 
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La secretària indica que en la nova Llei valenciana de Funció Pública (Llei 4/2021, de 16 d'abril), 
l'article 80 disposa que el personal funcionari podrà gaudir dels permisos establits en la Llei de 
l'estatut bàsic de l'empleat públic (RD legislatiu 5/2015, de 30 d'octubre) pel que ja no seria 
aplicable ni per als funcionaris i funcionàries de la Generalitat el que s'estableix en el Decret 
42/2019, de 22 de març, del Consell, en aquests supòsits. 

 
-  Sr. Ibor: l'acord es va adoptar en el seu moment amb informe favorable. Ara està l'informe jurídic 

en el qual es recullen sentències, en la Mesa de Negociació els sindicats van votar en contra, 
creuen que això genera inseguretat. El vot del grup PP serà d'abstenció. 

 
-  Sr. Val: seguiran els informes tècnics i per això es porta la proposta al Ple. 

 
-  Sr. Estellés: això és una voluntat política. Ciudadanos votarà en contra. 

 
-  Sra. alcaldessa: amb la revisió d'ofici de l'acord del 2019 es garanteix que no hi haja discriminació 

entre els treballadors i les treballadores de l'Ajuntament. Li recorda al Sr. Estellés que en la Mesa 
de Negociació ell mateix ja li va preguntar a l'assessor sobre el tema i se li va explicar que no es 
podien continuar concedint aquest tipus de permisos amb les característiques del Decret 
autonòmic perquè s'estaria prevaricant. 

 
Es procedeix a la votació amb el següent resultat: 

 Vots a favor: 11 (6 Compromís, 5 PSOE) 
 Vots en contra: 2 (Ciudadanos) 
 Abstencions: 8 (PP) 

 
L'Ajuntament Ple per majoria, amb 11 vots a favor, 2 vots en contra i 8 abstencions, acorda: 
 
PRIMER.- Iniciar procediment de revisió d'ofici de l'acord adoptat pel Ple de data 31 d'octubre de 2019, 
relatiu a l'aplicació al personal al servei de l'Ajuntament de Paiporta de l'article 7.4 del Decret 42/2019, 
de 22 de març, del Consell de la Generalitat Valenciana, sobre reducció de jornada sense reducció de 
retribució, per estimar que emmalalteix d'un vici de nul·litat de ple dret, prevista en l'article 47 de la Llei 
39/2015, d'1 d'octubre, del procediment administratiu comú de les administracions públiques; i iniciar 
pel mateix motiu procediment de revisió d'ofici dels actes administratius (resolucions d'Alcaldia) dictats 
en execució de l'acord del Ple de 31 d'octubre de 2019 que hagen fet aplicació del citat article 7.4 del 
Decret 42/2019, de 22 de març, del Consell. 
 
SEGON.- Concedir tràmit d'audiència a les persones interessades, per termini de 15 dies, perquè puguen 
al·legar i/o presentar els documents i justificacions que consideren pertinents, incloent entre elles a les 
persones que van presentar la sol·licitud d'aplicació de la reducció de jornada en els termes de l'acord 
del Ple de 31 d'octubre de 2019 sense que es resolguera la seua petició, però, no obstant això, s'ha 
comprovat que vénen gaudint de la reducció de la jornada en els termes de l'article 7.4 del Decret 
42/2019, de 22 de març, del Consell, perquè han considerat que tenen concedida aquesta reducció per 
silenci administratiu. 
 
TERCER.- Transcorregut el tràmit d'audiència i informades les al·legacions que s'hagen pogut presentar, 
sol·licitar dictamen al Consell Jurídic Consultiu de la Comunitat Valenciana, amb remissió de l'expedient, 
als efectes previstos en l'art. 106 de la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del procediment administratiu comú 
de les administracions públiques. 
 
QUART.- Suspendre el termini per a resoldre el procediment de revisió d'ofici de l'acord del Ple de 31 
d'octubre de 2019 i de les resolucions d'Alcaldia dictades en la seua aplicació, quan l'expedient es 
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remeta al Consell Jurídic Consultiu de la Comunitat Valenciana, durant el temps que transcórrega des 
del dia de la remissió fins a recepció per l'Ajuntament del dictamen del citat òrgan consultiu, de 
conformitat amb el que es disposa per l'article 22.1.d) de la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del procediment 
administratiu comú de les administracions públiques. 
 
CINQUÉ.- Continuar el procediment i realitzar els tràmits preceptius, incloent la remissió de l'expedient 
en el moment procedimental oportú al Consell Jurídic Consultiu i sol·licitar el dictamen del referit 
organisme. 
 
SISÉ.- Facultar a l'Alcaldia, tan àmpliament com siga necessari, per a l'impuls de la tramitació del 
procediment que s'inicia amb aquest acord i per al compliment d'aquest. 
 
 
17.- INTERIOR I PERSONAL.- 783657N - MODIFICACIÓ ACORD PLENARI DE DATA 31-05-
2018 SOBRE CONSOLIDACIÓ I ESTABILITZACIÓ D'OCUPACIÓ TEMPORAL. 
 
La Sra. alcaldessa proposa la retirada d'aquest punt de l'ordre del dia. 
 
Per unanimitat s'acorda retirar el punt de l'ordre del dia. 
 
 
18.- INTERIOR I PERSONAL.- 679251E - AMPLIACIÓ OPERATIUS DE LA POLICIA LOCAL 
PER A L'EXERCICI 2021 FINS AL 5 DE GENER DE 2022. 
 
Vist l'expedient d'ampliació operatius de la policia local per a l'exercici 2021 fins al 5 de gener de 2022, 
així com quants antecedents, informes i documents obren en el mateix i sobre la base dels següents 
 

I.- ANTECEDENTS 
 
I.1.- Provisió d'inici del regidor d'Interior i Personal, de data 12 de maig de 2021, relativa a l'ampliació 
d'operatius de la policia local per a finalitzar l'any 2021 i fins al 5 de gener de 2022. 
 
I.2.- Acord plenari, de data 26 de novembre de 2015, punt 4, “1. El total d'operatius “reforços de servei”, 
seran de tres cada any per cadascun de les funcionàries i els funcionaris integrats en la Policia Local, 
amb una duració de huit hores efectives de treball, així com la seua quantia econòmica serà de 200€ per 
a l'agent, amb un increment d'un 5% més per a oficial, un 10% per a l'escala tècnica i una reducció del 
5% per a l'auxiliar, per cada operatiu realitzat, que es retribuiran de manera mensual una vegada 
realitzats, des del 6 de gener de 2016 fins al dia de Reis el mes de gener de l'any 2018”. 
 
L'esmentat acord va ser modificat per acords plenaris de data 27 de juliol de 2017, 22 de febrer de 2018, 
28 de febrer de 2019, 30 de gener de 2020 i 28 de gener de 2021, quant al nombre màxim d'operatius i 
l'import de la retribució d'aquests. 
 
I.3.- Acords adoptats en la reunió del Centre de Coordinació Operativa municipal (CECOPAL) que va tenir 
lloc el 13 de gener de 2021, per a realitzar el seguiment de l'evolució de la pandèmia del coronavirus, 
donat l'índex d'incidència de contagi de COVID-19 comunicat per Salut Pública. 
 
I.4.- Resolució d'Alcaldia núm. 77, de 15 de gener de 2021, sobre mesures COVID-19, on s'adopta, entre 
altres mesures, intensificar la labor de vigilància de la Policia local.  
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I.5.- Informe de l'inspector cap de la Policia local, de data 8 d'abril de 2021, sobre la relació d'operatius 
realitzats des del 6 de gener de 2021 fins a l'11 d'abril de 2021 per finalització de quadrant COVID-19 i la 
dotació de nous per a finalitzar l'any 2021. Segons l'informe s'han realitzat 238 operatius a data 8 d'abril 
de 2021, i es calcula que serien necessaris per a atendre els serveis que puguen sorgir fins al 5 de gener 
de 2022, un total de 173 operatius addicionals als 248 aprovats per Ple el 28 de gener de 2021. 
 
I.6.- La Mesa de Negociació celebrada el dia 23 d'abril de 2021, va negociar i va acceptar per majoria la 
proposta d'ampliació del nombre d'operatius per a l'exercici 2021. 
 
I.7.- Informe de l'inspector cap de la Policia local, de data 7 maig de 2021, sobre ampliació d'operatius 
per a finalitzar l'any 2021, l'estimació del qual és de 173 operatius. I considera que per a atendre 
aquests serveis operatius per al que resta d'any 2021 i fins al 5 de gener de 2022, realitza una valoració 
estimatòria dels mateixos en la quantitat de 45.120,82 euros. 
 
I.8.- Informe proposta de la tècnica de Personal de 13 de maig de 2021. 
 
I.9.- Informe de fiscalització de l'interventor amb data 14 de maig de 2021, favorable. 
 

II.- FONAMENTS JURÍDICS 
 
II.1.- L'article 24 del Reial decret legislatiu 5/2015, de 30 d'octubre, pel qual s'aprova el text refós de la 
Llei de l'estatut bàsic de l'empleat públic. 
 
II.2.- L'article 76.2n.d) de la Llei 10/2010, de 9 de juliol, de la Generalitat, d'ordenació i gestió de la 
funció pública valència. 
 
Vist el dictamen favorable de la Comissió municipal Informativa de l'àrea d'Interior i Personal, en sessió 
ordinària celebrada en data 19 de maig de 2021. 
 
Intervencions: 
 

- Sr. Císcar: explica els torns que realitza la policia, l'informe del cap de la policia local, els 
operatius realitzats a causa de la Covid i que ja s'han consumit els previstos. S'ha pogut fer 
l'anterior modificació de crèdit destinada a pagar més operatius seguint l'informe de l'intendent 
per a fer 173 operatius més. 

 
- Sr. Ibor: el grup PP s'abstindrà no perquè no facen falta fer més operatius sinó pel malestar que 

això ha generat en la plantilla de la policia local.  
 

- Sra. alcaldessa: des del govern local han realitzat les actuacions necessàries per a pal·liar les 
necessitats de totes les àrees i també d'aquesta (policia local). 

 
- Sr. Císcar: hi ha gent en la policia que fa operatius sense problemes i gent que no vol fer-los, és 

voluntari. 
 
Es procedeix a la votació amb el següent resultat: 

 Vots a favor: 13 (6 Compromís, 5 PSOE, 2 Ciudadanos) 
 Vots en contra: 0 
 Abstencions: 8 (PP) 

 
L'Ajuntament Ple per majoria, amb 13 vots a favor i 8 abstencions, acorda: 
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PRIMER.- Ampliar el nombre d'operatius per a l'exercici 2021 fins al 5 de gener de 2022, en 173 
operatius; vist que existeix provisió de modificació de crèdit per import de 45.120,82 euros. 
 
SEGON.- Realitzar els tràmits necessaris per a portar a efecte l'ampliació i notificar l'acord als 
departaments municipals afectats. 
 
 
19.- BENESTAR SOCIAL, SANITAT I SALUT PÚBLICA.- 786054R - MOCIÓ DEL GRUP 
MUNICIPAL SOCIALISTA PER A LA VISIBILITZACIÓ I NO DISCRIMINACIÓ DE LES DONES 
LESBIANES. 
 
Vist l'expedient sobre moció del grup municipal Socialista per a la visibilització i no discriminació de les 
dones lesbianes, així com quants antecedents, informes i documents consten en aquest, i sobre la base 
de la següent 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Les dones lesbianes continuen sent invisibilitzades i violentades sistemàticament. La desigualtat 
estructural que oprimeix a les dones pel mer fet de ser dones, sotmetent-les a violència i a 
discriminació, s'agreuja en el cas de les dones lesbianes, ja que són dones i lesbianes.  
 
El sistema patriarcal s'expressa de manera clara, imposant la subordinació establida com a norma de les 
dones respecte als homes. Entre els mecanismes que el patriarcat utilitza per a sotmetre a les dones es 
troba el control de la seua sexualitat. Les dones lesbianes no compleixen amb el mandat que el 
masclisme els exigeix, la del lliurament sexual als homes, per la qual cosa les conductes misògines cap a 
elles són especialment greus. La discriminació per l'orientació sexual de les dones lesbianes està 
carregada de masclisme i misogínia. 
 
Els estudis específics sobre les discriminacions que pateixen les dones lesbianes són molt escassos. 
Aquest fet és simptomàtic de la invisibilitat en la qual es troben les lesbianes també dins del col·lectiu 
LGTBI.  
 
Moltes de les reivindicacions de les dones lesbianes han trobat el seu altaveu en el moviment feminista. 
L'experiència en comú de totes les dones, independentment de la seua orientació sexual, és la de la 
repressió que pateixen per nàixer dones.  
 
Com explica ILGA World “Una de les primeres demandes dels homes homosexuals va ser la visibilitat, el 
reconeixement de la figura gai i el van aconseguir. Però en el cas de les dones lesbianes hi ha encara una 
intenció social d’invisibilitzar... sembla que siguen fantasmes”. No obstant això, les dones lesbianes 
sempre han estat en la primera línia de la reivindicació.  
 
Moltes xiquetes, adolescents i dones joves, pateixen el masclisme de la lesbofòbia en els seus centres 
escolars, la qual cosa els provoca un important malestar. També pateixen discriminació els fills i les filles 
de mares lesbianes i les mateixes mares. 
 
Des del 2008, el 26 d'abril es commemora el dia de la visibilitat lèsbica, un dia que té com a objectius: 
vindicar una societat igualitària en drets i oportunitats per a les dones lesbianes, condemnar el 
masclisme que sustenta la lesbofòbia i potenciar la visibilitat de les dones lesbianes.  
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Ser lesbiana està perseguit en molts llocs del món. En certs països, les relacions entre persones del 
mateix sexe estan penalitzades amb presó i, fins i tot, amb la pena de mort. En 68 dels 193 estats 
membres de l'ONU existeixen lleis que criminalitzen els actes sexuals entre persones del mateix sexe, 
segons l'Informe d'Homofòbia d'Estat 2019, elaborat per l'Associació Internacional de Gais i Lesbianes.  
 
Espanya és un país a l'avantguarda de legislació igualitària entre dones i homes i líder en la defensa dels 
drets humans, no obstant això, hem de continuar treballant a reduir les bretxes de la desigualtat i a 
garantir vides segures per a les dones.  
 
Vist el dictamen favorable de la Comissió municipal Informativa de l'àrea de Benestar Social, Sanitat i 
Salut Pública, en sessió ordinària celebrada en data 17 de maig de 2021. 
 
Intervencions: 
 

-  Sra. Albalat: “El passat 26 d'abril es commemorava el dia de la visibilitat lèsbica, un dia que té 
com a objectius: vindicar una societat igualitària en drets i oportunitats per a les dones lesbianes, 
condemnar el masclisme que sustenta la lesbofòbia i potenciar la visibilitat de les dones 
lesbianes. 

 
Les dones lesbianes patixen una doble discriminació per la desigualtat estructural de la nostra 
societat. Són invisibilitzades i discriminades sistemàticament pel fet de ser dones i pel fet de ser 
homosexuals. 

 
Els estudis específics sobre les discriminacions que patixen les dones lesbianes són molt escassos. 
Este és un eixemple de la invisibilitat en la qual es troben les lesbianes també dins del col·lectiu 
LGTBI. Els homes homosexuals han aconseguit una visibilitat i un reconeixement de la figura gai, 
però en el cas de les dones lesbianes no ha sigut així, no se les veu, no se les escolta. Justament 
des de la Regidoria d’Igualtat del nostre Ajuntament se reconeixia este fet donant visibilitat a una 
parella lesbiana paiportina a la campanya “+Amor i menys ODI” pel Dia contra l’LGTBIfobia. 
Vull reconéixer públicament la valentia de dones lesbianes que públicament han donat 
normalitat a la seua situació, com va ser Zaira Martínez com a regidora del nostre Ajuntament, i 
altres predecessores, com Àngeles Álvarez, Puri Causapié, Maria Such entre altres. 

 
Moltes de les reivindicacions de les dones lesbianes han trobat el seu altaveu en el moviment 
feminista. L'experiència en comú de totes les dones, independentment de la seua orientació 
sexual, és la de la repressió que sofrixen per néixer dones. A més, les dones lesbianes enfronten 
el sistema patriarcal, un sistema masclista que no sols sotmet a les dones a les directrius dels 
homes, sinó que a més controla la seua sexualitat, les cosifica i les posa al servei dels desitjos 
dels homes. Si el feminisme ho qüestiona, les dones lesbianes fan evident esta negació a la 
sumissió masclista. 

 
Espanya ha sigut i és un país a l'avantguarda de legislació igualitària entre dones i homes i líder 
en la defensa dels drets humans. Però hem de continuar avançant per eliminar les bretxes de la 
desigualtat i garantir el benestar, la seguretat i la llibertat de les dones. 

 
A dia de hui les dones lesbianes són discriminades quan van a registrar un fill o filla. El Registre 
Civil obliga a les parelles lesbianes a estar casades per poder inscriure juntes els seus fills o filles, i 
si no és així la dona no gestant ha d’adoptar, per no poder inscriure’s com a mare en el moment 
del naixement. 
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El principi bàsic, que ve del Dret romà, és que el part determina la filiació, és a dir, qui ha parit és 
la mare sí o sí a nivell jurídic. Però altra cosa és com se determina el pare en parelles 
heterosexuals. Se pot fer per matrimoni, però si no estan casats, també se reconeix per 
reconeixement, que és bàsicament que l’home declare davant del Registre Civil que ell és el pare, 
independentment que ho siga biològicament o no. No és així en el cas d’una dona, "perquè no 
està contemplat així al Codi Civil. 

 
En el cas que la parella heterosexual tinga fills mitjançant tècniques de reproducció assistida, no 
hi ha cap problema. Sols  s’acredita el naixement, no fa falta que aporten cap document. En la 
declaració de l’home ja hi ha presumpció de paternitat. 

 
El PSOE demana que el Registre Civil elimine el requisit pel qual s’obliga a les dones lesbianes 
estar casades per poder inscriure juntes els seus fills i filles i, per això, ha registrat una iniciativa 
en el Congrés i el Senat, on reclamem els canvis necessaris perquè esta situació canvie. 

 
Per tot l’exposat, el grup Socialista de Paiporta demanem a esta Corporació que mostre tot el seu 
suport a les dones lesbianes, que siguen respectades i no discriminades en qualsevol aspecte de 
la seua vida i que continuem treballant per visibilitzar-les i garantir els seus drets”. 

 
- Sr. Ibor: el fet que es calga debatre en el Ple aquesta moció indica que ha fracassat en la societat. 

En el PP s'han vist totes les unions igual, ací s'està dient l'obvietat, es tracta de persones que 
volen compartir la seua vida. Quant a la part de l'adopció de menors, han de veure que és el 
millor per al menor, en l'una o l'altra parella. Cal buscar la felicitat futura del menor. Hi ha coses 
que han de ser legislades per a adaptar la realitat social actual. Les noves generacions 
assumeixen que és igual amb qui es comparteix la vida. Al PP li sembla bé la moció, qualsevol 
mesura que s'adopte per a llevar discrepàncies entre realitat social i legal serà benvinguda. 

 
- Sra. Coronado: “Les dones lesbianes se sentixen invisibles dins d'un col·lectiu que ja de per si té 

poca visibilitat. La discriminació patida pel col·lectiu LGTB ha fet que en moltes ocasions s'hagen 
de amagar, s'hagen negat a si mateixes per subsistir en un context hostil. D'aquí ve un de les 
principals discriminacions del col·lectiu: la invisibilitat. El fet d' haver-se d'amagar fa que no 
siguen "visibles" ni per a la resta de societat, ni per a les persones del seu propi col·lectiu. I això 
porta a una manca de referents que dificulta el desenvolupament personal dels individus LGTB. 
Ambtot, aquesta invisibilitat no afecta per igual a tots els col·lectius que participen de el 
moviment LGTB. Des dels seus inicis els gais han tingut un protagonisme sobredimensionat 
respecte el seu pes real en el col·lectiu. 
 
La invisibilitat de les lesbianes no té a veure només amb la del col·lectiu LGTB, sinó també amb la 
de les dones que, tot i ser més de la meitat de la població, no han vist històricament reconegut 
els seus mèrits. Una invisibilitat donada pel paper social, exclusivament, de cuidadora, que hem 
tingut tradicionalment en les societats patriarcals, però també d'essers asexuals i agreujada per 
l'expulsió històrica que hem patit de l'espai públic, que ha estat reservat als homes. 
 
La invisibilització i discriminació de les dones lesbianes és doble, donat que pateixen els mateixos 
problemes de totes les dones: assetjament sexual normalitzat, biaix de gènere 
en processos selectius de personal, sexualització del seu cos, sostres de vidre i sols enganxosos, 
bretxa salarial, desprotecció de la maternitat, violència obstètrica... per donar un parell 
d'exemples. I a tot a això se suma el fet de tenir una orientació sexual NO normativa. 
 
Dins del mateix moviment els homes homosexuals segueixen tenint més visibilitat que les 
lesbianes. De fet, se segueix parlant d'Orgull Gai, quan en realitat és Orgull LGTB. 
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Un dels principals problemes a què s'enfronta la dona lesbiana és el de la seua NO existència 
com a tal. L'ocultació i la no existència són pautes que han marcat el món homoeròtic i afectiu 
femení al llarg de la història. 
 
I fins on som capaços d'entrar en la història, aquesta revela que ha existit un espés silenci al 
voltant del lesbianisme: és complicat i difícil trobar dades i casos historiats sobre relacions 
amoroses entre dones. Fins i tot als nostres dies, trobem parelles estables de dones lesbianes 
etiquetades al seu entorn com "amigues". 
 
Però les dones lesbianes s'enfronten a dificultats molt particulars, com els obstacles burocràtics 
en el dret a la reproducció assistida. Un servei del qual des de fa pocs anys poden gaudir, però 
que requereix que la parella estiga casada perquè les dues dones siguen reconegudes com a 
mares, cosa que en una parella heterosexual es dóna per suposat en el cas de l'home encara que 
no estiguen casats o que s'haja hagut de recórrer a la donació d'esperma per problemes 
d'infertilitat de l'home, per exemple. 
 
Qualsevol dona, independentment de la seua orientació sexual, ha de tenir dret a la maternitat. 
S'ha de posar fi a la discriminació en l'accés als tractaments de reproducció assistida a través de 
la sanitat pública. És un dret emparat per la llei i no pot ser socavat pel fet de no tenir parella 
masculina. 
 
Bé, aquesta barrera o vel al voltant del lesbianisme es construeix basat en una sèrie de 
concepcions sobre la dona com a tal, la sexualitat en el seu conjunt i la femenina en particular, 
que han impedit que durant segles es parle o es debata obertament sobre lesbianisme. 
Conceptes que arrosseguem en bona part fins als nostres dies com ara que la dona és de 
naturalesa inferior a l'home, que la sexualitat ha de seguir un model heterosexual, i que gire 
entorn de l'home (un androcentrisme que impregna bona part de les societats occidentals), o 
que el penis és el centre de la sexualitat humana. 
 
Són pensaments tots ells que tot i que no s'expressen de manera tan crua en l'actualitat,  se 
combinen per a continuar provocant estructures socials i mentals que releguen la dona a un 
segon pla respecte a l'home o que consideren que allò femení no té la transcendència d'allò 
masculí, i per a relegar el lesbianisme a la invisibilitat. 
 
I això, en xifres? Bé, segons un estudi de la Federació Estatal de Lesbianes, Gais, Trans i Bisexuals, 
es traduix en que una de cada deu lesbianes deixa el seu treball per problemes derivats de la 
seva orientació sexual. El mateix percentatge de lesbianes, que no admet públicament la seua 
orientació, es a dir, es mantenen a l'armari, per evitar bromes, represàlies i aïllament, una 
situació més acusada als entorns rurals on el veïnat interactúa i té major coneximent de la vida al 
poble i pateixen més les diverses discriminacions i burles. 
 
Des de les institucions hem de seguir treballant en pro de la igualtat legal, social i de facto entre 
totes les persones. Cal impedir que les conviccions morals o ideològiques individuals seguisquen 
posant entrebancs l'avanç de la igualtat, que és el camí de la democràcia. Tot i que la igualtat 
legal és ja una realitat generalitzada, la igualtat social i real del col·lectiu LGTB, i en concret, de 
les dones lesbianes, és encara una assignatura pendent. 
 
Els municipis, com sabeu, són els espais més propers a la ciutadania, i per això han de jugar un 
paper capital en la visibilització de les dones lesbianes, sent un referent d'integració, convivència 
i lluita contra la discriminació. 
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Per tot açò, Compromís votarà a favor”. 

 
- Sra. Cardós: no sap fins quan, en ple segle XXI, s’ha d’estar arrossegant aquestes situacions.  

 
“En Ciudadanos creiem que la realitat de les dones lesbianes i bisexuals a Espanya és poc 
coneguda per a la societat, les institucions i les empreses. Segons els estudis, el nombre de dones 
lesbianes i bisexuals és igual o, fins i tot, major que el d'homes gais i bisexuals. No obstant això, la 
seua visibilitat és molt baixa i la seua imatge està altament sexualitzada o estereotipada en 
l'imaginari col·lectiu. Al contrari del que succeeix amb els homes gais, a penes existeixen 
referents de dones obertament lesbianes o bisexuals a Espanya. 
 
D'altra banda, no existeixen estudis seriosos i rigorosos sobre aquest col·lectiu que servisquen 
per a identificar quines necessitats particulars tenen, com a dones i com a LGTBI. Aquesta falta 
d'interés per part de les administracions públiques cap a aquest col·lectiu s'ha suplit per 
moviments associatius iniciats per les pròpies dones lesbianes i bisexuals. De fet, existeixen 
iniciatives molt interessants en l'àmbit de la visibilització o en l'àmbit laboral que han elaborat, 
per iniciativa pròpia, diferents estudis relatius a aquest col·lectiu. No obstant això, considerem 
que cal que des del Ministeri de Sanitat, Serveis Socials i Igualtat i l'Institut de la Dona es duguen 
a terme mesures concretes destinades a conéixer millor la realitat de la dona lesbiana a Espanya, 
les seues necessitats en diferents àmbits i les seues principals problemàtiques, per a poder 
establir plans d'actuació concrets que milloren la seua situació actual. 

 
En el cas de la iniciativa, secundem específicament totes les mesures encaminades a aconseguir 
una major visibilitat per al col·lectiu.” 

 
Ciudadanos votarà a favor. 

 
- Sra. Albalat: aclareix que quan ha parlat d'adopció no es referia a qualsevol procés sinó a 

l'adopció que ha de fer la mare no gestant. A la Sra. Cardós li diu que lluitaran fins que la igualtat 
siga real. Vivim en una societat encara masclista i a vegades hi ha coses que corregir per a anar a 
una igualtat efectiva. Dona les gràcies a tots els grups municipals per donar suport a la moció i 
s'alegra per les dones lesbianes perquè això ajuda a la seua visibilització. 

 
Ajuntament Ple, per unanimitat, acorda: 
 
1.- Mostrar tot el nostre suport a les dones lesbianes, que pateixen doble discriminació pel fet de ser 
dones i homosexuals. 
 
2.- Exigir que totes les dones amb preferències sexuals diferents siguen respectades, valorades i puguen 
gaudir dels mateixos espais en la societat, sense que existisca cap a elles cap mena de discriminació. 
 
3.- Instar al Govern a: 

 Suprimir en el Registre Civil el requisit discriminatori cap a les parelles de dones que han d'estar 
casades per a poder inscriure a els infants nascuts com a fills o filles de totes dues mares. 

 Posar en marxa campanyes institucionals específiques de visibilitat lèsbica i contra el masclisme 
que pateixen les dones que tenen relacions sexoafectives amb dones. 

 Impulsar l'Estratègia Nacional de Salut Sexual i Reproductiva amb perspectiva feminista que 
incloga la realitat de les dones lesbianes.  
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 Impulsar polítiques coeducatives d'educació sexual feminista que visibilitzen les relacions sexuals 

entre dones.  
 
4.- Donar trasllat del present acord al Congrés dels Diputats. 
 
 
20.- BENESTAR SOCIAL, SANITAT I SALUT PÚBLICA.- 786261E - MOCIÓ DEL GRUP 
MUNICIPAL COMPROMÍS DE CONDEMNA PELS BOMBARDEJOS DE L'ESTAT D'ISRAEL 
SOBRE LA FRANJA DE GAZA. 
 
Vist l'expedient sobre moció del grup municipal Compromís de condemna pels bombardejos de l'Estat 
d'Israel sobre la Franja de Gaza, així com quants antecedents, informes i documents consten en aquest, i 
sobre la base de la següent 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Més de 200 palestins i palestines han sigut assassinats i assassinades en els atacs aeris de l'Estat d'Israel 
contra la Franja de Gaza al llarg dels últims dies. Més de 50 d'ells eren xiquets. Dies arrere, inicia l'intent 
de desallotjament forçós de famílies palestines en el barri de Sheikh Jarrah a Jerusalem. Sota la política 
de colonització, l'Estat d'Israel arrabassa les seues cases per a donar-les als colons arribats de diferents 
llocs en un procés que ha sigut qualificat de neteja ètnica -un crim contra la humanitat- en el marc de 
l'ONU. A Sheikh Jarrah les famílies palestines desallotjades il·legalment vivien allí des de feia generacions. 
 
El 10 de maig, Israel inicia els bombardejos massius sobre la Franja de Gaza, que se salden avui dia amb 
més de dos centenars de persones palestines assassinades, entre elles més de cinquanta menors d'edat. 
Desenes d'edificis han sigut destruïts, entre els quals es poden esmentar la seu de l’agència internacional 
de premsa Associated Press (AP) i Al Jazeera. També han sigut atacats un hospital, un monestir catòlic, un 
orfenat o dues escoles de la UNRWA i l'edifici de les seues oficines, que segons la llei internacional són 
inviolables. 
 
El sistema sanitari està a punt del col·lapse, mentre les agències de l'ONU i altres ONG associades 
continuen brindant assistència a la població palestina. La protecció dels civils palestins és la prioritat 
davant aquesta escalada de violència en una Franja de Gaza ja al límit després de 15 anys de bloqueig 
israelià per terra, mar i aire. 
 
Durant dècades, un gran nombre d'estats, institucions interestatals i organismes de l'ONU en tots els 
nivells, han condemnat aquestes polítiques i han assenyalat la urgència que Israel i la comunitat 
internacional posen fi a la violació sistemàtica dels drets humans i a la violència contra el poble palestí. 
Recentment, una de les ONG més prestigioses i importants del món, Human Rights Watch, va declarar 
que Israel era un règim d'apartheid. L'apartheid és un crim contra la humanitat perseguible en tribunals 
internacionals -de fet, el Tribunal Penal Internacional s'ha declarat recentment competent per a 
investigar aquests crims en Palestina-. A més, segons resolucions de l'Assemblea General de l'ONU com 
la 56/83, els estats tenen el deure de no ajudar i no assistir (no col·laborar) amb altres estats pels seus 
fets internacionalment il·lícits, és a dir, que violen sistemàticament i greument el dret internacional, com 
és el cas d'Israel amb la seua pràctica d'apartheid i amb bombardejos massius a Gaza com els de 2008-
2009, 2012, 2014 i els d'aquests dies. 
 
Per part seua, no pot oblidar-se que en 2018 les Corts Valencianes es van declarar Espai Lliure 
d'Apartheid israelià. També cal recordar que el 2014 el Govern Espanyol va suspendre la venda d'armes 
(embargament) a Israel pels seus bombardejos contra Gaza. 
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Vist el dictamen favorable de la Comissió municipal Informativa de l'àrea de Benestar Social, Sanitat i 
Salut Pública, en sessió ordinària celebrada en data 17 de maig de 2021. 
 
Intervencions: 
 

- Sr. Gadea: el punt segon de l'acord (“L'Ajuntament de Paiporta demana el cessament immediat 
dels bombardejos israelians i de tota forma de violència”) faria falta canviar-lo perquè la moció 
es va redactar abans de l'alt al foc. 

 
Demana el suport de tots els grups municipals per a aprovar aquesta moció. 

 
- Sr. Ibor: el conflicte entre Israel i Palestina no és nou. Creu que ara aquesta moció es refereix a 

l'últim conflicte, no ha de confondre's amb el que és Hamàs (grup terrorista islàmic), en aquest 
cas caldria situar-lo en els seus justos termes. Troba a faltar la condemna a la violència per totes 
dues parts perquè hi ha hagut baixes en tots dos costats. El grup PP s'abstindrà en la votació. 

 
- Sra. Albalat: “La situació que s’ha viscut a la franja de Gaza estes setmanes és inacceptable per a 

la comunitat internacional. El conflicte entre Israel i Palestina que s’eternitza no pot cronificar-
se. La resolució de l’ONU de 1947 on se dividia el territori i tots els fets posteriors no han 
solucionat el conflicte entre els pobles. Guerres, intifades, ocupacions, s’han succeït sense mai 
dur la pau al territori. Els bloquejos, les restriccions de mobilitat, els talls de subministrament 
elèctric en la franja, ofeguen la població palestina que depén de l’ajuda internacional per poder 
sobreviure. 
 
Condemnem enèrgicament les accions militars empreses pel Govern d’Israel en la Franja de 
Gaza, absolutament desproporcionades i contràries a les més elementals normes del Dret 
Internacional, que estan causant centenars de víctimes, majoritàriament civils, moltes d’elles 
xiquets i xiquetes. I que està provocant un patiment en la població de la Franja que se veu 
cercada, sense aliments ni medicines, i assetjada per Israel. 
 
Condemnem l’escalada del conflicte. Les vides de les persones civils han de ser protegides i hem 
d’actuar amb responsabilitat i determinació en la lluita contra els extremismes i en la defensa 
dels drets humans. 

 
Parar la violència i l’aposta real per un diàleg pacífic que permeta la solució dels dos Estats és 
l’únic camí a seguir per aconseguir la pau i seguretat en Orient Pròxim. 
Votarem a favor de la moció”. 
 

- Sr. Estellés: Ciudadanos vol solidaritzar-se amb totes les víctimes del conflicte, el principal és 
garantir la convivència pacífica. S'abstindran en la votació. 

 
- Sr. Gadea: en qualsevol conflicte cal entendre el context perquè si no les conclusions poden ser 

capritxoses. El poble palestí està assetjat diàriament per Israel. Tenen un mínim de drets i estan 
en situació desesperada. En la franja de Gaza tenen manca de tot i viuen de la caritat 
internacional. És fàcil dir que es refusa tota violència però hi ha una gran desproporció. La 
violència el poble palestí naix de la desesperació. 

 
- Sr. Ibor: ningú dubte de la situació que hi ha en Palestina però Hamàs destina els seus recursos 

econòmics a armament. També té recursos del Gihad. La resposta israelita ha sigut brutal, tal 
vegada desproporcionada perquè l'exèrcit estava capacitat per a això però no es pot 
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criminalitzar només una part del conflicte que és d'una gran complexitat. El grup PP no pot donar 
suport a una moció que criminalitza una part i exonera l'altra.  

 
- Sra. Albalat: vol aclarir respecte a l'anterior intervenció del PP que fer una crítica a accions de 

persones jueves no és ser antisemita. 
 

- Sr. Estellés: és fàcil parlar des d'ací. No es pot justificar cap acte de violència vinga d'on vinga. 
S'ha de fer costat a l'ONU perquè medie en aquest conflicte.  

 
- Sr. Gadea: no s'ha nomenat ni condemnat explícitament a l'altra part, el problema és que la 

descompensació és gran i han de posicionar-se a favor del més feble per a compensar la 
desproporció perquè es demana que intervinga la comunitat internacional per a obtindre una 
solució pacífica. 

 
- Sra. alcaldessa: agraeix que aquesta moció s'aprove perquè s'evidencia que l'extrema dreta 

s'alinea amb aquests atacs d'Israel. I mostra la seua admiració pel poble palestí que ha resistit 
tants anys i per la seua defensa per la vida. 

 
Es procedeix a la votació amb el següent resultat: 

 Vots a favor: 11 (6 Compromís, 5 PSOE) 
 Vots en contra: 0 
 Abstencions: 10 (8 PP, 2 Ciudadanos) 

 
L'Ajuntament Ple per majoria, amb 11 vots a favor i 10 abstencions, acorda: 
 
PRIMER.- L'Ajuntament de Paiporta condemna els bombardejos sobre la Franja de Gaza i la mort de més 
de 200 persones palestines, entre elles més de 50 menors d'edat, i de 10 israelianes. 
 
SEGON.- L'Ajuntament de Paiporta demana el cessament immediat dels bombardejos israelians i de tota 
forma de violència. 
 
TERCER.- L'Ajuntament de Paiporta se suma a la demanda d'una solució pacífica i dialogada sobre la base 
del respecte a les resolucions de l'ONU. 
 
QUART.- L'Ajuntament de Paiporta insta al Govern d'Espanya perquè realitze un embargament d'armes 
bidireccional en l'Estat d'Israel. 
 
CINQUÉ.- D'acord amb resolucions de l'ONU com la 56/83 de l'Assemblea General, l'Ajuntament de 
Paiporta insta al Govern d'Espanya i al Consell de la Generalitat Valenciana a que posen fi a qualsevol 
tipus d'intercanvi militar o de seguretat amb Israel que puga estar relacionat amb el bombardeig massiu 
contra la Franja de Gaza o la violència contra la població palestina. 
 
De forma similar, insten al Consell a sotmetre els acords, els plans de cooperació i totes les formes de 
comerç i tractament amb Israel a una major diligència deguda per a assenyalar els que contribueixen 
directament a la comissió de crims d'apartheid i persecució contra el poble palestí. D'aquesta manera, 
s'insta al Consell a posar fi a les activitats i al finançament que puguen contribuir directament a facilitar 
aquests greus crims i assegurar que cap empresa espanyola ajude a mantenir o que cap empresa 
espanyola es lucre a costa de les vulneracions de drets humans del poble palestí. 
 
SISÉ.- L'Ajuntament de Paiporta insta al Govern d'Espanya perquè done suport a la creació d'una 
Comissió d'Investigació per part de l'ONU per a investigar la comissió de crims de guerra i d'apartheid 
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contra el poble palestí. 
 
SETÉ.- L'Ajuntament de Paiporta sol·licita a totes les instàncies diplomàtiques espanyoles i al Ministeri 
d'Afers Exteriors d'Espanya que utilitze tots els recursos al seu abast per a aconseguir l'alliberament de 
Juana Ruiz Sánchez, treballadora sanitària i cooperant espanyola que porta des del 13 abril de 2021 
detinguda sense garanties per Israel. 
 
 
21.- CULTURA.- 786197Q - MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA DE SUPORT A LA 
INICIATIVA DE LA FEDERACIÓ DE SOCIETATS MUSICALS DE LA COMUNITAT VALENCIANA 
RELATIVA A LA RECTIFICACIÓ DEL REIAL DECRET LLEI 229/2021, DE 30 DE MARÇ. 
 
En primer lloc, la Sra. Albalat, en nom del grup municipal Socialista, presenta una esmena a la proposta 
dictaminada, en el sentit d'eliminar el següent text, contingut en els paràgrafs 6 i 7 de la de l'exposició 
de motius: 
 
“(...) Des de l'oposició han aprofitat aquesta situació per a criticar la gestió del Govern d'Espanya i 
generar un conflicte innecessari. 
 
Però s'obliden que, gràcies a un govern progressista (...)” 
 
Es procedeix a la votació de l'esmena, que s’aprova per unanimitat. 
 
Vist l'expedient sobre moció del grup municipal Socialista de suport a la iniciativa de la Federació de 
Societats Musicals de la Comunitat Valenciana relativa a la rectificació del Reial decret llei 229/2021, de 
30 de març, així com quants antecedents, informes i documents consten en aquest, i sobre la base de la 
següent 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Les Societats Musicals Valencianes conformen un extraordinari fenomen associatiu present en el 
territori de la Comunitat Valenciana, generant al seu torn espais de relació intergeneracional. Des dels 
seus orígens fins al dia d'avui, la música de banda troba la seua màxima expressió, diversitat i grau de 
desenvolupament a la Comunitat Valenciana, exercint d'influència a la resta d'Espanya i fins i tot a nivell 
internacional. 
 
Les Societats Musicals Valencianes suposen un recurs per al desenvolupament local, tant a través del 
turisme com de les indústries culturals i altres elements materials imprescindibles per al seu 
desenvolupament. A més, els recursos que generen reverteixen directament en el territori de la 
Comunitat Valenciana. 
 
Són més de 1.100 bandes de música, més de 600 centres educatius, més de 40.000 músics, 60.000 
alumnes i 200.000 socis, i milers de voluntaris que componen una de les xarxes de voluntariat més 
extenses del país. Per tant, cal reconèixer la labor educativa, social i cultural, única en el món, que 
representen les societats musicals de la Comunitat Valenciana, algunes d'elles centenàries i 
bicentenàries, que representen més del 50% del conjunt de societats musicals espanyoles. 
 
Per tot això, la Generalitat Valenciana, el 25 de maig de 2018, les va declarar Bé d'Interès Cultural 
Immaterial (BIC). Un reconeixement històric que contribueix a la protecció i impuls de les Societats 
Musicals i que ve a reafirmar el seu paper com un dels principals agents culturals de la Comunitat i 
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garanteix una sèrie de mesures de protecció i salvaguarda del Bé, com la de realitzar labors 
d'identificació, descripció, investigació, estudi i documentació d'aquest, entre altres, per a garantir la 
seua protecció i preservació o vetlar pel normal desenvolupament i la pervivència d'aquesta 
manifestació cultural. 
 
El passat 30 de març, seguint la línia de la Generalitat Valenciana, el Govern d'Espanya va declarar a les 
Societats Musicals de la Comunitat Valenciana com a Manifestació Representativa del Patrimoni Cultural 
Immaterial, la qual cosa ha suposat un avanç importantíssim quant a la conservació, protecció i difusió 
d'un bé cultural com són les societats. 
 
No obstant això, el passat 6 de maig, quan es va publicar en el BOE el Reial decret 229/2021 de 30 de 
març que declarava a les societats musicals valencianes com a Manifestació Representativa del 
Patrimoni Cultural Immaterial, exposava que l'origen de les bandes de música valencianes es devia a un 
“moviment mimètic” al de les agrupacions catalanes. 
 
Tant a nivell estatal com de la Comunitat Valenciana, avui dia les societats musicals valencianes tenen el 
reconeixement que es mereixen. Perquè aquest govern, tant estatal com el de la comunitat, reconeixen 
la labor tan important que estan fent i valoren tot el que aporten -tant social, cultural com 
econòmicament- a Espanya i a la Comunitat Valenciana. 
 
Des de la Federació de Societats Musicals de la Comunitat Valenciana ja han remès una carta al Ministre 
de Cultura i Esport per a demanar-li, sobre la base d'estudis i investigacions, que rectifique aqueixa 
afirmació posat que no s'ajusta a la realitat. I això és en el que hem de basar-nos, ja que són ells els que 
millor coneixen la situació de les societats i com s'ha d'ajustar a la realitat. 
 
Vist el dictamen favorable de la Comissió municipal Informativa de l'àrea de Cultura, en sessió ordinària 
celebrada en data 19 de maig de 2021. 
 
Intervencions: 
 

- Sra. Albalat: “Les Societats Musicals Valencianes són un moviment associatiu extraordinari en la 
Comunitat Valenciana, no sols per tot el que aporten a la Cultura sinó també perquè són espais 
de trobada, formatius, intergeneracionals que milloren la nostra societat. La música de banda 
està tan arrelada al poble valencià que ja forma part del nostre ADN, és part de la nostra 
identitat. I així és reconegut tant ací com a la resta d'Espanya i a nivell internacional. 

 
Les Societats Musicals Valencianes són un atractiu turístic, són indústries culturals, formen part, 
no sols de la nostra forma de ser i estar sinó que a més també formen ja part de la nostra 
economia i reverteixen directament en el territori de la Comunitat Valenciana. 
 
Són més de 1.100 bandes de música, més de 600 centres educatius, més de 40.000 músics, 
60.000 alumnes i 200.000 socis i persones col·laboradores que componen una de les xarxes més 
importants del país. Hem de valorar i reconéixer la labor educativa, social i cultural, única en el 
món, que representen les societats musicals de la Comunitat Valenciana, algunes d'elles 
centenàries i bicentenàries, que representen més del 50% del conjunt de societats musicals 
espanyoles. 
 
A Paiporta tenim la sort de comptar amb la Banda Primitiva i la Unió Musical. Vull fer un 
reconeixement públic a la labor que fan en Paiporta, formant a paiportins i paiportines en les 
seues escoles, creant grups cohesionats que treballen per la cultura i la germanor, i fent de 
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Paiporta també un referent cultural. Sou part del cor del nostre poble que batega en vosaltres 
quan sent els vostres instruments. 
 
La Unió i la Banda Primitiva sempre estan disposades a participar activament en la vida del 
nostre poble, col·laborant en diferents activitats com concerts, actuacions, passacarrers i tot allò 
que se lis demana. Si les crides, allí estan. 
 
En un any tan complicat com el que hem passat, on la COVID ha arrasat per moments amb tot, 
fins i tot amb la cultura, la música a Paiporta ha perseverat i fins i tot va mantindre la flama de 
l’esperança amb músics i músiques paiportines eixint als balcons a donar alegria al veïnat i 
recolzament a les persones que patien i les que enfrontaven a peu de carrer la situació. En nom 
de Paiporta us done les gràcies, perquè fins i tot en eixos moments de desesperació heu estat al 
nostre costat. 
 
Este any hem volgut reconéixer la seua trajectòria al nostre poble augmentant la seua subvenció 
municipal. Hem augmentat fins a 27.000 € l’ajuda anual per mantindre les seues activitats. Volem 
que tiren avant, estem al seu costat i van a continuar estenent pel nostre poble el seu amor a la 
música. 
 
La Generalitat Valenciana al 2018 va declarar les Societats Musicals valencianes Bé d'Interés 
Cultural Immaterial (BIC). Va ser un reconeixement històric que contribueix a la protecció i 
impuls de les Societats Musicals i que ve a reafirmar el seu paper com un dels principals agents 
culturals de la Comunitat. 
 
El passat 30 de març el Govern d'Espanya va declarar a les Societats Musicals de la Comunitat 
Valenciana com a Manifestació Representativa del Patrimoni Cultural Immaterial. 
 
No obstant això, quan es va publicar en el BOE el Real-Decret 229/2021, exposava que l'origen de 
les bandes de música valencianes es devia a un “moviment mimètic” al de les agrupacions 
catalanes. Des de la Federació de Societats Musicals de la Comunitat Valenciana van remetre una 
carta al Ministre de Cultura i Esport per a demanar-li, sobre la base d'estudis i investigacions, que 
rectifique eixa afirmació ja que no s'ajusta a la realitat. I això anem a fer també ací, ja que són qui 
millor coneixen la situació de les societats i com s'ha d'ajustar a la realitat.  
 
Doncs justament això és el que fem hui ací en esta moció. Demanem que se corregisca eixa frase 
per ajustar-la a la realitat, encara que també expressem la nostra satisfacció pel reconeixement 
tant a nivell autonòmic i estatal de les nostres societats musicals. Volem agrair-los tot el que fan 
pel nostre poble i la seua cultura, i demanem a tots els grups de la Corporació municipal el vot a 
favor. Moltes gràcies”. 
 

- Sr. Ibor: agraeix al PSOE per la seua disposició a suprimir els paràgrafs. De tota manera, el grup 
PP recolzarà totalment la moció, votaran a favor perquè és un fet de justícia històrica. 
 

- Sr. Val: “El grup municipal de Compromís en moltes localitats del País Valencià ha presentat una 
moció que reclama una rectificació aclaridora sobre l’origen de les Bandes de Música valencianes 
recollida en el Reial decret 229/2021, de 30 de març, pel qual es declaren les bandes de música 
valencianes Manifestació Representativa del Patrimoni Cultura Immaterial en la mateix línia que 
la que hui presenta el Partit Socialista del PV ací. 
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En concret, s’afirma en aquest decret que “l’origen de les bandes de música valencianes es deu a 
un moviment mimètic al de les agrupacions corals catalanes (Clavé), moviment que va entrar a 
València via la Reial Societat d’Amics del País”. 
 
Diferents tesis, articles, llibres i publicacions especialitzades, tant valencianes com de fora d’ella, 
qüestionen la confusa afirmació que ja ha sigut qüestionada per la Federació de Societats 
Musicals del País Valencià i que ja ha realitzat una reclamació formal. 
 
La cultura bandística és un senyal d’identitat de primer ordre i aquest tipus de manifestacions en 
un document oficial han de seguir uns cànons de rigor científic i acadèmic, ja que els orígens del 
moviment bandístic responen a la confluència de diverses causes que es van centrar en la 
democratització social de la cultura musical, en la influència religiosa, militar i política al nostre 
territori al llarg de segles d’història”. 
 
Per això donem suport a la reclamació que fa la FSMCV, reclamem també al Ministeri la 
rectificació aclaridora sobre l’origen de les bandes (amb rigor científic i acadèmic), i reconèixer 
públicament la tasca que realitzen les bandes i les seues societats musicals, sent totes elles una 
senya d’identitat del poble valencià. 
 
D’altra banda, el senador valencianista Carles Mulet s’ha reunit amb la Confederació Espanyola 
de Societats Musicals per traslladar les seues esmenes als Pressupostos Generals de l’Estat i a la 
mateixa Llei d’Educació (LOMLOE) perquè “es millore la fiscalitat de les societats musicals, les 
seues escoles i bandes de música, així com dels propis músics”. Cal recordar que el novembre 
passat, Compromís va presentar al Senat una moció que reclamava la revisió i modificació dels 
tipus d’IVA aplicable a la compra d’instruments musical que podria beneficiar a les més de 3,6 
milions de persones que s’estima practiquen de mantera habitual música a Espanya”. 
 

- Sr. Estellés: Ciudadanos se suma a la moció volent reconéixer l'aportació cultural de les societats 
musicals, especialment les dues de Paiporta. 

 
Es procedeix a la votació, amb l'esmena incorporada, que s’aprova per unanimitat. 
 
L'Ajuntament Ple, per unanimitat, acorda: 
 

1. Instar al Ministeri de Cultura i Esport perquè rectifique aqueixa frase del Reial decret llei 
229/2021, de 30 de març, en l'article 2. I que aqueixa rectificació siga conforme ho demana la 
Federació de Societats Musicals de la Comunitat Valenciana. 

 
2. Reconèixer la labor que fa la Federació de Societats Musicals de la Comunitat Valenciana i les 

societats musicals a la Comunitat Valenciana. 
 

3. Notificar el present acord al Ministeri de Cultura i Esport, a la Conselleria d'Educació Cultura i 
Esports de la Generalitat Valenciana i a la Federació de Societats Musicals de la Comunitat 
Valenciana. 

 
 
22.- EDUCACIÓ.- 786240A - MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR EN SUPORT A LA 
NOSTRA COMUNITAT EDUCATIVA EN LA SEUA SOL·LICITUD A LA CONSELLERIA 
D'EDUCACIÓ DE MÉS RECURSOS I MITJANS PER A L'IES LA SÉNIA DE PAIPORTA. 
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En primer lloc, el Sr. Gutiérrez, en nom del grup municipal PP presenta una esmena a la proposta 
dictaminada, en el sentit d'eliminar l'apartat 2 de la part resolutiva, que diu: “2. Sol·licitar a la 
Conselleria d'Educació que dote amb més mitjans i recursos a tots els nostres centres educatius.” 
 
Es procedeix a la votació de l'esmena, que s’aprova per unanimitat. 
 
 
Vist l'expedient sobre moció del grup municipal Popular en suport a la nostra comunitat educativa en la 
seua sol·licitud a la Conselleria d'Educació de més recursos i mitjans per a l'IES La Sénia de Paiporta, així 
com quants antecedents, informes i documents consten en aquest. 
 
Vist el dictamen de la Comissió municipal Informativa de l'àrea d'Educació, en sessió ordinària celebrada 
en data 18 de maig de 2021, següent: 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Per tots és coneguda la falta d'espais i mitjans dels nostres centres educatius en general, més encara en 
secundària i sent especialment greu la situació de precarietat de l'IES La Sénia. 
 
Per tal motiu, davant la incertesa que la Conselleria d'Educació no dote amb més mitjans a l'IES La Sénia 
per a l'inici del pròxim curs, l'AMPA del centre ha iniciat mesures per a reivindicar les necessitats no 
cobertes del centre i que afecten de manera directa a tota la població de Paiporta. Entre les accions 
empreses per l'AMPA del centre amb el suport d’INTERAMPA es troba la presentació del següent escrit 
davant la Conselleria d'Educació: 
 

“A causa de la situació de pandèmia que portem patint aquest quasi any i mig, ens trobem en una 
situació encara més precària quant a espais en els centres docents, sobretot de secundària, a causa de 
les mesures de seguretat i higiene que per descomptat cal seguir. Aquesta situació és especialment 
greu en l'IES La Sénia de Paiporta. 
 
El treball d'organització d'espais, d'horaris, de mesures de seguretat i higiene i tot el necessari per al 
normal funcionament dels centres, ha sigut dels claustres de professors i ha sigut essencial i d'una 
magnitud extraordinària. Gràcies al professorat, els centres han sigut i són segurs per als nostres fills i 
filles, així com per al professorat i personal no docent, sent llocs de detecció i contenció del Covid, 
com així ho ha expressat el secretari autonòmic al costat del conseller, en les reunions mantingudes 
amb les famílies. 
 
Perquè els centres puguen continuar sent segurs i al temps es puga donar cabuda a tot l'alumnat 
adscrit i admès, fan falta recursos econòmics destinats a la contractació de més personal en tots els 
àmbits i materials i proveint d'espais on siga necessari. Aquesta necessitat és especialment important 
en instituts, perquè no continue sent altament perjudicat l'alumnat de secundària en veure els 
centres oberts, però havent d'assistir en molts d'ells, de forma semipresencial.  
 
En l'IES La Sénia, la situació amb 127 alumnes de 2n d'ESO, que porten amb classes semipresencials 
des de l'inici de curs, cada dia es fa més insostenible, ja que:  
 
1. S'ha sol·licitat i pregat per les famílies i l'AMPA i per les vies admissibles, una solució per a aquests i 
aquestes menors que es queden dia sí i dia no, en la seua majoria sols i soles a casa, pels treballs dels 
seus pares i mares, sense control parental, per tant, però també sense control del professorat, fins i 
tot, sent horari lectiu.  
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2. Se suma la perduda en la qualitat de l'ensenyament i la desigualtat amb alumnat d'altres centres, 
fins i tot, en el mateix municipi, que sí que acudeixen de manera presencial, i tot això queda 
emmalaltit perquè el programa AULES, que es volia i es pensava com un suport i reforç a l'educació 
semipresencial, no ha funcionat com deuria.  
 
3. Se suma la perduda de rutines i hàbits quant a son i alimentació.  
 
La situació és més que preocupant en l'IES La Sénia perquè ens enfrontem a un nou curs amb els 
mateixos recursos, per tant, amb les mateixes manques i les famílies no podem ni hem de consentir 
aquesta indefensió per part dels poders públics. En aquest cas la Conselleria d'Educació, que, a través 
de les seues direccions territorials i inspectors i inspectores, ha de ser coneixedora i posar tots els 
mitjans per a solucionar aquesta situació que no pot allargar-se més pel perjudici en l'educació dels 
nostres joves. S'enfrontaran a una desigualtat d'oportunitats en el seu futur educatiu i laboral. A més 
que aquestes situacions provoquen més abandó escolar, amb tots els problemes familiars que això 
suposa i els recursos que es necessiten per a solucionar-ho. 
 
A la fi d'octubre del 2020, se'ns va informar les famílies de l'IES La Sénia que, des d'inspecció 
educativa s'havia tramitat la sol·licitud de 3 aules prefabricades mitjançant un informe de necessitats 
presentat pel centre. Al no rebre resposta oficial de cap mena a aquesta petició, la direcció del centre 
va cursar un nou escrit el mes de març a Direcció Territorial amb la supervisió aquesta vegada de la 
nova inspectora d'Educació. De la mateixa manera, es va presentar la mateixa petició a través de 
l'Ajuntament de Paiporta en una reunió amb la directora Territorial. No obstant això, en l'últim 
Consell Escolar municipal d'abril, des de l'Ajuntament se'ns va informar a les famílies que, 
segurament, no es podrà enviar al centre cap aula prefabricada a causa de problemes de licitació amb 
les empreses subministradores. Amb el que això suposa, les famílies estem molt indignades, i no 
podem continuar admetent, malgrat la pandèmia, la precarietat educativa per als nostres fills i filles, i 
aquesta desigualtat en l'educació. 
 
L'IES La Sénia, ja compta amb 8 aules prefabricades, sent necessàries 3 més de 45m2 o 2 de 60 m2, 
com a mínim, per a donar cabuda no solament a aquest alumnat de 2n d'ESO, sinó que aquest centre:  
 
- Rebrà més alumnat del que és normal en 1r d'ESO, provinent dels 2 CEIP adscrits. Compta des 
d'aquest curs 2020-2021 amb un cicle formatiu més, per tant, es necessitarà, almenys, 1 aula més. 
 
- El curs passat se li va concedir una línia de Batxiller més, per tant, hi haurà un increment d'alumnat 
també per a aqueix curs. 
 
- Per a aquest curs 2020-2021 s'han habilitat ja tots els espais disponibles per a donar la màxima 
presencialitat com són la biblioteca i la sala d'audiovisuals. 
 
- Es necessiten suficients aules per a donar cabuda a l'alumnat d'altres col·legis i instituts del municipi 
i que no s'hagen de desplaçar fora amb el cost afegit a les famílies. 
 
Per tot l'exposat, entenem que és competent per les funcions del seu càrrec, per a conèixer aquesta 
situació i per a tramitar la nostra petició de recursos materials i personals per a l'IES La Sénia, així com 
les sol·licituds rebudes tant del propi centre IES La Sénia, com de l'Ajuntament de Paiporta que han 
sol·licitat el mateix. Havent-hi espais per a donar una solució adequada, viable i satisfactòria, les 
famílies no entenem que hàgem de continuar patint aquesta lamentable situació educativa per als 
nostres fills i filles.” 
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Per això, el grup municipal Popular de Paiporta proposa donar suport a la nostra comunitat educativa en 
les seues justes reivindicacions amb els següents: 
 

ACORDS: 
 
1. Exigir al conseller d'Educació que de forma urgent garantisca més mitjans i recursos a l'IES La Sénia 

per a l'inici del pròxim curs. 

2. Informar d'aquest acord al Consell Escolar municipal. 
 
Intervencions: 
 
- Sr. Alejandro Gutiérrez: dona lectura a la part de l'Exposició de Motius de la moció.  
 
- Sr. Val: una vegada més al grup PP se li oblida que la situació dels centres escolars ve motivada 

per la pandèmia, i probablement la comunitat educativa ha imposat i ha utilitzat recursos per a 
pal·liar els problemes derivats de la pandèmia patida a tot el món. Recorda la visita del conseller 
d'Educació i del director general, la setmana passada, per a tractar el Pla Edificant. Informa sobre 
les ampliacions en educació a la comarca de l'Horta i per al pròxim curs.  

 
Els problemes de no pressencialitat en La Sénia estan solucionats perquè totes les necessitats 
relacionades amb l'oferta formativa estan cobertes. Pot dir que les qüestions que demana el PP 
tenen garantides la solució. L'esforç des de la Conselleria d'Educació és immens. Compromís no 
pot donar suport a aquesta moció. 

 
- Sr. Sánchez: “Bona vesprada a totes i tots, el passat 23 de març després de parlar amb el director 

de La Sénia, em fa arribar l'escrit que ha enviat a Conselleria aprofitant el canvi d'inspecció 
educativa, on demana més aules prefabricades de cara al nou curs escolar. 

 
El 24 de març en una reunió amb el DG d'infraestructures educatives, li faig trasllat de la petició 
del centre. 
 
El 31 de març en una reunió amb la cap de la Direcció Territorial d'Educació de València i amb el 
Cap del Servei Territorial d'infraestructures educatives, li faig arribar l'escrit del centre amb la 
petició de més aules. 
 
El 14 d'abril es va celebrar el Consell Escolar Municipal, on vaig informar de la petició de La Sénia, 
i vaig demanar el suport del Consell Escolar a la proposta del centre. El Consell per unanimitat va 
aprovar donar suport a la petició del centre, i des de la regidoria vàrem emetre el certificat 
corresponent i ho hem enviat a la Direcció Territorial. 
 
El 24 de maig en una reunió amb el Conseller d'Educació i el DG d'infraestructures educatives, li 
vaig plantejar la demanda de La Sénia. 
 
Al mateix temps, l'Ampa de l'IES La Sénia, en ser coneixedora de la demanda del centre, agafa la 
petició i també treballa per aconseguir els objectius, demanant el suport a les famílies, 
arreplegant signatures i fent també un escrit a la Conselleria d'Educació amb la mateixa petició. 
 
Després de tot açò, Com anem a donar suport a uns acords de la moció que ja estan fets? 
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La moció que ens presenten és l'escrit de l'Ampa al 100% i res més, un corta-pega i punt. No s'ha 
treballat ni consensuat res ni amb el centre ni l'Ampa. Han fet ús partidista i s’han apropiat d’un 
escrit que no és seu, tant l'Ampa com Interampa estan disgustats en esta situació i m´han 
traslladat la petició de que es retire la moció.  Quan les famílies vulguen el suport a les seues 
activitats i peticions, vindran als grups polítics i ens demanaran el que consideren, però no 
podem consentir fer un ús partidista del treball que fan els altres. 
 
El Partit Socialista està i estarà a disposició de les Ampes per al que vulguen i consideren, les 
recolzem en tot allò que necessiten i seguim estant disponibles per continuar treballant colze a 
colze per benestar del nostre alumnat i centres educatius. 
 
Com he dit abans, no anem a donar suport a una moció en la qual els punts d'acord ja estan fets i 
no anem a legitimar l’apropiació que a fet el Partit Popular del treball de la comunitat educativa 
de l’IES LA Sénia.  
 
Moltes gràcies”. 
 

- Sr. Estellés: es van posar en contacte amb el president de l'AMPA i els va dir el mateix que el 
regidor ha explicat. Però les necessitats existeixen, segons un informe de fa més d'1 any i mig al 
qual no se li va donar resposta, per la qual cosa entenen la indignació de les famílies. Ciudadanos 
donarà suport a la moció. 
 

- Sr. Gutiérrez: hui han sentit noves excuses per a no donar suport a la moció. En el Ple de 
setembre el Sr. Val va dir que la Comunitat Valenciana s'ha posat en situació modèlica. Però cal 
recordar el que es va aconseguir durant el mandat del PP (instituts.... arxiu municipal... 
biblioteca... escola d'idiomes a Paiporta...). I tot això contra res, perquè ara no han posat ni una 
rajola nova. Respecte a la vinguda del conseller, durant el govern del PP avisaven a la comunitat 
educativa perquè anara qui volguera. Ara no s'ha dit a ningú si ha vingut el conseller i no han 
pogut traslladar-li les deficiències. Li agradaria donar-li l'oportunitat a l'alcaldessa, en el qual pot 
ser en el seu últim Ple, per a sol·licitar que els seus fills tinguen una educació de qualitat. Si no, 
s'anirà del càrrec sense haver aconseguit millorar les instal·lacions educatives en 6 anys. Fa un 
repàs a la situació dels col·legis i conclou que la gestió en Educació ha sigut publicitat però cap 
fet. Al seu judici, el Pla Edificant s'ha convertit en el “Pla Eternitzant”. Li demana a l'alcaldessa un 
últim gest de suport a la comunitat educativa.  

 
- Sra. alcaldessa: li recorda al Sr. Gutiérrez que el PP va acabar la legislatura amb els xiquets en 

barracons i el col·legi Rosa Serrano sense fer. 
 

- Sr. Val: explica que la seua vida professional ha sigut en una escola d'adults, ha sigut regidor des 
de 2011 i va portar la proposta de millorar l’EPA de Paiporta. La proposta del PP durant el seu 
govern va ser acomiadar a 5 professors, ho va proposar el Sr. Gutiérrez al juliol de 2011. Li 
pregunta ara quina necessitat no es complirà l'any vinent en l'IES La Sénia, perquè no ho sap. 
Compromís votarà en contra de la moció. 
 

- Sr. Sánchez: li diu al Sr. Gutiérrez si no és conscient que la pandèmia ha trastocat la vida i 
enguany ha sigut molt difícil per a tots, alumnat, famílies... Altres persones han estat amb les 
aules tancades i ací no ha sigut així. Encara que ha dit que no han fet res, en el pressupost del PP 
hi havia 10.000 o 15.000 euros per a manteniment d'escoles i ara hi ha 100.000 euros i s'executa 
totalment el pressupost. Les escoles estan millor. 
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- Sr. Gutiérrez: és una falsedat això de les despeses en Educació. El PP va agafar l'escola d'adults en 

condicions lamentables i en acabar la legislatura havien triplicat l'oferta formativa i fet un edifici 
que és l'enveja de la comarca. 
 

Es procedeix a la votació, amb l'esmena incorporada, amb el següent resultat: 
 Vots a favor: 10 (8 PP, 2 Ciudadanos). 
 Vots en contra: 11 (6 Compromís, 5 PSOE). 
 Abstencions: 0 

 
L'Ajuntament Ple per majoria, amb 11 vots en contra i 10 vots a favor, acorda desestimar la proposta. 
 
 
23.- MOCIONS. 
 
Conclòs l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del dia i abans de passar al punt de “Precs i 
Preguntes”, es presenten els següents assumptes per raons d'urgència: 
 
1. Aprovació del Pla local reduït de prevenció d'incendis forestals del municipi de Paiporta. 

2. Moció del grup polític municipal Ciudadanos sobre la possible implementació d'un mecanisme de 
pagament per a la xarxa estatal de vies d'alta capacitat. 

3. Renúncia al càrrec de regidora de l'Ajuntament de Paiporta de la Sra. Beatriz Jiménez Jiménez. 
 
 
23.1.- 339681E - APROVACIÓ DEL PLA LOCAL REDUÏT DE PREVENCIÓ D'INCENDIS 
FORESTALS DEL MUNICIPI DE PAIPORTA. 
 
En primer lloc, de conformitat amb el que s'estableix en l'article 91.4 del Reial decret 2568/1986, de 28 
de novembre (Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, ROF) es 
procedeix a votar sobre la procedència del seu debat, que s’aprova per unanimitat. 
 
Vist l'expedient sobre aprovació del Pla local reduït de prevenció d'incendis forestals del municipi de 
Paiporta, així com quants antecedents, informes i documents consten en aquest, i sobre la base de la 
següent 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
El municipi de Paiporta té una superfície de 3,95 km², sent la superfície forestal del municipi, segons 
aquesta del Pla de demarcació i la cartògrafa del PATFOR, de 13,1 ha (0,131 Km²), aprovat pel Decret 
58/2013, de 3 de maig, del Consell, aprova el Pla d'acció territorial forestal de la Comunitat Valenciana 
(PATFOR), el qual és un instrument d'ordenació del territori forestal de la Comunitat Valenciana, i de 
planificació de la gestió dels serveis que aquest proveeix. 
 
L'àmbit d'aplicació del PATFOR està constituït per tots els terrenys forestals de la Comunitat Valenciana. 
Incorpora els objectius i principis directors de l'estratègia territorial de la Comunitat Valenciana. Les 
determinacions contingudes en ell vincularan tant a les persones físiques com a les persones jurídiques, 
siguen públiques o privades. 
 
L'article 55.3 de la Llei 13/2018, d'1 juny, de la Generalitat, de modificació de la Llei 3/1993, de 9 de 
desembre, forestal de la Comunitat Valenciana, estableix l'obligació per a totes les entitats locals amb 
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terrenys forestals de redactar i aprovar un Pla local de prevenció d'incendis forestals (d'ara en avant 
PLPIF), i remetre-ho a l'administració forestal de la seua demarcació, ja que els PLPIF tenen caràcter 
subordinat respecte als plans de cada demarcació. 
 
El municipi de Paiporta està inclòs en l'àmbit d'actuació de la demarcació de Llíria i el terreny forestal 
present en el municipi es correspon únicament amb la vegetació que es troba al llarg del llit del barranc 
de Xiva. La resolució de 29 de juliol de 2005 de la Conselleria de Territori i Habitatge declara els terrenys 
forestals de la Comunitat Valenciana com a zones d'alt risc d'incendi, i estableix l'obligació genèrica de 
redactar aquest tipus de document de planificació en municipis en els quals existisquen terrenys 
forestals, com és el cas del Paiporta. 
 
La Llei 43/2003, de 21 de novembre, de muntanyes, modificada per Llei 21/2015, de 20 de juliol, és 
legislació bàsica estatal en matèria de muntanyes i aprofitaments forestals. El Pla local de prevenció 
d'incendis forestals (PLPIF) s'estableix en l'Ordre 30/2017, de 20 de novembre, de la consellera 
d'Agricultura, Medi Ambient, Canvi Climàtic i Desenvolupament Rural, en l'article segon, a tenor del qual 
per a aquells municipis en els quals la presència de terreny forestal siga escassa o dispersa, el Pla local 
de prevenció d'incendis forestals podrà tenir un format reduït, que es denominarà Pla local reduït de 
prevenció d'incendis forestals (PLRPIF), el contingut dels quals s'estableix en l'annex V de la indicada 
ordre, devent, en tot cas, redactar-se amb el contingut mínim que estableix l'article 140 del Decret 
98/1995, d'igual manera la Llei 3/1993, forestal de la Comunitat Valenciana també estableix 
l'obligatorietat de la redacció d'aquests plans locals de prevenció d'incendis forestals quan en els 
municipis existisquen zones d'alt risc d'incendis, en el nostre cas un Pla local reduït de prevenció 
d'incendis forestals per tenir menys de 500 ha de terreny forestal. 
 
Així mateix, l'Ordre 30/2017 estableix que en cas de no existir en el municipi un Pla local de cremes 
aprovat, s'adjuntarà com a annex al Pla local de prevenció d'incendis. 
 
L'Annex I arreplega el PLA DE CREMES i cal assenyalar que aquest document únicament és aplicable en 
els terrenys agrícoles que es troben a menys de 500 metres del terreny forestal que és el Barranc de 
Xiva. L'aprovació del document correspon a l'Ajuntament Ple i després de la seua aprovació municipal es 
remetrà als Serveis Territorials de la Conselleria competent en prevenció d'incendis perquè, després de 
l'obtenció dels pertinents informes favorables, siga aprovat per Resolució del conseller competent en la 
matèria. 
 
Vist l'informe favorable emès per la Direcció Territorial de la Conselleria d'Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica de data 21 de maig de 2021, així com el requeriment 
perquè s'aprove l'indicat Pla en el termini de deu dies al de l'emissió de l'informe, l'Ordre 30/2017, de 
20 de novembre, de la consellera d'Agricultura, Medi Ambient, Canvi Climàtic i Desenvolupament Rural, 
per la qual s'unifiquen i aproven les normes tècniques per a la redacció de plans locals de prevenció 
d'incendis forestals (PLPIF); Llei 43/2003, de 21 de novembre, de monts; Llei 3/1993, de 9 de desembre, 
forestal de la Comunitat Valenciana; Decret 98/1995, de 16 de maig, pel qual s'aprova el Reglament de 
la Llei forestal de la Comunitat Valenciana modificat pel Decret 148/2018, modificat pel Decret 21/2019; 
Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases del règim local, art. 22.2.q). 
 
Intervencions: 
 

- Sr. Val: explica el motiu de la urgència, consistent en què s'ha requerit per la Conselleria 
l'aprovació pel Ple. No han canviat res el pla, és igual que quan es va passar l'aprovació de 
manera provisional. 

 
L'Ajuntament Ple, per unanimitat, acorda: 

Ple- Secretaria

Expediente 786412PNIF: P4618800I

Acta Pleno 27-05-2021 aprobada - SEFYCU 2757681

La comprobación de la autenticidad de este documento y otra información está disponible en https://paiporta.sedipualba.es/

Código Seguro de Verificación: JZAA NKD7 9AAA YJ2J Q3K3AYUNTAMIENTO DE PAIPORTA

FIRMADO POR

El
 S

ec
re

ta
rio

 d
e 

Ay
un

ta
m

ie
nt

o 
DE

 P
ai

po
rta

M
AR

IA
 J

OS
É 

GR
AD

OL
Í M

AR
TÍ

NE
Z

02
/0

7/
20

21

FIRMADO POR

L'A
lca

ld
es

sa
 d

e 
l'A

ju
nt

am
en

t d
e 

Pa
ip

or
ta

M
AR

IA
 IS

AB
EL

 A
LB

AL
AT

 A
SE

NS
I

05
/0

7/
20

21

Pág. 48 de 116

https://paiporta.sedipualba.es/firma/infocsv.aspx?csv=JZAANKD79AAAYJ2JQ3K3
https://paiporta.sedipualba.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=6365846&csv=JZAANKD79AAAYJ2JQ3K3
https://paiporta.sedipualba.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=6384784&csv=JZAANKD79AAAYJ2JQ3K3


 
 
PRIMER.- Aprovar definitivament el Pla local reduït de prevenció d'incendis forestals del municipi de 
Paiporta, així com el Pla de cremes que figura en el seu ANNEX I d'acord amb l'informe emès per la 
Direcció Territorial de la Conselleria d'Agricultura, Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i 
Transició Ecològica de data 21 de maig de 2021. 
 
SEGON.- Remetre certificat del present acord, així com el Pla local reduït de prevenció d'incendis 
forestals juntament amb el Pla de cremes que figura en l'ANNEX I a la Conselleria d'Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica de la Generalitat. 
 
 
23.2 - 784453T - MOCIÓ DEL GRUP POLÍTIC MUNICIPAL CIUTADANS SOBRE LA POSSIBLE 
IMPLEMENTACIÓ D'UN MECANISME DE PAGAMENT PER A LA XARXA ESTATAL DE VIES 
D'ALTA CAPACITAT. 
 
En primer lloc, de conformitat amb el que s'estableix en l'article 91.4 del Reial decret 2568/1986, de 28 
de novembre (Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, ROF) es 
procedeix a votar sobre la procedència del seu debat, que s’aprova per unanimitat. 
 
Vist l'expedient sobre moció del grup polític municipal Ciudadanos sobre la possible implementació d'un 
mecanisme de pagament per a la xarxa estatal de vies d'alta capacitat, així com quants antecedents, 
informes i documents consten en aquest, i sobre la base de la següent 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
La setmana passada vam tornar a topar-nos amb la realitat d'un Govern allunyat de diversos dels 
principis fonamentals d'un Executiu. Entre ells, i de manera molt important, la transparència i el diàleg. 
Tot el Pla de recuperació i resiliència ha sigut un continu exercici d'opacitat, que aconseguia noves cotes 
amb l'anunci de la possible implantació d'un “mecanisme de pagament per l'ús” per a la xarxa estatal de 
vies d'alta capacitat a partir de l'any 2024, així com la possibilitat de la seua extensió a carreteres 
convencionals. Per descomptat, aquesta mesura no ha sigut parlada amb els grups de l'oposició, amb els 
sectors afectats, i ha d'entendre's que tampoc amb els quals conformen el govern, donades les 
discrepàncies existents en la coalició. 
 
Qualsevol mesura d'aquesta envergadura, amb les consegüents ramificacions econòmiques i socials, 
hauria de ser negociada i consensuada prèviament amb la resta dels grups parlamentaris i actors 
implicats. El que està en joc ací, per descomptat, és la reconstrucció del nostre país després de la greu 
crisi provocada pel Covid-19, així com l'oportunitat de millorar de cara al futur. Desaprofitar aquesta 
oportunitat, sent opacs, salvatges i poc inclinats a l'auditoria de les inversions realitzades, seria un error 
de proporcions catastròfiques. 
 
Som conscients dels problemes de finançament de les vies d'alta capacitat a Espanya. Enguany, el dèficit 
s'ha disparat per damunt dels 8000 milions d'euros. Trobar una solució que garantisca el seu bon estat i 
la seguretat viària és clau, però no a costa de repercutir aqueixos costos en els treballadors i 
treballadores. Afirmacions com les realitzades pel director de la DGT, “el que l'usa, la paga”, són 
perilloses, mentre afecten la pròpia concepció de l'Estat del Benestar. 
 
Ciudadanos sempre ha defensat la necessitat d'un gran Pacte per les Infraestructures i la Mobilitat. En 
ell han de contenir-se mesures com l'avaluació de la rendibilitat econòmica i social dels projectes 
d'infraestructures, així com la selecció dels projectes des d'una perspectiva de sostenibilitat financera. 
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És necessari prendre mesures consensuades i estudiades que permeten resoldre el problema amb el 
menor perjudici possible per a la ciutadania. No volem més “globus sonda” des del govern per a palpar 
l'estat de l'opinió pública abans de llançar la seua següent mesura, en lloc de sotmetre-les a escrutini i 
debat polític. 
 
Intervencions: 
 

- Sr. Estellés: explica la urgència de la moció perquè va ser un error de Ciudadanos i no es va poder 
dictaminar en la comissió informativa. 

 
- Sr. Val: estan interessats en què el Sr. Estellés explique la urgència de la moció que es va 

presentar el dia 13 de maig per registre d'entrada i no estava en l'ordre del dia de la comissió 
informativa però, no obstant això, la secretària de la comissió la va enviar a tots els membres de 
la mateixa el dia 14 de maig, i també ho va rebre la regidora Sra. Cardós, del grup Ciudadanos. 
Però en la comissió informativa del dia 18, on s'anava a tractar per urgència, la Sra. Cardós va dir 
que la desconeixia i va demanar que quedara pendent. No entén perquè l'ocorregut. La veritat és 
que va quedar sobre la taula. Pot ser que el Sr. Estellés no haguera informat la Sra. Cardós o bé 
que ella no haguera llegit el correu en la qual se l'informava de la presentació de la seua pròpia 
moció. Els recorda que els grups municipals tenen una responsabilitat davant la ciutadania de 
Paiporta. I ara cal votar la urgència de la moció perquè el grup Ciudadanos no ha fet bé el seu 
treball. 

 
- Sra. Albalat: entén que Ciudadanos ha reconegut que ha tingut un error i ho entenen; i encara 

que creu que el PSOE no donarà suport a la moció, sí que donaran suport a la urgència. 
 

- Sr. Ibor: no entén l'atac de Compromís als 2 regidors de Ciudadanos, quan ja havia reconegut 
Ciudadanos el seu error. La crítica li ha semblat desproporcionada. El grup PP donarà suport a la 
urgència. 

 
- Sra. Cardós: es dirigeix al Sr. Val i li diu que Compromís defensa a les dones que pateixen 

maltractament psicològic però en canvi l'han estada criticant per l'error quan va acabar la 
comissió. Abans de res ha d'haver-hi respecte i humilitat i mai han rebut d'ella cap crítica de cap 
mena; ara el Sr. Val li ha insultat davant de tot el consistori.  

 
- Sr. Val: solament he fet un relat dels fets i no troba lògic que aqueixa siga la dinàmica d'un grup 

municipal que se suposa que ha de treballar les propostes abans que es tracten en el Ple. 
 

- Sr. Estellés: el comportament del Sr. Val ha sigut indigne d'un portaveu i d'un regidor de 
Paiporta, ha sigut un atac innecessari. 

 
- Sra. alcaldessa: desitja que siga l'última vegada que les mocions de Ciudadanos hagen de tractar-

se per urgència a causa que anteriorment queden sense tractar en les comissions per no haver-
les presentat convenientment. 

 
- Sr. Estellés: dona lectura a l'exposició de motius de la moció. En definitiva, el que demana la 

moció és que hi haja consens quan s'hagen de prendre mesures d'aquest tipus. 
 

- Sr. Ibor: el grup PP donarà suport a la moció, està d'acord en el seu fons i en la seua forma. 
 

- Sr. Val: Compromís està d'acord amb els punts i votaran a favor. 
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- Sra. Albalat: el PSOE mantindrà el seu vot en contra d'aquesta mena de mocions, tal com ha 

explicat anteriorment en les mocions similars. 
 

- Sr. Estellés: agraeix als grups que han donat suport a la moció. 
 
Es procedeix a la votació amb el següent resultat: 

• Vots a favor: 16 (6 Compromís, 8 PP, 2 Ciudadanos) 
• Vots en contra: 5 (PSOE) 
• Abstencions: 0 

 
L'Ajuntament Ple, per majoria, amb 16 vots a favor i 5 vots en contra, acorda: 
 
L'Ajuntament de Paiporta insta al Govern d'Espanya a: 
 

1. Negociar amb la resta de les forces polítiques i amb els agents dels sectors afectats, una mesura 
de consens per a solucionar el dèficit de manteniment de les vies d'alta capacitat, de manera que 
no repercutisquen en la butxaca dels ciutadans i ciutadanes o priven a certs territoris, 
principalment a l'Espanya rural de les connexions necessàries per a un desenvolupament 
econòmic, sostenible i equilibrat de tots els racons de la nostra geografia nacional. 

 
2. Acordar un Pacte per les Infraestructures i la Mobilitat entre tots els grups parlamentaris, que 

tinga com a base els següents objectius: 

a. Despolititzar les inversions en infraestructures i es comprometa amb l'eficiència i la 
sostenibilitat. 

b. Que garantisca l'estudi de la rendibilitat socioeconòmica, i faça una anàlisi cost-benefici 
de les mesures preses en matèria d'infraestructures i mobilitat. 

c. Que assegure l'estabilitat de la inversió pública en infraestructures sense dependre del 
cicle econòmic. 

d. Que les mesures preses tinguen en compte les necessitats dels treballadors i de les 
treballadores i la vertebració del territori, per a no deixar a ningú arrere. 

 
 
23.3 - 793054P – PRESA DE CONEIXEMENT DE LA RENÚNCIA AL CÀRREC DE REGIDORA 
PRESENTADA PER LA SRA. BEATRIZ JIMÉNEZ JIMÉNEZ. 
 
En primer lloc, de conformitat amb el que s'estableix en l'article 91.4 del Reial decret 2568/1986, de 28 
de novembre (Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, ROF) es 
procedeix a votar sobre la procedència del seu debat, que s’aprova per unanimitat. 
 
Vist l'escrit presentat per la regidora Sra. Beatriz Jiménez Jiménez, registre d'entrada núm. 7942, del dia 
27 de maig de 2021. 
 
Considerant el que es disposa en l'article 9.4 del Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic 
de les entitats locals (Reial decret 2568/86, de 28 de novembre), referent a la renúncia a la condició de 
regidor o regidora. 
 
Considerant el que s'estableix en l'article 182 de la Llei orgànica 5/1985, de 19 de juny, del règim 
electoral general, referent al procediment a seguir en el cas de defunció, incapacitat o renúncia d'un 
regidor o regidora; així com la Instrucció de 19 de juliol de 1991, de la Junta Electoral Central, sobre 
substitució de càrrecs representatius locals. 
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Vistes les llistes presentades per la candidatura COMPROMÍS en el municipi de Paiporta a les eleccions 
locals realitzades el dia 26 de maig de 2019, on consten els candidats i les candidates, segons edicte de 
la Junta Electoral de Zona de València, publicat en el Butlletí Oficial de la Província de València núm. 82, 
de 30 d'abril de 2019, la persona següent en la llista és la Sra. Olga Sandrós Torregrosa. 
 
Intervencions: 
 

- Sra. Jiménez: en primer lloc recorda que ja va renunciar anteriorment a la percepció de la 
dedicació exclusiva quan va aconseguir un treball i en aquell moment no va renunciar al càrrec 
de regidora perquè volia acabar la tramitació del Pla Resistir, que ha sigut complicada. A 
continuació indica el següent: 

 
“Hui deixe la meua acta com a regidora de l’Ajuntament de Paiporta, després de 6 anys al 
govern. I em permetreu que faça algunes reflexions: 
 
“Vull fer un reconeixement públic a les treballadores i treballadors de la Regidoria d’Economia, 
Ocupació i Comerç  de l’Ajuntament de Paiporta i reivindicar el seu treball durant els dos últims 
anys. Perquè l’àrea ha tingut un pressupost més alt que mai, perquè s’han fet més accions que 
mai,  i perquè ens hem reinventat. Per primera vegada durant sis mesos hem tingut totes les 
aules del centre ocupades:  
 Amb tres tallers d’ocupació, un pla revolucionari que permet a persones que porten molt de 

temps a l’atur, formar-se i cobrar un salari, una iniciativa en la qual col·laborem l’Ajuntament 
i la Conselleria d’Economia, i que es va posar en marxa, amb els canvis de govern, perquè no 
s’enganyen mai, per les persones es treballa i es posen en marxa polítiques d’ocupació, quan 
governa l’esquerra. 

 Amb tres cursos de reinserció. 
 Hem continuat les edicions dels cursets del centre. 
 Hem tramitat les subvencions de totes les àrees. 
 Hem tramitat les sol·licituds del mercat. 
 Tenim una ocupació del 50% del Viver d’Empreses. 
 Hem duplicat la subvenció a l’Associació de Comerç. 
 Hem fet difusió i donat informació de totes les resolucions de la Covid que afectaven al 

comerç. 
 Hem tramitat el programa EMCORP, el de treballadors agraris, l’Ecovid. 
 Hem fet un programa d’ocupació per tindre a una treballadora en l’agència de col·locació 

ajudant a les persones que busquen treball. 
 Hem ajudat a moltíssimes persones mitjançant l’OMIC. 
 
I s’ha fet tot eixe treball, que ja era molt més del  que havia assumit l’àrea altres i es gestionaven 
totes les ajudes al comerç per la crisi de la  Covid. Al 2020 fórem el primer poble de la comarca 
en aprovar unes ajudes compatibles amb les de l’Estat central i l’autonòmic. I enguany hem 
gestionat el RESISTIR amb la Generalitat i la Diputació, un pla que ha suposat donar quasi dos 
milions d’euros en poc més de dos mesos…. Hem sigut el poble que més ràpid ha anat perquè, 
seguint els consells del personal tècnic, decidírem obrir només un termini per a les diferents 
activitats i això ha suposat un èxit rotund.  
 
I jo no he vist a cap persona, fora del govern que haja reconegut el gran treball que han fet, al 
contrari se’ls ha qüestionat fins a la sacietat, per posar-me a mi, al centre de la crítica. I això és 
injust, els que busquen notorietat dirigint el seus atacs cap a mi, demostren un desconeixement 
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de l’àrea i del treball que es fa i una falta de respecte per les persones treballadores i per les i els 
i les comerciants del nostre poble.  
 
També vull agrair el seua recolzament i la seua feina a totes i cadascuna de les treballadores i 
treballadors d’este Ajuntament. 
 
M’agradaria acomiadar-me fent també una reflexió sobre el moment que vivim, en política s’ha 
de construir, i a vegades paga la pena no contestar les mentides per no malbaratar el temps. I 
demostrar el moviment, caminant, que és el que fem des de Compromís, i hui jo no faré una 
excepció. 
 
En este moment de la història tenim tres grans reptes davant: 
justícia social, 
l’amenaça de l’extrema dreta i 
canvi climàtic. 
I eixos reptes necessitaran governants responsables, amb una visió ampla, i que treballen per 
donar soluciones creatives. El futur és urbà i els pobles de l’àrea metropolitana formem part 
d’eixa urbanitat, i cal que els ajuntaments s’ho prenim molt seriosament. I arribem a acords 
amplis per fer allò per al que ens triaren les veïnes i veïns, garantir un futur sostenible i amable.  
 
La política no deuria mai convertir-se en l’assetjament a persones, a parlar dels seus fills o les 
seues vides personals, a utilizar la imatge de les persones per intentar denigrar-les, perquè això 
ens fa pitjors, especialment a qui ho fa. 
 
Vull donar les gràcies a les veïnes i veïns de Paiporta per haver confiat en mi per a gestionar els 
seus recursos de totes i tots. 
 
I vull donar les gràcies a tots els companys i companyes, als del Partit Socialista per haver 
compartit l’experiència de govern, i a les meues companyes i companys de Compromís, a totes i 
tots. 
 
A Joaquín, que va traure a Paiporta de la foscor i ens va convertir al capdavant de les polítiques 
de transparència amb un portal referent a tota Espanya.  

A Encarna Signes que va posar per primera vegada en marxa, al nostre poble, polítiques de 
participació, i el Premi d’Estudis Locals. 

A Toni Torrenyo que va omplir l’educació del nostre poble d’aire fresc i d’iniciatives que espere i 
desitge perduren molt de temps. 

A Zaira Martínez, que va revolucionar els esports, amb un programa de subvencions, la piscina 
lúdica, la pista de patinatge… 

A Guillem Montoro, que a més d’una feina impecable a totes les àrees que va gestionar, fins i tot 
la de dibuix, va omplir d’alegria i emocions este govern.  

A les noves i nous companys d’este mandat, Marian que està fent una feina increïble i valenta al 
capdavant de les àrees de Joventut i d’Esports. 

A Esther, quin luxe comptar amb ella, a un área tan imprescindible com Igualtat, les dones de 
Paiporta tenim molta sort de tindre’t, i jo especialment per haver-te conegut i compartit somnis 
amb tu. 
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A Rafa Gadea, que a més de la gran feina que fa atenent Benestar Social, un área molt important 
en les polítiques d’este govern, ha aconseguit posar a Paiporta en l’agenda de la Conselleria i el 
seu treball farà que tinguem un centre de DIA al nostre poble. 

A Pep Val, que ha demostrat en cada Ple que es pot fer política d’altra manera, que ens ha 
convertit en un poble modern atenent a polítiques de mobilitat i medi ambient, amb iniciatives 
absolutament capdavanteres, i que ens ha convertit en ciutadans i ciutadanes més responsables 
amb el nostre entorn.  

I per suposat a Isabel, la nostra alcaldessa, que fa 6 anys va confiar en mi, i no ha deixat de fer-ho 
mai, jo també he confíat i confiaré en ella, sempre. No crec que en cap administración hi haja una 
persona responsable que s’implique més que ella, que patisca més pels problemes de la 
ciutadania del seu poble, i que governe amb més intel·ligència i més cor. Gràcies infinites com a 
amiga, com a companya, i com a veïna de Paiporta, per la teua determinació i la teua sensibilitat. 
Gràcies.” 
 

- Sr. Val: “Hui, el nostre grup municipal, el govern i tota la Corporació diguem adéu a Beatriz 
Jiménez després de sis anys de responsabilitat institucional i dedicació, i després de molt més 
temps d’activisme i lluita pels drets de les persones de Paiporta, al govern, a l’oposició i al carrer.  
En realitat, no és un adéu sinó un ‘fins després’, perquè sabem que Bea continuarà molt lligada al 
col·lectiu de Compromís del nostre poble, i perquè estem convençuts i convençudes que ens la 
trobarem en moltes lluites per causes justes. 

 
Hui, el grup municipal Compromís i jo mateix ens debatem entre dos sentiments. D’una banda, 
estem tristos perquè l’Ajuntament i la Corporació perdem una persona lluitadora, vàlida, 
treballadora i valenta. 
 
Una persona que és la fermesa personificada contra el joc brut que alguns venien practicant 
abans de 2015 i que, encara hui, continuen exercint. Fins a l’últim dia, Bea ha sigut objecte dels 
atacs més abjectes de grups com el Partit Popular o Ciudadanos, atacs personals amb referències 
familiars infames, trencant totes les línies roges de la decència i el respecte, mostrant, una vegada 
més, la misogínia de qui creu que una dona, feminista, d’origen humil i d’esquerres no té dret a 
ocupar els llocs de més alta responsabilitat. 
 
Bea és per a totes i tots un referent que s’ha enfrontat a enemics que l’han portat al límit. Eixa 
gent està hui ací. Veient-los a ells, a la seua trajectòria, als seus amiguets empresonats i 
processats desfilant pels tribunals de banqueta en banqueta, jo tinc clar que he estat, estic i 
estaré sempre amb Bea. 
 
Per això estem tristos, perquè se’ns escapa una persona de molta vàlua i talent, que ha fet una 
gran labor per Paiporta. Amb ella portàrem a terme el canvi de 2015, una època difícil però 
il·lusionant, on haguérem de solventar els pufos i apanyos del senyor Ibor, cosa que a Bea li va 
costar la persecució judicial i mediàtica dels mafiosos, rabiosos perquè veien que, amb ella de 
regidora de Personal, s’havia acabat el xiringuito. 
 
Bea va lluitar, i va guanyar. I pel camí, es va deixar part de la seua salut i el seu benestar. Però Bea 
és forta, i no aconseguiren callar-la ni quan li varen posar un detectiu privat per a seguir-la a ella i 
a la seua família. Encara estem esperant algun pronunciament de solidaritat dels grups de 
l’oposició. I no arribarà. Ja es poden imaginar per què. 
 
Bea, al capdavant de la regidoria d’Hisenda va acabar en 2 anys amb el deute de 6,5 milions 
acumulat per la desastrosa gestió del PP i va col·locar a Paiporta en un dels primers pobles del 
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País Valencià amb deute 0 i que, fins ara, aquest govern ha mantingut. 
 
Durant esta legislatura, Bea ha protagonitzat una autèntica revolució en l’àrea d’Economia, 
Ocupació i Comerç. En primer lloc, amb la multiplicació de cursos i accions formatives. Mai s’han 
oferit tantes places per a millorar la formació de les persones aturades com ara. 
 
I sobretot, prova de la seua capacitat ha sigut la convocatòria d’ajudes per la pandèmia, tant en el 
cas d’iniciatives municipals com en la tramitació de les que han arribat i continuen arribant des 
de la Generalitat. En total, i sota el seu mandat, l’àrea de Comerç haurà atorgat més de 800.000 
euros en ajudes, una xifra que el PP, en 8 anys, no haguera pogut ni somniar, i això que manaven 
en els anys més durs de la crisi de 2008. 
 
A més, de la mà de Bea i del personal de la seua àrea, s’han ocupat les parades del mercat 
municipal com mai abans s’havia fet, fregant el cent per cent, i ha donat un impuls definitiu al 
Viver d’Empreses, que actualment compta amb diversos negocis que tenen totes les facilitats per 
a pegar les primeres passes i consolidar-se per a créixer. 
 
Per tot açò, ens provoca tristesa perdre a Bea en el nostre dia a dia. Però també ens alegrem per 
ella. Perquè li ha sorgit una oportunitat laboral relacionada amb la seua formació i vocació que no 
podia deixar passar. I ho entenem perfectament. 
 
Per a la gent de Compromís, la política no és un fi, sinó un mitjà. Estem ací temporalment, per a 
ajudar, perquè creiem que el món pot ser millor si eliminem la corrupció i els cara-dures de 
l’equació de la política. Però tenim les nostres vides al marge, a les quals tornar, en les quals 
avançar, per a deixar pas a altres persones amb este mateix objectiu: treballar per Paiporta. 
 
Per tant, dins de la tristesa per dir-li adéu o fins prompte a Bea, sentim també una gran alegria 
per què algú a qui estimem li vaja bé, que siga capaç d’avançar professionalment, que faça 
compatible el seu compromís en la millora de la vida de les persones amb la seua vocació i 
formació professional. Ens alegrem perquè sabem que Bea serà feliç en les seues noves 
responsabilitats a València. I no hi ha res més gratificant que la felicitat de les persones a les quals 
estimes. 
 
Bea, gràcies pel treball i la complicitat. T’estimem i et desitgem tot el millor del món”. 

 
- Sra. Albalat: li diu que a nivell polític han tingut discrepàncies però si analitzen el passat la 

valoració és molt positiva. A nivell personal, comprén les dificultats de conciliar família i vida 
política. La Sra. Jiménez ha apostat per la seua carrera professional i si ho ha decidit així serà per 
a bé. El grup Socialista li desitja el millor.  

 
- Sr. Císcar: a nivell professional li desitja èxit i defineix en dues paraules a la Sra. Jiménez: treball i 

constància. 
 

- Sr. Ibor: no pot compartir les lloances i lloes cap a la Sra. Jiménez perquè no pot dir que és 
lluitadora pel comerç quan el té en contra d'ella. Ha protagonitzat una etapa de sectarisme, ha 
fet el que no ha de ser en democràcia i política local i s'ha acomiadat atacant a la dreta, als qui 
no pensen com ella, tenint en compte que pertany a un partit que està governant amb només 6 
regidors. Es treballarà per una recomanació, a un càrrec d'assessora de Ribó amb un sou 
meravellós. Compromís diu que venen a rescatar persones, però a algunes sí que se'ls ha 
rescatat. El govern de Compromís ha sigut un mal somni a Paiporta i en breu el poble recuperarà 
la pau i la tranquil·litat. 
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- Sra. Cardós: recorda a la Sra. Jiménez que a ella també l'atacaven en el FB, en el món polític cap 
tot. Li assegura que no ha posat a ningú perquè la perseguisca a ella ni a la seua família. Encara 
que tenen una conversa pendent, li desitja el millor a nivell personal. 

 
- Sra. Jiménez: li agradaria que mai tornaren a passar aqueixos atacs perquè el que importa és la 

gestió municipal. Abans ha explicat, en termes generals, que com a societat democràtica tenen 3 
reptes. Però la crítica que ha fet el PP a les seues paraules els fa més fortes.  

 
- Sra. Lisarde: tots tenen el mateix dret i dignitat sobre la gestió, creu que la Sra. Jiménez no està 

acostumada a treballar i per això creu que ha fet moltes coses. Encara que la veritat és que hi ha 
comerciants que no estan contents amb la gestió que ha realitzat. 

 
- Sra. alcaldessa: Beatriz Jiménez ha fet referència a molts regidors i regidores que ho han deixat i 

s'han anat a fer altres comeses. Estan orgullosos dels seus Companys i companyes que s'han anat 
per motius laborals igual que ara fa la Sra. Jiménez. En canvi, el PP no pot dir això, els que s'han 
anat ha sigut d'altres formes. S'acomiada de la Sra. Jiménez de tres maneres. En primer lloc, com 
a alcaldessa i, pel treball realitzat, recorda que abans va ser regidora d'Hisenda, Personal i 
Policia; ara de Comerç i Ocupació, en aquesta legislatura s'ha encarregat del mercat, de les 
empreses, ajudes durant la pandèmia... En segon lloc, com a companya de Compromís, encara 
que realment no s'acomiada perquè espera treballar juntes difonent la justícia social. I en tercer 
lloc com a amiga, en allò personal ha sigut un plaer treballar al costat d'ella en els moments 
difícils i el tornaria a fer. Li desitja molta sort. 

 
L'Ajuntament Ple, per unanimitat, acorda: 
 
PRIMER.- Prendre coneixement de la renúncia al càrrec de regidora de l'Ajuntament de Paiporta 
presentada per la Sra. Beatriz Jiménez Jiménez i determinar que es continuen els tràmits reglamentaris 
per a la provisió de la vacant.  
 
SEGON.- Enviar certificació de l'acord adoptat a la Junta Electoral Central, a aquest efecte que expedisca 
credencial a nom de la Sra. Olga Sandrós Torregrosa, candidata de la llista a qui li correspon cobrir la 
vacant atès a l'ordre de col·locació en les llistes electorals presentades per la candidatura COMPROMÍS 
en el municipi de Paiporta en les Eleccions Locals de 2019. 
 
TERCER.- Donar trasllat de l'acord a la interessada i a les diverses àrees i departaments municipals. 
 
 
24.- PRECS I PREGUNTES 
 
Intervencions: 
 

- Sra. Lisarde: formula 3 precs: 

1. Sobre el túnel que travessa les vies i que comunica Paiporta amb Picanya, la gent es queixa 
que està brut i fosc. Prega que reforcen la seguretat i la higiene. 

2. Aquest prec el deixa per al nou regidor de Comerç. Es tractaria de desplaçar el parc infantil 
desmuntable cap al carrer Constitució i així les terrasses estarien millor i hi hauria més 
amplitud perquè els xiquets puguen jugar. I que s'estudie la possibilitat de posar una malla 
d'ombra.  
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3. Els ha arribat un escrit del sindicat per a donar els diplomes als policies locals que es jubilen 

perquè des de 2017 s'han jubilat alguns i no se'ls ha donat el diploma. Prega que es tramite 
aquest assumpte. 

 
- Sra. Chisbert: es refereix a la pregunta que va fer fa mesos, un any i quasi 2 anys: es tracta de 

l'encreuament al carrer Albal amb el carrer Sant Joan de Ribera a l'altura de Mercadona, és una 
via de molt de perill per a cotxes i vianants. Demana per favor i sol·licita que conste en l'acta, que 
“demana una data de compromís de quan estarà el semàfor posat”.  

 
- Sr. Císcar: contesta a la Sra. Chisbert que és un tema de senyalització, fa 7 o 8 mesos que està 

pendent, es requereix un projecte tècnic. Creu que a octubre estarà acabat. Aquesta setmana li 
va demanar un informe a l'intendent de la policia local i dona lectura al mateix en el qual es 
manifesta el següent: “no consta registrat cap accident en l'encreuament de referència”. 

 
- Sra. Chisbert: sol·licita que donen una solució abans que ocórreguen accidents. 

 
- Sra. Peyró: prega que en fer la programació de les dates d'estudi a la biblioteca es tinga en 

compte perquè no hagen activitats en la mateixa i així no hi haja molèsties i es puguen 
concentrar els estudiants. 

 
- Sr. Gutiérrez: li diu a la regidora Sra. López que quan telefonen a la centraleta de l'Ajuntament 

van passant d'un lloc a un altre i al final quan marquen al gabinet van directament a la psicòloga. 
Prega que solucionen aquesta qüestió. 

 
- Sra. López: contesta que traslladarà aquest tema a Informàtica. 

 
- Sr. Estellés: indica al regidor delegat d'Urbanisme que traure fotos en el FB no és difamar sinó 

publicar el que fa Urbanisme. A continuació li pregunta quan es prendrà de debò l'asfaltat de 
carrers. 

 
- Sr. Val: contesta al Sr. Estellés que aquest tema és un treball constant del personal tècnic i no el 

decideix el regidor. Es valoren els projectes a realitzar, que afecten molts carrers i es marquen 
unes prioritats. Es pren en consideració les fugides, les inundacions... Si ho desitja pot enviar la 
proposta o sol·licitud al departament d'Urbanisme i el personal tècnic la valoraran. 

 
- Sr. Estellés: creu que el treball ha de fer-lo ell com a regidor delegat i no recolzar-se tant en el 

personal tècnic. 
 

- Sra. alcaldessa: els regidors i les regidores han de recolzar-se sempre en el personal tècnic. 
 
 
I no havent-hi altres assumptes que tractar, l'Alcaldia-Presidència dona per finalitzada la sessió, alçant-
se la mateixa a les 22.45 h. del dia 27 de maig de 2021, del que com a secretària en done fe. 
 
 
DILIGÈNCIA.- Per a fer constar que, conforme al que es disposa en l'article 91 del Reglament 
d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, la present acta ha sigut aprovada, en 
els termes que figuren en l'acord d'aprovació, en la sessió celebrada el dia 23 de juny de 2021. 
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ACTA Nº 5 - PLENO ORDINARIO DÍA 27/05/2021 
 
En Paiporta, siendo las 18:30 horas del día 27 de mayo de 2021, previa la correspondiente convocatoria y 
bajo la presidencia de la Sra. Alcaldesa Dª. Isabel Martín Gómez, asistida de la Secretaria de la 
Corporación Dª. Mª. José Gradolí Martínez, se reúnen en el Salón de Plenos de la Casa Consistorial, con el 
objeto de celebrar sesión ordinaria, en primera convocatoria, los miembros de la Corporación que a 
continuación se expresan: 
 

ASISTENTES: Alcaldesa-Presidenta: 
Dª. Isabel Martín Gómez (Compromís per Paiporta) 
 
Concejales/as: 
D. Josep Val Cuevas (Compromís per Paiporta) 
Dª. Beatriz Jiménez Jiménez (Compromís per Paiporta) 
D. Rafael Gadea Merino (Compromís per Paiporta) 
Dª. María Ángeles Val Cano (Compromís per Paiporta) 
Dª. Esther Coronado García (Compromís per Paiporta) 
Dª. María Isabel Albalat Asensi (PSOE) 
D. Vicent Ciscar Chisbert (PSOE) 
Dª. María Jesús López Sanz (PSOE) 
D. Alejandro Jorge Sánchez Tarazona (PSOE) 
Dª. Esther Torrijos Alonso (PSOE) 
D. Vicente Ibor Asensi (PP) 
Dª. María Isabel Chisbert Alabau (PP) 
Dª. María Isabel Peyro Fernández (PP) 
Dª. María Consuelo Lisarde Marín (PP) 
D. Christian Montávez Redondo (PP) 
Dª. María Esther Gil Soler (PP) 
D. Alejandro Gutiérrez Martínez (PP) 
D. Manuel Carratalá Vila (PP) 
D. Francisco Estellés García (Ciudadanos de Paiporta) 
Dª. Matilde Cardós Sanz (Ciudadanos de Paiporta) 
 
Secretaria: 
Dª. Mª. José Gradolí Martínez 

 
 
Declarado público el acto y abierta la sesión por la Sra. Alcaldesa, se procede a tratar los asuntos y 
adoptar los acuerdos sobre los expedientes incluidos en el siguiente 
 

ORDEN DEL DÍA 
 

 SECRETARÍA 
1.- Aprobación, si procede, del acta nº 4/2021, de 29 de abril. 
2.- Resoluciones dictadas por la Alcaldía y Concejalías Delegadas desde la última sesión 

ordinaria del Pleno. 
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3.- Sesiones de Junta de Gobierno Local celebradas desde la última sesión ordinaria del Pleno. 

 
HACIENDA Y ADMINISTRACIÓN GENERAL 

4.- 779704Y - Dación de cuenta del período medio de pago del primer trimestre de 2021. 
5.- 333868F - Dación de cuenta del informe de seguimiento del Plan Económico Financiero 2019-

2020. 
6.- 760887N - Dación de cuenta del informe resumen control interno 2021 al Tribunal de 

Cuentas. 
7.- 760897C - Dación de cuenta del informe resumen control interno 2021 a la Intervención 

General de la Administración del Estado. 
8.- 760904M - Dación de cuenta del Plan Anual de Control Financiero (PACOFI) 2021. 
9.- 783719Z - Dación de cuenta de la ejecución del presupuesto del primer trimestre de 2021 y 

envío de la ejecución de la entidad local. 
10.- 784479E - Modificación de la ordenanza fiscal reguladora del impuesto de vehículos de 

tracción mecánica. 
11.- 767727N - Modificación de crédito 11/2021. 
12.- 784284J - Modificación de crédito 18/2021 – Ampliación operativos de la Policía Local 2021. 
13.- 786568F - Moción del Grupo Municipal Popular para instar al Gobierno de España a anular 

las subidas de impuestos que han entrado en vigor en 2021 y a no poner en marcha los 
aumentos y nuevos tributos incluidos en el Plan de Recuperación, Transformación y 
Resiliencia enviado a Bruselas. 

 
URBANISMO, MEDIO AMBIENTE Y SOSTENIBILIDAD 

14.- 744121C - Revisión precios contrato mantenimiento alcantarillado municipal suscrito con la 
empresa GLOBAL ÓMNIUM INVERSIONES S.L. correspondiente al año 2021 

15.- 783243N - Moción del Grupo Municipal Compromís instando al Gobierno del Estado a que 
retire el plan para implantar peajes en las carreteras a partir del año 2024. 

 
INTERIOR Y PERSONAL 

16.- 782041T - Revisión de oficio del acuerdo plenario de fecha 31-10-2019, sobre aplicación al 
personal al servicio del Ayuntamiento de Paiporta del artículo 7.4 del Decreto 42/2019, de 22 
de marzo, del Consell de la Generalitat Valenciana, sobre reducción de jornada sin reducción 
de retribución. 

17.- 783657N - Modificación acuerdo plenario de fecha 31-05-2018 sobre consolidación y 
estabilización de empleo temporal. 

18.- 679251E - Ampliación operativos de la Policía Local para el ejercicio 2021 hasta el 5 de enero 
de 2022. 

 
BIENESTAR SOCIAL, SANIDAD Y SALUD PUBLICA 

19.- 786054R - Moción del Grupo Municipal Socialista para la visibilización y no discriminación de 
las mujeres lesbianas. 

20.- 786261E - Moción del Grupo Municipal Compromís de condena por los bombardeos del 
Estado de Israel sobre la franja de Gaza.  

 
CULTURA 

21.- 786197Q - Moción del Grupo Municipal Socialista de apoyo a la iniciativa de la Federación de 
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Sociedades Musicales de la Comunidad Valenciana relativa a la rectificación del Real Decreto 
Ley 229/2021, de 30 de marzo. 

 
EDUCACIÓN 

22.- 786240A - Moción del Grupo Municipal Popular en apoyo a nuestra comunidad educativa en 
su solicitud a la Conselleria de Educación de más recursos y medios para el IES la Sénia de 
Paiporta. 

 
23.- 

 
Mociones 

 
24.- 

 
Ruegos y preguntas 

 
 
1.- SECRETARÍA.- APROBACIÓN, SI PROCEDE, DEL ACTA Nº 4/2021, DE 29 DE ABRIL. 
 
La Alcaldía-Presidencia pregunta a los miembros del Pleno de la Corporación, si alguno de ellos ha de 
formular observaciones al acta nº 4/2021, de 29 de abril. 
 
El Pleno de la Corporación Municipal, conforme a lo preceptuado en el artículo 91 del Reglamento de 
Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, aprobado por Real Decreto 
2568/1986, de 28 de noviembre, acuerda por unanimidad aprobar el acta nº 4/2021, de 29 de abril, en 
los términos que figuran en el borrador de la misma. 
 
 
2.- SECRETARÍA.- RESOLUCIONES DICTADAS POR LA ALCALDÍA Y CONCEJALÍAS 
DELEGADAS DESDE LA ÚLTIMA SESIÓN ORDINARIA DEL PLENO. 
 
En cumplimiento de lo establecido en los artículos 22.2-a) y 46.2-e) de la Ley de Bases de Régimen Local, 
y 42 del Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, se 
informa a la Corporación Municipal de las Resoluciones de la Alcaldía y Concejalías Delegadas de Área 
habidas desde la última sesión del pleno, según consta en los libros correspondientes de la Corporación, 
cuyo resumen es el siguiente: 
 

NUMEROS DE DECRETOS TOTAL DECRETOS 
EMITIDOS 

nº 1110, de 23/04/2021 al 1453, de 20/05/2021 (ambos inclusive) 344 
 
Los miembros de la Corporación asistentes a la sesión quedan enterados. 
 
 
3.- SECRETARÍA.- SESIONES DE JUNTA DE GOBIERNO LOCAL CELEBRADAS DESDE LA 
ÚLTIMA SESIÓN ORDINARIA DEL PLENO. 
 
En cumplimiento de lo establecido en los artículos 22.2-a) y 46.2-e) de la Ley de Bases de Régimen Local, 
se informa a la Corporación Municipal de los acuerdos de la Junta de Gobierno Local adoptados desde la 
última sesión ordinaria del pleno, según consta en las actas correspondientes, cuyo resumen se detalla: 
 

Nº DE ACTA FECHA DE LA SESIÓN 
10 23/04/2021 
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Nº DE ACTA FECHA DE LA SESIÓN 

11 07/05/2021 
12 14/05/2021 

 
Los miembros de la Corporación asistentes a la sesión quedan enterados 
 
 
4.- HACIENDA Y ADMINISTRACIÓN GENERAL.- 779704Y - DACIÓN DE CUENTA DEL 
PERÍODO MEDIO DE PAGO DEL PRIMER TRIMESTRE DE 2021. 
 
Visto el expediente sobre dación de cuenta del período medio de pago del primer trimestre de 2021, asi 
como cuantos antecedentes, informes y documentos constan en el mismo. 
 
Visto el dictamen de la Comisión Informativa del Área de Hacienda y Administración General, en sesión 
celebrada el día 19 de mayo de 2021. 
 
De acuerdo con lo previsto en el Real Decreto 635/14 de 25 de julio (modificado por el Real Decreto 
1040/17 de 22 de diciembre) por el que se desarrolla la metodología de cálculo del periodo medio de 
pago a proveedores de las Administraciones Públicas, se da cuenta al Pleno del Ayuntamiento de los 
datos relativos al periodo medio de pago a proveedores del 1º trimestre de 2020 obtenido por 
 

el propio Ayuntamiento 6,14 días 
la entidad pública empresarial ESPAI 8,70 días 
y el agregado de ambos 6,65 días 

 
De este modo figura en la Oficina Virtual para la Coordinación Financiera de las Entidades Locales. 
 
Los miembros de la Corporación asistentes a la sesión quedan enterados 
 
 
5.- HACIENDA Y ADMINISTRACIÓN GENERAL.- 333868F - DACIÓN DE CUENTA DEL 
INFORME DE SEGUIMIENTO DEL PLAN ECONÓMICO FINANCIERO 2019-2020. 
 
Visto el expediente sobre dación de cuenta del informe de seguimiento del Plan Económico Financiero 
2019-2020, asi como cuantos antecedentes, informes y documentos constan en el mismo. 
 
Visto el dictamen de la Comisión Informativa del Área de Hacienda y Administración General, en sesión 
celebrada el día 19 de mayo de 2021. 
 
Visto el Plan Económico Financiero 2019/2020, aprobado por el Pleno de fecha 26 de septiembre de 
2019. La Liquidación se aprobó mediante Resolución 767, de fecha 16 de marzo de 2021. 
 
Visto el artículo 24 de la Ley Orgánica 2/2012 de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera 
donde en el punto 4 dice que en las Corporaciones Locales el informe de seguimiento se efectuará 
semestralmente, en relación a las entidades incluidas en el ámbito subjetivo de los artículos 111 y 135 
del texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, por el Ministerio de Hacienda y 
Administraciones Públicas, o en su caso, por la Comunidad Autónoma que ejerza la tutela financiera. En 
caso de que el informe verifique que no se ha dado cumplimiento a las medidas incluidas en el plan y ello 
motivara el incumplimiento del objetivo de estabilidad, se aplicarán las medidas coercitivas previstas en 
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el artículo 25, así como en el punto 5 indica que los informes a los que se refiere este artículo se 
publicarán para general conocimiento. 
 
Visto el informe de la intervención municipal núm. 39/2021, de fecha 3 de mayo de 2021, referente al 
seguimiento del Plan Económico Financiero 2019/2020, redactado en base a los siguientes 
 

FUNDAMENTOS JURÍDICOS 
 
- Ley Orgánica 2/2012 de estabilidad presupuestaria y normativa de desarrollo. 
 
- Orden 2105/2012 de desarrollo de las obligaciones de suministro de información. 
 
Por todo lo anterior, se propone 
 
PRIMERO.- Dar cuenta al Pleno del informe de intervención núm. 39-2021 relativo a los resultados y la 
remisión al Ministerio y al órgano de tutela financiera responsable del seguimiento. 
 
SEGUNDO.- Seguir en el expediente los trámites oportunos. 
 
Los miembros de la Corporación asistentes a la sesión quedan enterados. 
 
 
6.- HACIENDA Y ADMINISTRACIÓN GENERAL.- 760887N - DACIÓN DE CUENTA DEL 
INFORME RESUMEN CONTROL INTERNO 2021 AL TRIBUNAL DE CUENTAS. 
 
Visto el expediente sobre dación de cuenta del informe resumen control interno 2021 al Tribunal de 
Cuentas, así como cuantos antecedentes, informes y documentos constan en el mismo. 
 
Visto el dictamen de la Comisión Informativa del Área de Hacienda y Administración General, en sesión 
celebrada el día 19 de mayo de 2021. 
 
Vista la Resolución de 15 de enero de 2020, de la Presidencia del Tribunal de Cuentas por el que se 
aprueba la Instrucción sobre remisión de información relativa al ejercicio del control interno de las 
Entidades Locales. 
 
Visto el artículo 218 del TRLHL redactado por la LRSAL que establece: “El órgano interventor elevará 
informe en el Pleno de todas las resoluciones adoptadas por el Presidente de la Entidad Local, durante el 
ejercicio 2020, contrarias a las objeciones efectuadas, así como un resumen de las principales anomalías 
detectadas en materia de ingresos. Este informe atenderá únicamente aspectos y cometidos propios del 
ejercicio de la función fiscalizadora, sin incluir cuestiones de oportunidad o conveniencia de las 
actuaciones que fiscalice. El contenido en este apartado constituirá un punto independiente en el orden 
del día de la correspondiente sesión plenaria. El Presidente de la Corporación podrá presentar en el Pleno 
informe justificativo de su actuación.” 
 
Visto el informe de la intervención municipal núm. 33/2021, de fecha 16 de abril de 2021, referente al 
resultado del control interno 2021 a enviar al Tribunal de Cuentas sobre actuaciones 2020 (IRE21 TCTAS), 
redactado en base a los siguientes 
 
 

FUNDAMENTOS JURÍDICOS 
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- Ley 7/85, de 2 de abril, reguladora de las Bases de Régimen Local (en adelante LRBRL). 

- Ley 27/2013, de 27 de diciembre, de racionalización y sostenibilidad de la administración local (en 
adelante LRSAL). 

- Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el Texto refundido de la Ley 
reguladora de las Haciendas Locales (en adelante TRLHL). 

- Real Decreto 500/1990, de 20 de abril, que desarrolla el capítulo primero del Título sexto de la Ley 
39/1988, de 28 de diciembre, reguladora de las Haciendas Locales, en materia de presupuestos. 

- Bases de Ejecución del Presupuesto 2020. 

- Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, del régimen jurídico del control interno en las entidades del 
Sector Público Local. 

- Real Decreto 128/2018, de 16 de marzo, del régimen jurídico de los Funcionarios de la Administración 
Local con Habilitación de Carácter Nacional. 

- Resolución de 15 de enero de 2020, de la Presidencia del Tribunal de Cuentas por el que se aprueba la 
Instrucción sobre remisión de información relativa al ejercicio del control interno de las Entidades 
Locales. 

 
Por todo lo anterior, se propone 
 
PRIMERO.- Dar cuenta al Pleno del informe de intervención núm. 33-2021 sobre resultados del control 
interno 2021 a enviar al Tribunal de Cuentas sobre actuaciones 2020 (IRE21 TCTAS) contenido en el 
expediente 760887N.  
 
SEGUNDO.- Seguir en el expediente los trámites oportunos. 
 
Los miembros de la Corporación asistentes a la sesión quedan enterados. 
 
 
7.- HACIENDA Y ADMINISTRACIÓN GENERAL.- 760897C - DACIÓN DE CUENTA DEL 
INFORME RESUMEN CONTROL INTERNO 2021 A LA INTERVENCIÓN GENERAL DE LA 
ADMINISTRACIÓN DEL ESTADO. 
 
Visto el expediente sobre dación de cuenta del informe resumen control interno 2021 a la Intervención 
General de la Administración del Estado, así como cuantos antecedentes, informes y documentos 
constan en el mismo. 
 
Visto el dictamen de la Comisión Informativa del Área de Hacienda y Administración General, en sesión 
celebrada el día 19 de mayo de 2021. 
 
De acuerdo con el artículo 37 del referido Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el 
régimen jurídico del control interno en las entidades del Sector Público Local (en adelante RDCI), en el 
punto 1 se dice que el órgano interventor deberá elaborar con carácter anual y con ocasión de la 
aprobación de la cuenta general, el informe resumen de los resultados del control interno señalado en el 
artículo 213 del Texto Refundido de la Ley reguladora de las Haciendas Locales. En el punto 2 nos indica 
que el informe resumen será remitido al Pleno, a través del Presidente de la Corporación, y a la 
Intervención General de la Administración del Estado en el curso del primer cuatrimestre de cada año y 
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contendrá los resultados más significativos derivados de las de las actuaciones de control financiero y de 
función interventora realizadas en el ejercicio anterior. 
 
Visto informe de la intervención municipal núm. 32/2021, de fecha 16 de abril de 2021, referente al 
resumen control interno 2021 a IGAE sobre actuaciones 2020, redactado en base a los siguientes 
 

FUNDAMENTOS JURÍDICOS 
 
- Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen jurídico del control interno en las 
entidades del Sector Público Local. 
 
Por todo lo anterior, se propone 
 
PRIMERO.- Dar cuenta al Pleno del informe de intervención núm. 32-2021 relativo al resumen control 
interno 2021 a IGAE sobre actuaciones 2020 (IRE21) contenido en el expediente 760897C. 
 
SEGUNDO.- Seguir en el expediente los trámites oportunos. 
 
Los miembros de la Corporación asistentes a la sesión quedan enterados. 
 
 
 
8.- HACIENDA Y ADMINISTRACIÓN GENERAL.- 760904M - DACIÓN DE CUENTA DEL PLAN 
ANUAL DE CONTROL FINANCIERO (PACOFI) 2021. 
 
Visto el expediente sobre dación de cuenta del Plan Anual de Control Financiero (PACOFI) 2021, así como 
cuantos antecedentes, informes y documentos constan en el mismo. 
 
Visto el dictamen de la Comisión Informativa del Área de Hacienda y Administración General, en sesión 
celebrada el día 19 de mayo de 2021. 
 
Vistas las funciones atribuidas a la Intervención por el artículo 213 y ss. del RDL 2/2004 TRLRHL y Real 
Decreto 424/2017, y con ánimo de cumplir durante el ejercicio 2021 con la obligación relativa a la 
elaboración del Plan Anual de Control Financiero 2021 del Ayuntamiento de Paiporta y sus entes 
dependientes, se ha elaborado el mismo para su elevación al Pleno, en atención a las obligaciones 
legales y a los riesgos identificados en función de los objetivos, prioridades y medios disponibles.  
 
Visto informe de la intervención municipal núm. 39/2021, de fecha 30 de abril de 2021, referente al Plan 
Anual de Control Financiero 2021, redactado en base a los siguientes  
 

FUNDAMENTOS JURÍDICOS 
 
- Ley 7/85, de 2 de abril, reguladora de las Bases de Régimen Local. 

- Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el cual se aprueba el Texto Refundido de la Ley 
de Haciendas Locales (en adelante TRLHL) y el Real Decreto 500/90 que lo desarrolla. 

- Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el cual se regula el régimen jurídico de control interno de 
las entidades del Sector Público Local. 

- Real Decreto 128/2018, de 16 de marzo, por el cual se regula el régimen jurídico de los funcionarios 
de Administración Local con habilitación de carácter nacional. 
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- Ley 38/2003, de 17 de noviembre, General de Subvenciones. 

- Ley 39/2015 y 40/2015 de Procedimiento Administrativo de las Administraciones Públicas y de 
Régimen Jurídico del Sector Público. 

 
El Ayuntamiento de Paiporta cuenta como normativa propia: 
 
- Bases de Ejecución del Presupuesto general 2021. 

- -Capítulo VI que regula el Control y Fiscalización (Bases 40 a 41) 

- Base 40. Control Interno. 

- Base 41. Normas particulares de fiscalización. 
 
En el ejercicio de la función interventora, entre otros aspectos, en materia de gastos, se establece la 
sustitución de la fiscalización previa por la fiscalización previa limitada y, en materia de ingresos, se 
sustituye la fiscalización previa por la toma de razón en contabilidad.  
 
La Base 40.3 de Ejecución del Presupuesto establece “el ejercicio de las funciones de control financiero y 
control de eficacia se desarrollará bajo la dirección del Interventor/a por los funcionarios que se señale, 
pudiendo auxiliarse cuando haga falta con auditores externos”. 
 
Por todo lo anterior, se propone 
 
PRIMERO.- Dar cuenta al Pleno del Plan Anual de Control Financiero 2021 (PACOFI21) elaborado por 
Intervención con el nº 38-2021, contenido en el expediente nº 760904M, referido a los siguientes puntos: 
 
00  ALCANCE DEL CONTROL FINANCIERO 
01  PLANIFICACIÓN 
02  OBJETIVOS 
03  MEDIOS DISPONIBLES 
04  RIESGOS 
05  PRIORIDADES 
06  ACTUACIONES 
07  RESULTADO DE LAS ACTUACIONES 
08  DESTINO DE LOS INFORMES 
09  INFORME RESUMEN CONTROL INTERNO 
10  PLAN DE ACCIÓN 
 
SEGUNDO.- Seguir en el expediente los trámites oportunos. 
 
Los miembros de la Corporación asistentes a la sesión quedan enterados. 
 
 
9.- HACIENDA Y ADMINISTRACIÓN GENERAL.- 783719Z - DACIÓN DE CUENTA DE LA 
EJECUCIÓN DEL PRESUPUESTO DEL PRIMER TRIMESTRE DE 2021 Y ENVÍO DE LA 
EJECUCIÓN DE LA ENTIDAD LOCAL. 
 
Visto el expediente sobre dación de cuenta de la ejecución del presupuesto del primer trimestre de 2021 
y envío de la ejecución de la entidad local, así como cuantos antecedentes, informes y documentos 
constan en el mismo. 
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Visto el dictamen de la Comisión Informativa del Área de Hacienda y Administración General, en sesión 
celebrada el día 19 de mayo de 2021. 
 
Vistos los datos obrantes en el Departamento de Intervención, se da cuenta del estado de ejecución 
provisional del primer trimestre del Presupuesto del Ayuntamiento de Paiporta para el año 2021, según 
los anexos que se adjuntan en el expediente (estado de ejecución de gastos e ingresos del presupuesto 
de 2021 a 01/01/2021 - 31/03/2021 – anexos 1 y 2), así como del cumplimiento del envío a través de la 
Oficina Virtual de Entidades Locales (enlace web: https://www.hacienda.gob.es/es-
ES/Areas%20Tematicas/Administracion%20Electronica/OVEELL) a la Subdirección General de Estudios 
Financieros de Entidades Locales del Ministerio de Hacienda, en virtud de las obligaciones contempladas 
en la Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, por la que se desarrollan las obligaciones de suministro de 
información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y 
Sostenibilidad Financiera, conteniendo la información agregada al final del primer trimestre, tanto del 
Ayuntamiento de Paiporta como del ente dependiente ESPAI, según los anexos que se adjuntan en el 
expediente (justificante informativo envío). 
 
Los miembros de la Corporación asistentes a la sesión quedan enterados. 
 
 
10.- HACIENDA Y ADMINISTRACIÓN GENERAL.- 784479E - MODIFICACIÓN DE LA 
ORDENANZA FISCAL REGULADORA DEL IMPUESTO DE VEHÍCULOS DE TRACCIÓN 
MECÁNICA. 
 
La Sra. Alcaldesa indica que el apartado que se pretendía modificar ya está incluido en la ordenanza, por 
lo que no procede adoptar acuerdo en tal sentido. 
 
Por unanimidad se acuerda retirar el punto del orden del día. 
 
 
11.- HACIENDA Y ADMINISTRACIÓN GENERAL.- 767727N - MODIFICACIÓN DE CRÉDITO 
11/2021. 
 
Visto el expediente sobre modificación de crédito 11/2021, así como cuantos antecedentes, informes y 
documentos constan en el mismo. 
 
Vista la necesidad de incrementar las partidas que a continuación se detallan, por ser insuficiente la 
consignación, según la propuesta que se adjunta a este informe. 
 
Visto que se prevén economías suficientes en las aplicaciones presupuestarias que a continuación se 
detallan del presupuesto vigente y por el que se podrían transferir a la financiación municipal de la 
ejecución programa descrito. 
 
Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa del Área de Hacienda y Administración General, 
en sesión celebrada el día 19 de mayo de 2021. 
 
Intervenciones: 
 

- Sr. Val: la modificación de créditos se realiza para incrementar las partidas referidas pero el 
incremento deviene de los mismos programas. 
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- Sr. Ibor: le llama la atención que esta modificación de créditos es la núm. 18 en lo que llevamos 

del ejercicio 2021. El grupo PP se va a abstener como vienen haciendo en los puntos de este tipo. 
 

- Sr. Císcar: como se trata del Capítulo I están obligados a llevar la modificación al Pleno, pero las 
transferencias son entre partidas de la misma naturaleza. Aprovecha para explicar el punto 
siguiente en el que también se trata una modificación de créditos para incrementar los operativos 
de la policía local. 

 
Se procede a la votación con el siguiente resultado: 

• Votos a favor: 13 (6 Compromís, 5 PSOE, 2 Ciudadanos) 
• Votos en contra: 0 
• Abstenciones: 8 (PP) 

 
El Ayuntamiento Pleno, por mayoría, con 13 votos a favor y 8 abstenciones, acuerda: 
 
PRIMERO.- Aprobar inicialmente la modificación de crédito 11/2021, en el sentido siguiente: 
 
Partidas que son incrementadas: 
 

Partida Descripción Importe 
15320 15000 Productividad brigada obras 5.049,40€ 
93100 15000 Productividad Intervención 4.707,27€ 

 TOTAL 9.756,67€ 
 
Financiación: 
 

Partida Descripción Importe 
15320 12005 Sb brigada obras 5.049,40€ 
93100 12000 Sb A1 Intervención 1.800,00€ 
93100 12101 CE Intervención 2.907,27€ 

 TOTAL 9.756,67€ 
 
SEGUNDO.- Exponer al público por plazo de quince días hábiles, contados a partir del siguiente al de la 
publicación en el Boletín Oficial de la Provincia, plazo durante el cual se admitirán reclamaciones, las 
que, en caso de que hubiera, serán resueltas por el Ayuntamiento Pleno en el plazo de treinta días. 
 
TERCERO.- En el supuesto de que no hubiera ninguna reclamación, esta aprobación se entenderá elevada 
a definitiva automáticamente. 
 
CUARTO.- La modificación de créditos definitivamente aprobada, se publicará en el Tablón de anuncios 
de la Casa Consistorial y en el Boletín Oficial de la Provincia. 
 
QUINTO.- De la modificación de créditos definitivamente aprobada se dará traslado, mediante copia, a 
la Administración del Estado y a la Comunidad Autónoma de Valencia dentro de los treinta días 
siguientes. 
 
SEXTO.- Dar traslado a las oficinas municipales de Intervención y Tesorería. 
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12.- HACIENDA Y ADMINISTRACIÓN GENERAL.- 784284J - MODIFICACIÓN DE CRÉDITO 
18/2021 – AMPLIACIÓN OPERATIVOS DE LA POLICÍA LOCAL 2021. 
 
Visto el expediente sobre modificación de crédito 18/2021 – ampliación operativos de la Policía Local 
2021, así como cuantos antecedentes, informes y documentos constan en el mismo. 
 
Vista la necesidad de incrementar las partidas que a continuación se detallan, por ser insuficiente la 
consignación, según la propuesta. 
 
Visto que se prevén economías suficientes en las aplicaciones presupuestarias que a continuación se 
detallan del presupuesto vigente y por el que se podrían transferir a la financiación municipal de la 
ejecución programa descrito. 
 
Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa del Área de Hacienda y Administración General, 
en sesión celebrada el día 19 de mayo de 2021. 
 
Intervenciones: 
 
(la intervención del Sr. Císcar, concejal de Interior y Policía, respecto a este punto está contenida en la de 
la anterior modificación de créditos) 
 
Se procede a la votación con el siguiente resultado: 

• Votos a favor: 13 (6 Compromís, 5 PSOE, 2 Ciudadanos) 
• Votos en contra: 0 
• Abstenciones: 8 (PP) 

 
El Ayuntamiento Pleno, por mayoría, con 13 votos a favor y 8 abstenciones, acuerda: 
 
PRIMERO.- Aprobar inicialmente la modificación de crédito 18/2021, en el sentido siguiente: 
 
Partidas que son incrementadas: 
 

Partida Descripción Importe 
13200 15100 Seguridad y Orden Público Gratificaciones 45.120,82€ 

 TOTAL 45.120,82€ 
 
Financiación: 
 

Partida Descripción Importe 
13200 12002 Seguridad y Orden Público Sueldos Grupo B 10.765,52€ 
13200 12100 Seguridad y Orden Público Complemento Destino 5.482,86€ 
13200 12101 Seguridad y Orden Público 16.205,42€ 
13200 16000 Seguridad y Orden Público 12.667,02€ 

 TOTAL 45.120,82€ 
 
SEGUNDO.- Exponer al público por plazo de quince días hábiles, contados a partir del siguiente al de la 
publicación en el Boletín Oficial de la Provincia, plazo durante el cual se admitirán reclamaciones, las 
que, en caso de que hubiera, serán resueltas por el Ayuntamiento Pleno en el plazo de treinta días. 
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TERCERO.- En el supuesto de que no hubiera ninguna reclamación, esta aprobación se entenderá elevada 
a definitiva automáticamente. 
 
CUARTO.- La modificación de créditos definitivamente aprobada, se publicará en el Tablón de anuncios 
de la Casa Consistorial y en el Boletín Oficial de la Provincia. 
 
QUINTO.- De la modificación de créditos definitivamente aprobada se dará traslado, mediante copia, a 
la Administración del Estado y a la Comunidad Autónoma de Valencia dentro de los treinta días 
siguientes. 
 
SEXTO.- Dar traslado a las oficinas municipales de Intervención y Tesorería. 
 
 
13.- HACIENDA Y ADMINISTRACIÓN GENERAL.- 786568F - MOCIÓN DEL GRUPO 
MUNICIPAL POPULAR PARA INSTAR AL GOBIERNO DE ESPAÑA A ANULAR LAS SUBIDAS 
DE IMPUESTOS QUE HAN ENTRADO EN VIGOR EN 2021 Y A NO PONER EN MARCHA LOS 
AUMENTOS Y NUEVOS TRIBUTOS INCLUIDOS EN EL PLAN DE RECUPERACIÓN, 
TRANSFORMACIÓN Y RESILIENCIA ENVIADO A BRUSELAS. 
 
Visto el expediente sobre moción del Grupo Municipal Popular para instar al Gobierno de España a 
anular las subidas de impuestos que han entrado en vigor en 2021 y a no poner en marcha los aumentos 
y nuevos tributos incluidos en el Plan de Recuperación, Transformación y Resiliencia enviado a Bruselas, 
así como cuantos antecedentes, informes y documentos constan en el mismo. 
 
Visto el dictamen de la Comisión Informativa del Área de Hacienda y Administración General, en sesión 
celebrada el día 19 de mayo de 2021, siguiente: 
 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 
 
En 2020 el PIB español se hundió un 11%. Se trata de la mayor caída desde que se tienen datos, desde el 
fin de la Guerra Civil, y la mayor de los países de la OCDE. 
 
La deuda pública española alcanzó los 1,37 billones de euros, la cifra más alta desde la guerra de Cuba. 
En sólo un año, la deuda de España se incrementó en 122.439 millones de euros y escaló hasta suponer 
el 122% del PIB.  
 
Para entenderlo mejor, el incremento de la deuda del año 2020 se "comería" por si solo el 88% de los 
fondos de recuperación que nuestro país recibirá de la Unión Europea en los próximos años hasta 2026 
(140.000 millones de euros).  
 
En 2020 España destruyó 622.000 empleos y la tasa de paro ascendió al 16,13%. Según los datos de 
Eurostat, casi el 40% del aumento del paro en la eurozona se ha concentrado en España, situándose 
nuestro país a la cabeza del desempleo en Europa.  
 
En 2021 el panorama no es más alentador ya que, en el primer trimestre del año, España destruyó 
137.000 empleos. 
 
En la actualidad más de 6 millones de españoles quieren trabajar, pero no pueden, 2 millones engrosan 
las "colas del hambre" y 1,2 millones de hogares tienen a todos sus miembros en paro.  
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Pues bien, en el peor momento de las últimas décadas, el Gobierno de España decidió subir la presión 
fiscal a las familias. 
 
Así, en los Presupuestos Generales del Estado para 2021 se incluyó un aumento de recaudación derivado 
de la subida de impuestos por importe de 8.000 millones de euros.  
 
Desde el 1 enero de 2021: 

 ha subido el impuesto de matriculación 

 se ha incrementado el IVA de las bebidas azucaradas hasta el 21%  

 las pólizas de seguros de hogar, de vehículos, de decesos, del comercio etc. que tienen 17,8 millones 
de españoles, el 95% de las familias, han subido al aumentar el impuesto a los seguros.  

 han comenzado a funcionar las tasas Google y Tobin que se aplican sobre determinados servicios 
digitales y sobre las transacciones financieras respectivamente. 

 las desgravaciones que tienen millones de españoles por sus respectivos planes de pensiones, -que 
tanto se han incentivado hasta ahora como ahorro-, han quedado reducidas a una mínima cuantía.  

 
Mientras los distintos gobiernos de la Unión Europea han optado por bajar la presión fiscal a los 
ciudadanos, el gobierno de Sánchez decide subirlos cuando los ingresos en familias, autónomos o 
empresas se están viendo muy reducidos y, en algunos casos, han desaparecido, contribuyendo al mayor 
empobrecimiento de los españoles, especialmente aquellos con rentas medias y bajas.  
 
Casi todos los estudios coinciden en señalar que el 84% de los nuevos ingresos estatales se obtendrán de 
familias de rentas medias y medias-bajas. Solo un 16% de la nueva recaudación, aproximadamente, 
llegará a las arcas del Estado desde las personas que tienen un mayor poder adquisitivo. 
 
Por si el "sablazo fiscal" incluido en los PGE para 2021 no hubiese sido suficiente, conocemos que, entre 
los más de 2.000 folios del "Plan de Recuperación, Transformación y Resiliencia" enviado a Bruselas, el 
Gobierno de España esconde una subida histórica de impuestos.  
 
Entre los aspectos más destacados podemos mencionar:  

 la eliminación de la reducción por tributación conjunta en el IRPF que beneficia a 3,7 millones de 
hogares, sobre todo si tienen hijos a cargo y uno de los cónyuges está en paro o registra unos 
ingresos muy bajos.  

 la eliminación o modificación de 13 beneficios fiscales (reducciones, exenciones, bonificaciones) 
desde los tipos reducidos de IVA o la exención de este tributo en sanidad y educación, la reducción en 
IRPF por alquiler de viviendas o las bonificaciones de los hidrocarburos utilizados como carburante 
(es decir, aumento del impuesto que grava el diésel). 

 se establecerá un impuesto sobre el depósito de residuos en vertedero y a la incineración y otro que 
grave los envases de plástico no reutilizables. 

 además, a partir de 2024 el gobierno impondrá el pago por uso (peaje) en las vías de alta capacidad 
(autopistas y autovías) no sólo estatales sino también autonómicas.  

 
La excusa que esgrime el gobierno para perpetrar este atraco a la sociedad española es que "España 
presenta un diferencial negativo de ingresos en relación con la Unión Europea" y que hay que "acercar 
los niveles de tributación de España a la media de los países de nuestro entorno" (pág.1 del 
"Componente 28-Adaptación del sistema impositivo a la realidad del siglo XXI" del Plan de Recuperación, 
Transformación y Resiliencia).  
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También ha argumentado que pretende igualar la presión fiscal española a la media europea subiendo 
impuestos a los ricos que permitirán poder financiar un mayor gasto social.  
 
Ante esto hay que señalar que la presión fiscal no es, según todos los expertos, el mejor indicador para 
valorar si un país carga a sus ciudadanos con muchos impuestos o no.  
 
Esto es así porque en España hay una serie de factores que provocan que la cifra de recaudación y, por 
tanto, la ratio de recaudación en relación al PIB (presión fiscal), sean bajos: tasa de desempleo que dobla 
la media europea, baja renta per cápita, mayor peso de la economía sumergida, etc.  
 
Por todo ello es más correcto analizar el índice de esfuerzo fiscal que relaciona la recaudación con la 
capacidad económica del contribuyente. Y según este indicador, España se encuentra ya entre los 5 
países de la OCDE que mayor esfuerzo fiscal exigen a sus ciudadanos. 
 
Y como ya hemos visto las subidas de impuestos previstas por el Gobierno afectan mayoritariamente a 
las clases medias y bajas, no a los ricos. 
 
Por todo lo expuesto el Grupo Municipal Popular del Ayuntamiento de Paiporta presenta la siguiente 
 

PROPUESTA DE ACUERDO 
 
PRIMERO.- El Ayuntamiento de Paiporta, insta al gobierno de España a:  
 

1. Anular el incremento de impuestos incluido en los PGE para 2021.  
 

2. No poner en marcha las subidas de impuestos, los nuevos tributos y los peajes en las autovías y 
autopistas españolas incluidos en el Plan de Recuperación, Transformación y Resiliencia.  

 
3. Descartar la eliminación de los beneficios fiscales que figuran en el documento enviado a la Unión 

Europea.  
 
SEGUNDO.- Dar traslado de este acuerdo al Presidente del Gobierno, a la Ministra de Hacienda, a las 
presidentas del Congreso y del Senado, -así como a los Portavoces de los Grupos Políticos de estas 
cámaras-, y a la Junta de Gobierno de la FEMP. 
 
Intervenciones: 
 

- Sr. Ibor: la moción tiene dos puntos y no tienen la misma facilidad para ser ejecutados. El primero 
consiste en incrementar la LPGE y el segundo no poner en marcha subidas de impuestos, éste es 
más fácil de realizar. En 2020 el PIB español se hundió, fue la mayor caída desde la guerra civil. 
En un año se incrementó la deuda española en 122.000 millones de euros. En 2020 España 
incrementó en un 16,13% la tasa de paro, va a la cabeza del desempleo de Europa. Este año por 
el momento ya hay 137.000 empleos menos. El gobierno sube la presión fiscal a las familias, 
desde el 1 de enero de 2021 ha subido el impuesto de matriculación de vehículos...  

 
(da lectura a parte de la Exposición de Motivos de la moción). 
 
La finalidad de esta moción es ahondar en una situación preocupante pues hay un gasto 
desmesurado en el gobierno: subvenciones a líneas aéreas sin viabilidad, incremento del número 
de asesores en Moncloa, etc. Y en lugar de reducir el gasto, se pretende incrementar la carga a 
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las clases medias y medias bajas con la excusa del eufemismo fiscal. Por lo tanto, pide el apoyo a 
la moción para mejorar la vida de los ciudadanos. 
 

- Sr. Val: “El bloque de la derecha -PP, Ciudadanos y Vox- siempre defiende una bajada de 
impuestos, empezando por el IRPF, y la desaparición de algunos tributos. Son promesas que 
hacen en periodo electoral, o cuando están en la oposición porque saben que la idea de bajar 
impuestos siempre sirve para recoger votos. En realidad, el PP con Mariano Rajoy, cuando 
gobernaba, también subió impuestos. Y no se salvó ninguno: IRPF, IVA e impuesto sobre 
sociedades. Solo al final de la legislatura suavizó algunos con la mirada puesta en las elecciones. 
En anteriores plenos ya hemos hablado de lo que hacía el PP de Paiporta con el IBI, los años 
electorales lo bajaban y después lo subían, hasta 4 bajadas y subidas hicieron en los 8 años de 
desastre del gobierno del PP en Paiporta. 

 
Ahora llevan una moción más en este sentido, una moción llena de demagogia, le falta poner 
Ayuso y Libertad al final. Todo cambiaría nuestro voto si a las propuestas de acuerdos añadieran 
un par de puntos más en la línea de luchar contra la corrupción generalizada del PP en los 
gobiernos de los últimos años de gobiernos populares y buscar la recuperación del dinero 
estafado a los ciudadanos y ciudadanas estimados en 3597 millones de euros en el País 
Valenciano en las tramas corruptas del Partido Popular: 
 
Azud 4 millones 
Aquamed 20 millones 
Brugal 813 millones 
Carlos Fabra 1 millón 
Cooperación 1 1, 7 millones 
Cooperación 2-3 5 millones 
Depuradora de Pinedo 20 millones 
Emarsa 23,5 millones 
Erial 10,5 millones 
Imelsa 100 millones 
Ivam 3,4 millones 
RTVV 1.200 millones 
Taula 1.300 millones 
Valmor Formula 1 89 millones 
Visita del Papa 3,2 millones 
Gürtel al PV 3,5 millones 
Total 3597 millones. 
 
(Font propia. Compromís) 
 
Pensar en todos los servicios públicos que no han funcionado porque los corruptos se embolsaban 
el dinero público a manos llenas. 
 
El voto de Compromís será en contra.” 
 

- Sr. Císcar: “En relación con la primera parte de su exposición de motivos, lo primero que quería 
decirles es que o tienen muy poca vergüenza o muy poca memoria. Siendo ciertos muchos datos 
que detallan, en ningún momento hacen referencia a porqué en el 2020 se han producido, todos 
sabemos y ustedes también que hemos y estamos sufriendo una pandemia mundial a causa de la 
COVID-19. 
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Desde el principio de la crisis sanitaria, se han tomado desde el gobierno muchas medidas 
económicas y sociales para hacer frente a la crisis del COVID-19. 
 
 para reforzar el sistema sanitario 
 Medidas de apoyo a las familias 
 Medidas de apoyo al sector empresarial 
 Flexibilización de los aplazamientos del pago de impuestos  
 Bonificaciones a la Seguridad Social  
 Se agiliza el procedimiento para la contratación de todo tipo de bienes o servicios que sean 

necesarios. 
 Medidas para garantizar la liquidez y la estabilidad de las empresas 
 Medidas para flexibilizar la economía, preservar la ocupación y apoyar a los trabajadores 
 Se aprueba una prestación extraordinaria por cese de actividad para los autónomos. 
 Se facilita que las empresas posibiliten el trabajo a distancia. 
 Medidas de apoyo a familias y colectivos vulnerables 
 Medidas de apoyo a la investigación sobre la COVID-19 
 
De todo esto que también ha pasado en el 2020 no dicen nada y ahora nos plantean que se retire 
el incremento de los impuestos reflejado en los presupuestos del estado de 2021. 

Inversión para conjurar la crisis. 

Récord de ingresos por el cambio de ciclo.  

Las pensiones, la mayor partida.  

Inversiones récord.  

Subidas de impuestos a los ricos. En el capítulo de los ingresos, las cuentas incluyen tímidas 
subidas del IRPF a unos pocos contribuyentes de rentas altas. Se trata de un alza del IRPF de dos 
puntos a los cuales tengan rentas del trabajo por encima de 300.000 euros, lo cual afectará 
16.740 contribuyentes, un 0,08% del total de los declarantes. Además, se contempla un 
incremento de tres puntos para las rentas de capital de más de 200.000 euros, lo cual afectaría a 
otros cerca de 16.000 contribuyentes. Son subidas menos onerosas que las previstas en el 
acuerdo de Gobierno entre PSOE y Unidas Podemos, adaptado a los tiempos de pandemia. 

Acento en la Educación.  

Y en la ciencia.  

Subida del impuesto al diésel. El proyecto de Presupuestos incluye un tipo estatal general del 
gasóleo de 34,5 céntimos por litro ―frente a los 30,7 actuales― de forma que se reduzca la 
bonificación de la cual disfruta este combustible hasta los 3,8 céntimos por litro, acercando así su 
fiscalidad a la de la gasolina. Se espera recaudar unos 500 millones por ese cambio., que no 
afecta el gasóleo de uso profesional y al bonificado.  

Subidas del sueldo de los funcionarios. Las cuentas contemplan una subida del 0,9% para los 
cerca de tres millones de trabajadores públicos de la Administración Central, la Seguridad Social y 
los diferentes organismos autónomos.  

Política de vivienda y rehabilitación.  

Gran impulso a las políticas de igualdad.  

Más fondos para la cultura.  

La atención a la dependencia. Los PGE contemplan una partida de 2.354 millones de euros para la 
atención a la dependencia, 603 millones (un 34,4%) más que en 2020.  
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Impulso en políticas activas de ocupación. El gasto en políticas para reinsertar a parados subirá 
mucho el año que viene: pasará de 5.716 a 7.405 millones, un 29,5% más.  

Nosotros, al igual que la mayoría de diputados en el parlamento español, apoyamos estos 
presupuestos planteados por este gobierno de coalición de izquierdas, liderado por el Partido 
Socialista Obrero Español PSOE, porque consideramos que en esta situación en la cual nos 
encontramos e incluso con todas las precauciones en lo referente a la Covid-19,  

Hay que llevar adelante este presupuesto 2021, el más social de la historia de este país, aprobado 
por mayoría en el parlamento español. 

¿Y ustedes proponen que todo esto se pueda llevar a cabo bajando impuestos? 

Nosotros evidentemente votaremos en contra de su moción”. 
 

- Sr. Estellés: Desde Compromís deberían buscar otra excusa a la corrupción, y buscar otras 
propuestas. Se dirige al PSOE y le dice que hay que reconocer que la subida al gasoil no se puede 
compartir. Además, no le pueden echar la culpa de todo a la pandemia, el gobierno no está 
gestionando bien. Ciudadanos apoyará toda medida que sea para reducir la presión fiscal. Están 
cansados de ver que la deuda pública sigue aumentando y se incrementan los impuestos a los 
bolsillos de los contribuyentes.  
 

- Sr. Ibor: es curioso como el portavoz de Compromís tiene memoria selectiva porque ahora está el 
caso Alquería donde hay implicados cargos públicos de PSOE y Compromís. También en los ERE 
de Andalucía, protagonizados por la izquierda, los abusos de las subvenciones al valenciano, el 
subdelegado del Gobierno de la CV que está en prisión preventiva... El PP no está orgulloso de la 
parte que le toca y han pedido disculpas muchas veces. Los ciudadanos están viendo que la 
política fiscal de la izquierda les está ahogando, la subida del diésel encarece mucho la economía. 
Recuerda que en la comunidad de Madrid se ha arrasado en las elecciones con esta premisa: que 
no se puede exprimir tanto a las clases medias y medias bajas. Es verdad que estamos en un año 
excepcional pero basta ya de exprimir a la gente. Mientras, hay 1200 asesores en el gobierno. Por 
último, dice que el PP no solo baja impuestos en época electoral, se hace cuando se puede y 
ahora se puede. 
 

- Sr. Val: le gustaría olvidarse de la corrupción, pero esta semana sale en prensa que los cargos del 
PP tienen todavía 5 años de juicios. El sr. Ibor lo justifica diciendo “lo siento”. Es lamentable que 
quiera justificar la corrupción del PP, Compromís siempre denunciará la corrupción mientras los 
tribunales lo digan, sea del PP, del PSOE o de Compromís. 
 

- Sr. Císcar: la subida de 3’8 céntimos por litro de diésel no afecta a profesionales ni agrícolas. Y los 
2 puntos del IRPF son a los que perciben rentas de más de 300.000 euros al año. Lo importante es 
hacer políticas de vivienda, igualdad, apoyo a la dependencia, ocupación, prestaciones por 
desocupación... para quien lo necesite. 
 

- Sra. Alcaldesa: recuerda al sr. Ibor que el gobierno de la Sra. Ayuso no lo ha hecho bien; en 
cambio aquí en Valencia han puesto por delante de tomar cañas el salvar vidas. 

 
Se procede a la votación con el siguiente resultado: 

• Votos a favor: 10 (8 PP, 2 Ciudadanos) 
• Votos en contra: 11 (6 Compromís, 5 PSOE) 
• Abstenciones: 0 
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El Ayuntamiento Pleno por mayoría, con 11 votos en contra y 10 votos a favor, acuerda desestimar la 
propuesta. 
 
 
14.- URBANISMO, MEDIO AMBIENTE Y SOSTENIBILIDAD.- 744121C - REVISIÓN PRECIOS 
CONTRATO MANTENIMIENTO ALCANTARILLADO MUNICIPAL SUSCRITO CON LA 
EMPRESA GLOBAL ÓMNIUM INVERSIONES S.L. CORRESPONDIENTE AL AÑO 2021. 
 
Visto el expediente sobre revisión precios contrato mantenimiento alcantarillado municipal suscrito con 
la empresa Global Ómnium Inversiones, S.L. correspondiente al año 2021, así como cuantos 
antecedentes, informes y documentos constan en el mismo, y en base a los siguientes 
 

I.- ANTECEDENTES 
 
I.1.- Instancia de GLOBAL ÓMNIUM INVERSIONES, S.L. (antes OMNIUM IBERICO SA), de 18 de febrero de 
2021 (RE nº 2396) en la que se solicita se revise el precio del contrato para el año 2021, con arreglo al 
IPC de diciembre de 2019 a diciembre de 2020 del -0.5%. 
 
I.2.- Contrato administrativo de mantenimiento del alcantarillado municipal que se adiciona a la 
concesión del servicio de abastecimiento y distribución del agua potable en el municipio de Paiporta, 
suscrito con la empresa OMNIUM IBERICO, S.A., en fecha 29 de abril de 2005. 
 
En la Cláusula CUARTA del mismo, se establece que el contrato se revisará anualmente con arreglo al IPC 
del año anterior publicado por Instituto Nacional de Estadística. 
 
I.3.- Acuerdo Plenario de 31 de diciembre de 2020, por el que se aprueba la revisión de precios del 
contrato de administrativo de mantenimiento del alcantarillado municipal, suscrito con la empresa 
OMNIUM IBERICO, S.A., correspondiente a los años 2019 y 2020, aplicando los incrementos de precios al 
consumo autorizados por Instituto Nacional de Estadística (1.2% y 0.8% respectivamente), calculado 
sobre el último importe del contrato revisado correspondiente al año 2018. 
 
Siendo el precio anual del contrato tras la revisión efectuada de 122.389,91€ más 12.238,99€ de IVA 
(10%), es decir 134.628,90€. 
 
Por lo que aplicando a dicho importe el incremento del -0.5% aprobado por el INE, resulta que el precio 
anual del contrato tras la revisión efectuada es de 121.777,96€ más 12.177.80€ de IVA (10%), es decir 
133.955.76€, IVA incluido. 
 
I.4.- Existencia de consignación presupuestaria suficiente en la partida 16000 22799 para hacer frente a 
los gastos derivado del contrato, que ha visto disminuido su importe dado el incremento del IPC 
negativo. 
 

II.- FUNDAMENTOS JURIDICOS 
 
II.1.- La vigente la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público, por la que se 
transponen al ordenamiento jurídico español las Directivas del Parlamento Europeo y del Consejo 
2014/23/UE y 2014/24/UE, de 26 de febrero de 2014, dispone en su Disposición Transitoria Primera que: 

1. Los expedientes de contratación iniciados antes de la entrada en vigor de esta Ley se regirán por la 
normativa anterior. A estos efectos se entenderá que los expedientes de contratación han sido 
iniciados si se hubiera publicado la correspondiente convocatoria del procedimiento de adjudicación 
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del contrato. En el caso de procedimientos negociados sin publicidad, para determinar el momento 
de iniciación se tomará en cuenta la fecha de aprobación de los pliegos. 

2. Los contratos administrativos adjudicados con anterioridad a la entrada en vigor de la presente Ley 
se regirán, en cuanto a sus efectos, cumplimiento y extinción, incluida su modificación, duración y 
régimen de prórrogas, por la normativa anterior. 

 
Por lo que resulta aplicable al contrato, el Real Decreto Legislativo 2/2000, de 16 de junio, por el que se 
aprueba el Texto Refundido de la Ley de Contratos de las Administraciones Públicas. 
 
II.2.- El artículo 103 del citado Real Decreto Legislativo 2/2000 regula la revisión de precios y determina: 
 
1. La revisión de precios en los contratos regulados en esta Ley tendrá lugar en los términos 

establecidos en este Título cuando el contrato se hubiese ejecutado en el 20 por 100 de su importe y 
haya transcurrido un año desde su adjudicación, de tal modo que ni el porcentaje del 20 por 100, ni el 
primer año de ejecución, contando desde dicha adjudicación, pueden ser objeto de revisión. 

 
2. En ningún caso tendrá lugar la revisión de precios en los contratos cuyo pago se concierte mediante 

el sistema de arrendamiento financiero o de arrendamiento con opción a compra a que se refiere el 
artículo 14, ni en los contratos menores. 

 
3. El pliego de cláusulas administrativas particulares deberá detallar la fórmula o sistema de revisión 

aplicable y, en resolución motivada, podrá establecerse la improcedencia de la misma que 
igualmente deberá hacerse constar en dicho pliego. El artículo 104 del mismo texto legal regula el 
sistema de revisión de precios y establece que la revisión de precios se llevará a cabo mediante los 
índices o fórmulas de carácter oficial que determine el órgano de contratación. No obstante, en los 
contratos de obras y en los de suministro de fabricación el Consejo de Ministros, previo informe de la 
Junta Consultiva de Contratación Administrativa, aprobará fórmulas tipo según el contenido de las 
diferentes prestaciones comprendidas en los contratos. 

 
II.3.- El expediente deberá fiscalizarse por la Intervención municipal (art. 116 y disposición adicional 
tercera de la LCSP). 
 
II.4.- Según la disposición adicional segunda de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector 
Público, corresponde al Pleno las competencias como órgano de contratación en el presente contrato. 
 
Visto el dictamen favorable de la Comisión Municipal Informativa del Área de Urbanismo, Medio 
Ambiente y Sostenibilidad, en sesión ordinaria celebrada en fecha 18 de mayo de 2021. 
 
Intervenciones: 
 

- Sr. Val: se trata de la revisión anual del contrato. Este año el IPC es negativo, por lo que disminuye 
la anualidad 2021. 
 

- Sra. Albalat: en preceptivo aplicar el IPC. El PSOE votará a favor. 

 
El Ayuntamiento Pleno por unanimidad acuerda: 
 
PRIMERO.- Aprobar la revisión de precios del contrato administrativo de mantenimiento del 
alcantarillado municipal suscrito con la empresa GLOBAL ÓMNIUM INVERSIONES, S.L., correspondiente a 
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al año 2021, aplicando el incremento de precios al consumo autorizado por Instituto Nacional de 
Estadística, (-0.5%) calculado sobre el último importe del contrato revisado. 
 
SEGUNDO.- Aprobar el gasto correspondiente a la presente revisión para el que existe consignación 
suficiente en la partida 16000 22799 del presupuesto municipal para hacer frente a los gastos derivados 
del contrato, que ha visto disminuido su importe dado el incremento del IPC negativo. Siendo el precio 
anual del contrato tras la revisión efectuada de 121.777,96€ más 12.177.80€ de IVA (10%), es decir 
133.955.76€. 
 
TERCERO.- Regularizar el importe facturado hasta la fecha, con arreglo a la revisión efectuada, 
facturando a partir de la adopción del siguiente acuerdo por el precio del contrato revisado. 
 
 
15.- URBANISMO, MEDIO AMBIENTE Y SOSTENIBILIDAD.- 783243N - MOCIÓN DEL 
GRUPO MUNICIPAL COMPROMÍS INSTANDO AL GOBIERNO DEL ESTADO A QUE RETIRE 
EL PLAN PARA IMPLANTAR PEAJES EN LAS CARRETERAS A PARTIR DEL AÑO 2024. 
 
Visto el expediente sobre moción del Grupo Municipal Compromís instando al Gobierno del Estado a que 
retire el plan para implantar peajes en las carreteras a partir del año 2021, así como cuantos 
antecedentes, informes y documentos constan en el mismo, y en base a la siguiente 
 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 
 
El pasado 6 de mayo conocimos que el gobierno del Estado ha adquirido el compromiso con la Comisión 
Europea de implantar peajes a las carreteras a partir del año 2024, empezando con las autopistas y 
autovías y extendiendo la medida en toda la red estatal de carreteras. Esta medida está incluida dentro 
del paquete de reformas que ha acordado el gobierno con la Unión Europea para poder recibir los fondos 
europeos de reconstrucción. 
 
El gobierno justifica esta medida por “los crecientes gastos de conservación” pero también para 
conseguir “incentivar comportamientos más sostenibles y eficientes”. Además, compara los kilómetros 
de peaje que tenemos en el estado español con la media de los países de la Unión Europea, que es 
bastante más alta, para legitimar la decisión.  
 
Con un sistema de alta velocidad proyectado desde sus inicios de forma radial para conectar todas las 
ciudades con Madrid, pero no interconectarlas entre ellas, para la mayoría de los territorios del Estado, 
la única opción que tenemos para desplazarnos es el coche privado. Actualmente se tarda menos tiempo 
en llegar a Madrid desde Elche y Orihuela, que a Valencia. Sin dejar de lado que se tarda más en ir a 
Alcoy con el regional que atraviesa las Comarcas Centrales que de Valencia a Madrid con el AVE.  
 
Es imperativo caminar hacia una movilidad más sostenible, reduciendo el uso del coche privado e 
incentivando el transporte público. Pero la propuesta que lanza el Gobierno de España solo conseguirá 
reducir la movilidad entre aquellas personas que no se lo pueden permitir, no suponiendo ningún 
perjuicio para aquellas personas con una mayor renta. 
 
Además, en muchas comarcas del interior del país la única alternativa que existe al coche es una red de 
autobuses muy deficiente en la mayoría de los casos. 
 
En el País Valenciano tenemos un transporte público muy deficiente. Al sur, la única línea de cercanías 
existente es la de Alicante-Murcia, que conecta ciudades tan importantes como la propia Alicante, Elche 
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u Orihuela, con un tren que funciona a gasoil y ni siquiera conecta con el quinto aeropuerto más 
importante del Estado. 
 
En la Marina Alta y La Safor, el tren de la costa ni está ni se espera, y ahora los peajes de la AP-7 
amenazan con volver. 
 
Tanto en el área metropolitana de Valencia como las comarcas de Castellón, la red de cercanías arrastra 
una falta de inversión desde hace muchos años, con cancelaciones y retrasos que algunos días se 
contabilizan. Además, el transporte metropolitano de la ciudad de Valencia se encuentra a la cola en 
inversión por parte del Estado. 20 millones de euros entre 2010 y 2020 frente los 1.300 de Madrid o los 
1.091 de Barcelona. 
 
Hay que seguir denunciando el agravio comparativo entre las carreteras valencianas el retorno de unos 
peajes que ya han sido discriminatorios para los valencianos y valencianas frente al resto del Estado. Así, 
el País Valenciano ha sido durando décadas la segunda comunidad autónoma con más kilómetros de 
vías de pago, solo por detrás de Cataluña, y que gracias a las reivindicaciones históricas del pueblo 
valenciano consiguió la liberalización de la AP7 al inicio de este 2021. Si desde el Gobierno de Madrid se 
marca que se tiene que empezar a cobrar para usar las autovías, la medida se tendría que aplicar de 
manera gradual y primero en aquellas zonas que no han estado pagando peajes injustos. 
 
Con este panorama, implantar peajes a las carreteras supondrá una bajada en la renta disponible de la 
mayoría de las personas, que provocará un aumento de la brecha social y de la pobreza, además de un 
mayor uso de carreteras secundarias, elevando la contaminación y los accidentes de tráfico. No podemos 
querer “ser europeos” para pagar peajes, pero no serlo para tener un transporte público homologable al 
de nuestros países vecinos. 
 
Al estado español le queda mucho camino por hacer en materia de transporte público y movilidad 
sostenible antes de empezar a grabar el uso del coche privado. La transición ecológica será socialmente 
justa o no podrá ser. 
 
Visto el dictamen favorable de la Comisión Municipal Informativa del Área de Urbanismo, Medio 
Ambiente y Sostenibilidad, en sesión ordinaria celebrada en fecha 18 de mayo de 2021. 
 
Intervenciones: 
 

- Sr. Val: “El pasado 6 de mayo conocimos que el gobierno del Estado ha adquirido el compromiso 
con la Comisión Europea de implantar peajes a las carreteras a partir del año 2024, empezando 
con las autopistas y autovías y extendiendo la medida en toda la red estatal de carreteras. Esta 
medida está incluida dentro del paquete de reformas que ha acordado el gobierno con la Unión 
Europea para poder recibir los fondos europeos de reconstrucción. 

 
El gobierno justifica esta medida por “los crecientes gastos de conservación” pero también para 
conseguir “incentivar comportamientos más sostenibles y eficientes”. Además, compara los 
kilómetros de peaje que tenemos en el estado español con la media de los países de la Unión 
Europea, que es bastante más alta, para legitimar la decisión.  
 
Con un sistema de alta velocidad proyectado desde sus inicios de forma radial para conectar 
todas las ciudades con Madrid, pero no interconectarlas entre ellas, para la mayoría de los 
territorios del Estado, la única opción que tenemos para desplazarnos es el coche privado. 
Actualmente se tarda menos tiempo en llegar Madrid desde Elche y Orihuela, que a Valencia. Sin 
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dejar de lado que se tarda más en ir en Alcoy con el regional que atraviesa las Comarcas 
Centrales que de Valencia a Madrid con el AVE.  
 
Tanto en el área metropolitana de Valencia como las comarcas de Castellón, la red de cercanías 
arrastra una falta de inversión desde hace muchos años, con cancelaciones y retrasos que 
algunos días se contabilizan. Además, el transporte metropolitano de la ciudad de Valencia se 
encuentra a la cola en inversión por parte del Estado. 20 millones de euros entre 2010 y 2020 
frente los 1.300 de Madrid o los 1.091 de Barcelona. 
 
En la cultura de la "movilidad sostenible" está ya establecido que, aunque es conveniente la 
penalización de las maneras de desplazamiento de mayor impacto ambiental, para favorecer el 
cambio de sistema de transportes, y avanzar hacia una mayor sostenibilidad, un solo tipo de 
medidas aisladas nunca garantiza el éxito de las políticas.  
 
Hay que implementar paralelamente varios tipos de medidas, unas de estímulo a las maneras de 
menor impacto, y otras disuasorias de las de mayor impacto. El problema, en España, es 
precisamente que, durante décadas, independientemente de los gobiernos de turno, se han 
estado favoreciendo los modos de transporte más "duros": el automóvil, el transporte por 
carretera, la alta velocidad, el avión ... mientras que no se ha invertido en las maneras de menor 
impacto ambiental, y paradójicamente de mayor racionalidad económica: el ferrocarril de uso 
general, las redes de transporte metropolitano, los trenes regionales.  
 
La creación en su momento de las grandes infraestructuras de transporte (carretera, AVE, 
aeropuertos, puertos ...) nos ha llevado a tener multitud de instalaciones vacías o infrautilizadas 
(Aeropuertos de Lleida, de Castellón, de Murcia, de Ciudad Real, autopistas radiales de Madrid...), 
que están generando enormes costes de mantenimiento. Y autovías que necesitan reparaciones, 
se utilicen o no.  
 
Una política puramente recaudatoria: cobrar peajes para pagar el mantenimiento, no es 
aceptable ahora mismo, mientras se sigue planteando el aumento de líneas de AVE, el 
crecimiento absurdo de los puertos, o el desdoblamiento de autovías (como el bypass). Mientras 
las redes de ferrocarril de cercanías pierden viajeros, falta mantenimiento de las líneas 
ferroviarias de interés regional, y falta una ley de financiación del transporte público que permita 
la modernización de las redes metropolitanas.  
 
Si se cambian las políticas de transporte, se deja de invertir en infraestructuras caras y exclusivas, 
y se facilita una movilidad más sostenible para el acceso a trabajo y servicios, se podrían plantear 
peajes puntuales en las áreas más congestionadas. Muchas de las actuaciones necesarias no 
exigen grandes inversiones, simplemente aprovechar mejor las infraestructuras ya existentes: 
contratar maquinistas, aumentar y renovar la flota de trenes y autobuses, reservar carriles para 
el transporte público en los grandes ejes de comunicación metropolitanos, crear redes urbanas y 
metropolitanas de carriles bici.  
 
El cambio de modelo de movilidad se ha evitado durante demasiado tiempo y si continuamos por 
el mismo camino únicamente conseguiremos agravar la irracionalidad del problema. La 
transición ecológica será socialmente justa o no podrá ser. 
 
Al estado español le queda mucho camino por hacer en materia de transporte público y movilidad 
sostenible antes de empezar a implantar peajes”.  
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- Sr. Ibor: el PP no comparte todo el contenido de la moción, en la argumentación falta la 

ampliación del puerto, etc. Pero lo cierto es que en el fondo de la moción están de acuerdo, a 
veces se puede coincidir en alguna cosa, y van a apoyar la moción. 
El gobierno de España tiene afán recaudatorio y han buscado algo donde no se pueden escapar 
los ciudadanos (pago peaje) pero esto atenta contra cualquier clase social. El PP votará 
afirmativamente. 
 

- Sr. Císcar: el grupo PSOE no va a apoyar la moción. Gracias a las reivindicaciones históricas del 
pueblo valenciano consiguió la liberación de la AP7 al inicio de este 2021. Yo diría, porque ustedes 
no lo dicen, que además de las reivindicaciones históricas ha hecho falta que un gobierno 
Socialista no renovara a finales del 2019 la concesión de Abertis y esté el paso libre desde enero 
del 2020 la AP 7 desde Salou a Alicante (468 Km.) y ahora en el 2021 se liberará desde Salou a la 
Junquera, que por cierto también es muy utilizada por los valencianos. 

 
En 1997, también estaban esas mismas reivindicaciones históricas y con Aznar en la presidencia 
del Gobierno y Zaplana en la Generalitat, se firmó un acuerdo entre el Estado y la empresa por el 
cual se aplazaba la concesión hasta 2019. La prórroga del peaje se hizo a cambio de "5.000 
millones de las antiguas pesetas" en inversiones. La inversión se destinó a construir un nuevo 
acceso de la AP-7 en Benidorm para dar entrada al parque Terra Mítica, proyecto estrella de 
Zaplana. 
 
En su exposición de motivos hacen una extensa exposición de la situación que tenemos en el País 
Valenciano de las comunicaciones con ferrocarril, alta velocidad, cercanías y trazados todavía 
inexistentes, completamente de acuerdo, una movilidad más sostenible, reduciendo el uso del 
coche privado e incentivando el transporte público es lo que también hace falta. 
 
En estos momentos el ministerio de Transportes, Movilidad y Agenda Urbana:  
No tiene una propuesta definida. 
Sí que tiene absolutamente claro que este modelo no se pondrá en marcha en la actual coyuntura 
económica. 
Trabajará para conseguir el consenso político y del sector del transporte para su implantación. 
 
En todo caso la propuesta que se haga incluirá mecanismos para que los profesionales del 
transporte no tengan que soportar este coste. 
 
Este modelo para la financiación de las vías de alta capacidad se encuadra en el marco de las 
reformas estructurales que se plantean desde Europa, y que son necesarias para que España 
pueda acceder a los 140.000 millones del Plan de Recuperación, Transformación y Resiliencia. 
Supone alinearse con las políticas europeas en esta materia. 
 
 La tasa por el uso: 

Equipara a España con la mayoría de los otros países de nuestro entorno: 

- 23 países de 27 estados miembros de la UE (a los cuales hay que añadir el Reino Unido) tienen 
tarifada su red. 

De estos, 15 países tienen tarifada la totalidad de la red de alta capacidad estatal. 

Responde al principio de “usuario pagador” de la Comisión Europea, según el cual los usuarios 
tienen que cubrir los costes de las infraestructuras y los costes externos, que en este caso tienen 
un claro componente medioambiental. 

Equipara la carretera con el resto de infraestructuras, el uso de las cuales SÍ QUE está tarifado. 
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Ahora resulta que las infraestructuras ferroviarias, alta velocidad, cercanías, etc., sí que están 
tarifadas y eso a ustedes sí que les parece bien y no dicen nada. 

Mantenimiento, seguridad y sostenibilidad 

Este modelo que estudia el gobierno, ofrece una solución para el déficit en conservación de la red 
de carreteras de alta capacidad de la última década, que surge a consecuencia de la reducción 
del presupuesto de conservación de carreteras para atender otras necesidades de gasto social, al 
mismo tiempo que se ponían en servicio unos 1.000 km de nuevas autovías y se liberaba el peaje 
de 550 km. de autopistas (más otros 480 km este año).  

Es un modelo abierto a la participación de las Comunidades Autónomas, porque esta situación no 
solo afecta a la red del Estado sino a todas las redes de España. 

Supone un modelo más equilibrado social y territorialmente para el mantenimiento de la red de 
alta capacidad: 

a) En primer lugar, porque la carga recae no solo en los contribuyentes españoles como hasta 
ahora: (aproximadamente un 40% del tránsito internacional de mercancías por carreteras de 
España lo hacen operadores extranjeros que no financian el uso de nuestra red. Cada día entran 
en España unos 100.000 vehículos, aproximadamente la mitad extranjeros que no financian 
nuestra red). 

b) En segundo lugar, porque con una tasa por uso la distribución de la carga es más equitativa 
entre usuarios de toda España. Con la liberación de los peajes, los usuarios de estos trayectos se 
ahorrarán unos 1.100 millones de euros (incluyendo tráfico inducido) que serán cubiertos por 
usuarios de forma más homogénea a lo largo de toda España. 

“agravio comparativo entre las carreteras valencianas”  
 
En algunas propuestas estamos de acuerdo, la segunda y la tercera. 
 
La cuarta, al respecto del corredor mediterráneo el Gobierno ha licitado obras en el Corredor por 
2.100 millones de euros desde que llegó al poder, hace dos años, y que ha ejecutado actuaciones 
por 750 millones en una infraestructura que tiene que unir, en su tramo español, La Junquera 
(Girona) y Algeciras (Cádiz) bordeando el litoral. Esta aceleración en las obras permitirá impulsar 
el PIB en 7.000 millones de euros (un 0,6%, aunque el empuje podría llegar a 2,22 puntos 
porcentuales en 2030), así pues, si se trata de instar, también nos parece bien. 
 
Respecto al apartado quinto “Instar al gobierno del Estado a proporcionar una financiación al 
transporte metropolitano de Valencia homologable y proporcional al de otras ciudades del 
Estado”. 
 
El Consejo de Ministros ha autorizado este año, la subvención a favor de la Autoridad del 
Transporte Metropolitano de Valencia por valor de 38 millones de euros. 
 
Valencia es la cuarta ciudad en el ranking de subvenciones al transporte del Ministerio.  
 
Este impulso al transporte público del área metropolitana es “una muestra más del firme 
compromiso que mantiene el Gobierno con los valencianos y valencianas. Los gobiernos del 
Partido Popular "nunca aceptaron pagar ni un céntimo para esta cuestión" y es ahora con los 
socialistas en el Gobierno cuando "por fin la Comunidad empieza a recibir subvenciones justas”. 
 
Respecto al apartado primero “Instar en el gobierno del Estado a que retire inmediatamente el 
plan para implantar peajes a toda la red estatal de carreteras a partir del año 2024”. 
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Pues no estamos de acuerdo, porque como hemos dicho no se trata de implantar peajes, se trata 
de que no seamos todos con nuestros impuestos los que paguemos el mantenimiento, se trata de 
que paguen solo los que las utilizan, exactamente igual que el ferrocarril”. 
 
Por último, dice al PP que en cierta medida están satisfechos de que apoyen la moción de 
Compromís porque no han puesto reparo a que aparezca la palabra País Valencià, como siempre 
hacen.  
 

- Sr. Estellés: al final aquí se habla de subir impuestos. Ciudadanos apoya la moción, la parte 
argumental les ha gustado y la necesidad del transporte por carretera. Están en contra de que se 
pague por circular. Hoy en día no hay que hacer fórmulas solamente recaudatorias. 
 

- Sr. Val: es necesario adecuarse al sistema europeo no sólo para pagar sino también al sistema de 
transporte público. A veces el PSOE se hace defensor del gobierno estatal (recuerda la moción de 
las vacunas, que votaron en contra y luego el PSOE autonómico sí que estaba a favor). Y el 
gobierno no va a tener el soporte del resto de partidos, hay que buscar recursos económicos, pero 
no es ese el único gran problema, primero hay que solucionar la movilidad. Hay una gran 
diferencia entre la subvención del trasporte con Madrid o Barcelona (se les da el triple para 
transporte metropolitano y la diferencia no está justificada) 
 

- Sr. Ibor: en cuanto al término País Valencia, se usa en la exposición de motivos incorrectamente, 
pero los argumentos de la moción son compartidos por el PP. El fondo es adecuado a la realidad 
actual de España. El PSOE nos intenta comparar con Europa, pero no es lo mismo (hace 
referencia al sistema de autopistas de Francia, Reino Unido, Alemania). Cree que las 
comparaciones con Europa no son ciertas. 
 

- Sr. Císcar: recuerda que el PSOE se abstuvo en la moción de las vacunas, no votó en contra. Y, 
respecto a la moción, indica que se está estudiando cómo mantener las carreteras, se están 
estudiando fórmulas, no se están implantando peajes. Ferrocarriles es una infraestructura 
pública que paga el Estado y luego pagan los usuarios. Aquí parece que quienes utilizan las 
carreteras paguen el mantenimiento. 
 

- Sr. Estellés: hay gente que no puede utilizar el tren y no tiene más alternativa que utilizar su 
propio coche. 
 

- Sr. Val: recuerda que en países como Francia o Alemania el transporte en tren es baratos. En 
Luxemburgo el transporte público es gratuito, es el futuro para la sostenibilidad.  

 
Se procede a la votación con el siguiente resultado: 

 Votos a favor: 16 (6 Compromís, 8 PP, 2 Ciudadanos) 
 Votos en contra: 5 (PSOE) 
 Abstenciones: 0 

 
El Ayuntamiento Pleno por mayoría, con 16 votos a favor y 5 votos en contra, acuerda: 
 
PRIMERO.- Instar al gobierno del Estado a que retire inmediatamente el plan para implantar peajes a 
toda la red estatal de carreteras a partir del año 2024. 
 
SEGUNDO.- Instar al gobierno del Estado a que presente un plan de choque con financiación suficiente 
para la mejora de toda la red de cercanías del Estado, con especial énfasis en aquellas líneas todavía sin 
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electrificar y en las que arrastren una desinversión histórica, y ampliándola en aquellas zonas donde se 
considere necesario. 
 
TERCERO.- Instar al gobierno del Estado a que redacte el proyecto del tren de la costa entre Denia y 
Gandía para acelerar su ejecución. 
 
CUARTO.- Instar al gobierno del Estado a que acelere la inversión y los trabajos de ejecución de todos los 
tramos del Corredor Mediterráneo para cumplir todos los compromisos adquiridos en cuanto a su puesta 
en marcha antes del año 2025. 
 
QUINTO.- Instar al gobierno del Estado a proporcionar una financiación al transporte metropolitano de 
Valencia homologable y proporcional al de otras ciudades del Estado. 
 
SEXTO.- Dar traslado de los presentes acuerdos al gobierno del Estado y a los grupos parlamentarios del 
Congreso y del Senado. 
 
 
16.- INTERIOR Y PERSONAL.- 782041T - REVISIÓN DE OFICIO DEL ACUERDO PLENARIO 
DE FECHA 31-10-2019, SOBRE APLICACIÓN AL PERSONAL AL SERVICIO DEL 
AYUNTAMIENTO DE PAIPORTA DEL ARTÍCULO 7.4 DEL DECRETO 42/2019, DE 22 DE 
MARZO, DEL CONSELL DE LA GENERALITAT VALENCIANA, SOBRE REDUCCIÓN DE 
JORNADA SIN REDUCCIÓN DE RETRIBUCIÓN. 
 
Visto el expediente de revisión de oficio del acuerdo adoptado en el Pleno de fecha 31 de octubre de 
2019 y de las resoluciones de la Alcaldía dictadas en su ejecución, sobre la aplicación al personal del 
Ayuntamiento de Paiporta del artículo 7.4 del Decreto 42/2019, de 22 de marzo, del Consell de la 
Generalitat Valenciana, y cuantos informes y documentos obran en el mismo y en base a los siguientes 
 

I.- ANTECEDENTES 
 
I.1.- Acuerdo adoptado por el Pleno de fecha 31 de octubre de 2019, relativo a la aplicación al personal al 
servicio del Ayuntamiento de Paiporta del artículo 7.4 del Decreto 42/2019, de 22 de marzo, del Consell 
de la Generalitat Valenciana. 
 
I.2.- Resoluciones de la Alcaldía dictadas en ejecución del acuerdo del Pleno de 31 de octubre de 2019 
que han hecho aplicación del citado artículo 7.4 del Decreto 42/2019, de 22 de marzo, del Consell, con 
aplicación de la reducción de jornada sin reducción de retribución en los términos del acuerdo del Pleno 
de 31 de octubre de 2019. 
 
I.3.- Informe del asesor jurídico del Ayuntamiento, D. Jorge Lorente Pinazo, de fecha 22 de marzo de 
2021. 
 
I.4.- Acuerdo de la Mesa de Negociación de 23 de abril de 2021, correspondiente a la propuesta de inicio 
de procedimiento de revisión de oficio respecto al acuerdo adoptado por el Pleno en sesión de 31 de 
octubre de 2019, relativo a la aplicación al personal al servicio del ayuntamiento de Paiporta del artículo 
7.4 del Decreto 42/2019, de 22 de marzo, del Consell de la Generalitat Valenciana. 
 
I.5.- Relación confeccionada por el departamento de recursos humanos de fecha 12 de mayo de 2021, 
que contiene las personas del Ayuntamiento de Paiporta que están disfrutando de la reducción de 
jornada según el artículo 7.4 del Decreto 42/2019, de 22 de marzo, del Consell de la Generalitat 
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Valenciana; así como de las personas que han solicitado dicha reducción y se encuentran sin resolución 
al respecto, especificando que, no obstante, se ha comprobado que vienen disfrutando de la reducción 
de la jornada en los términos del artículo 7.4 del Decreto 42/2019, de 22 de marzo, del Consell; porque 
han considerado que tienen concedida dicha reducción por silencio administrativo.  
 
I.6.- Informe sobre procedimiento emitido por la Secretaria de la Corporación de fecha 13 de mayo de 
2021. 
 
I.7.- Informe emitido por la técnica de personal de fecha 14 de mayo de 2021. 
 

II.- FUNDAMENTOS JURÍDICOS 
 
II.1.- Constitución Española de 1978, artículos 9.3, 103.1 y 149.1.18ª. 
 
II.2.- Real Decreto Legislativo 5/2015, de 30 de octubre, por el que se aprueba el texto refundido de la 
Ley del Estatuto Básico del Empleado Público, artículos 3.1, 47, 48. 
 
II.3.- Real Decreto 2568/1986, de 28 de noviembre, por el que se aprueba el Reglamento de 
Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades Locales. 
 
II.4.- Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones 
Públicas, artículos 22.1.d, 47.1, 82, 106.1 y 106.5. 
 
II.5.- Ley 10/1994, de 19 de diciembre, de creación del Consejo Jurídico Consultivo de la Comunidad 
Valenciana, artículo 10.8.b) y art. 11. 
 
Visto que tras el acuerdo plenario de fecha 31 de octubre de 2019, referente a la reducción de la jornada 
de una hora diaria sin disminución de retribuciones, en los supuestos indicados en el artículo 7.4 del 
Decreto 42/2019, de 22 de marzo, del Consell de la Generalitat Valenciana; se han ido concediendo por 
medio de resoluciones de la Alcaldía al personal había solicitado dicha reducción.  
 
Considerando que el artículo 7 del Decreto 42/2019, de 22 de marzo, del Consell de la Generalitat 
Valenciana entra en contradicción con el artículo 48 del Real Decreto Legislativo 5/2015, de 30 de 
octubre, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley del Estatuto Básico del Empleado Público, que 
regula los permisos de los funcionarios públicos, indicando aquellos supuestos en los cuales los 
funcionarios públicos tendrán derecho a reducir su jornada de trabajo hasta un máximo de dos horas, 
con la disminución proporcional de sus retribuciones. 
 
Considerando que la Constitución Española en su artículo 9.3 garantiza el principio de jerarquía 
normativa; además, según el artículo 149.1.18 de la CE, el Estado tiene competencia exclusiva para 
regular las bases del régimen estatutario de los funcionarios de las Administraciones públicas; por lo que 
prevalece la legislación básica del Estado establecida por el Real Decreto Legislativo 5/2015, de 30 de 
octubre, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley del Estatuto Básico del Empleado Público, 
frente a la legislación autonómica del Decreto 42/2019, de 22 de marzo, del Consell de la Generalitat 
Valenciana. 
 
Visto el informe emitido por el asesor jurídico del Ayuntamiento, D. Jorge Lorente Pinazo, que consta en 
el expediente y en el que concluye lo siguiente: 

1. No procede hacer aplicación de lo dispuesto en el artículo 7.4 del Decreto 42/2019, de 22 de 
marzo, del Consell de la Generalitat, al personal del Ayuntamiento de Paiporta, porque dicha 
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norma contradice lo dispuesto en el artículo 48 del Estatuto Básico del Empleado Público, que es 
la norma básica estatal, y, por ello, de preferente aplicación frente a cualquier norma 
autonómica que esté en contradicción con ella. 

2. Los actos administrativos que hayan hecho aplicación del citado artículo 7.4 del Decreto 
autonómico 42/2019, de 22 de marzo, adolecen del vicio de nulidad de pleno derecho, por lo que 
si se trata de actos firmes han de ser objeto del correspondiente procedimiento de revisión de 
oficio. 

3. De conformidad con lo dispuesto en el artículo 218 del Reglamento de Organización, 
Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, cada órgano municipal ostenta la 
competencia para llevar a cabo la revisión de oficio de sus propios actos. 

 
A la vista de lo cual puede resultar nulo de pleno derecho el acuerdo plenario de fecha 31 de octubre de 
2019, en el que se considera de aplicación al personal de este ayuntamiento el artículo 7.4 del Decreto 
42/2019, así como igualmente pueden resultar nulas de pleno derecho las resoluciones de la Alcaldía 
dictadas en su aplicación, lo que requiere el correspondiente expediente de revisión de oficio del acuerdo 
plenario. 
 
Visto que en la Mesa de Negociación del día 23 de abril de 2021, se pasó propuesta del concejal de 
Interior y Personal de iniciar procedimiento de revisión de oficio respecto del acuerdo adoptado por el 
Pleno de fecha 31 de octubre de 2019 y de las resoluciones de la Alcaldía que lo han aplicado, por 
estimar que adolece de un vicio de nulidad, prevista en el artículo 47 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, 
del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas. 
 
Visto el dictamen favorable de la Comisión Municipal Informativa del Área de Interior y Personal, en 
sesión ordinaria celebrada en fecha 19 de mayo de 2021. 
 
Intervenciones: 
 

- Sr. Císcar: está todo explicado en la propuesta del acuerdo. Surgen dudas respecto al acuerdo 
adoptado en 2019 con referencia a la aplicación del Decreto de la Generalitat Valenciana a los 
funcionarios de la Administración Local. Se solicitó un informe al asesor jurídico y había 
discrepancias respecto a la aplicabilidad del Decreto autonómico. Siguiendo el consejo de 
Secretaría había que aclararlo. Como es un acuerdo adoptado por el Pleno hay que iniciar un 
expediente de revisión de oficio. 

 
La secretaria indica que en la nueva ley valenciana de Función Pública (Ley 4/2021, de 16 de abril), el 
artículo 80 dispone que el personal funcionario podrá disfrutar de los permisos establecidos en la Ley del 
Estatuto básico del empleado público (RD legislativo 5/2015, de 30 de octubre) por lo que ya no sería de 
aplicación ni para los funcionarios de la Generalitat lo establecido en el Decreto 42/2019, de 22 de 
marzo, del Consell, en dichos supuestos. 
 

- Sr. Ibor: el acuerdo se adoptó en su día con informe favorable. Ahora está el informe jurídico en el 
que se recogen sentencias, en la Mesa de Negociación los sindicatos votaron en contra, creen que 
esto genera inseguridad. El voto del grupo PP será de abstención. 
 

- Sr. Val: van a seguir los informes técnicos y por eso se trae la propuesta al Pleno. 
 

- Sr. Estellés: esto es una voluntad política. Ciudadanos votará en contra. 
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- Sra. Alcaldesa: con la revisión de oficio del acuerdo del 2019 se garantiza que no haya 

discriminación entre los trabajadores del ayuntamiento. Le recuerda al Sr. Estellés que la Mesa de 
Negociación él mismo ya le preguntó al asesor sobre el tema y se le explicó que no se podían 
seguir concediendo este tipo de permisos con las características del Decreto autonómico porque 
se estaría prevaricando. 

 
Se procede a la votación con el siguiente resultado: 

 Votos a favor: 11 (6 Compromís, 5 PSOE) 
 Votos en contra: 2 (Ciudadanos) 
 Abstenciones: 8 (PP) 

 
El Ayuntamiento Pleno por mayoría, con 11 votos a favor, 2 votos en contra y 8 abstenciones, acuerda: 
 
PRIMERO.- Iniciar procedimiento de revisión de oficio del acuerdo adoptado por el Pleno de fecha 31 de 
octubre de 2019, relativo a la aplicación al personal al servicio del Ayuntamiento de Paiporta del artículo 
7.4 del Decreto 42/2019, de 22 de marzo, del Consell de la Generalitat Valenciana, sobre reducción de 
jornada sin reducción de retribución, por estimar que adolece de un vicio de nulidad de pleno derecho, 
prevista en el artículo 47 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de 
las Administraciones Públicas; e iniciar por el mismo motivo procedimiento de revisión de oficio de los 
actos administrativos (resoluciones de alcaldía) dictados en ejecución del Acuerdo del Pleno de 31 de 
octubre de 2019 que hayan hecho aplicación del citado artículo 7.4 del Decreto 42/2019, de 22 de marzo, 
del Consell. 
 
SEGUNDO.- Conceder trámite de audiencia a las personas interesadas, por plazo de 15 días, para que 
puedan alegar y/o presentar los documentos y justificaciones que consideren pertinentes, incluyendo 
entre ellas a las personas que presentaron la solicitud de aplicación de la reducción de jornada en los 
términos del acuerdo del Pleno de 31 de octubre de 2019 sin que se resolviera su petición, pero no 
obstante se ha comprobado que vienen disfrutando de la reducción de la jornada en los términos del 
artículo 7.4 del Decreto 42/2019, de 22 de marzo, del Consell, porque han considerado que tienen 
concedida dicha reducción por silencio administrativo. 
 
TERCERO.- Transcurrido el trámite de audiencia e informadas las alegaciones que se hayan podido 
presentar, solicitar dictamen al Consell Jurídic Consultiu de la Comunitat Valenciana, con remisión del 
expediente, a los efectos previstos en el art. 106 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento 
Administrativo Común de las Administraciones Públicas. 
 
CUARTO.- Suspender el plazo para resolver el procedimiento de revisión de oficio del Acuerdo del Pleno 
de 31 de octubre de 2019 y de las resoluciones de Alcaldía dictadas en su aplicación, cuando el 
expediente se remita al Consell Jurídic Consultiu de la Comunitat Valenciana, durante el tiempo que 
transcurra desde el día de la remisión hasta recepción por el Ayuntamiento del dictamen del citado 
Órgano Consultivo, de conformidad con lo dispuesto por el artículo 22.1.d) de la Ley 39/2015, de 1 de 
octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas. 
 
QUINTO.- Continuar el procedimiento realizando los trámites preceptivos, incluyendo la remisión del 
expediente en el momento procedimental oportuno al Consell Jurídic Consultiu solicitando el dictamen 
del referido organismo. 
 
SEXTO.- Facultar a la Alcaldía tan ampliamente como sea necesario para el impulso de la tramitación del 
procedimiento que se inicia con este acuerdo y para el cumplimiento del mismo. 
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17.- INTERIOR Y PERSONAL.- 783657N - MODIFICACIÓN ACUERDO PLENARIO DE FECHA 
31-05-2018 SOBRE CONSOLIDACIÓN Y ESTABILIZACIÓN DE EMPLEO TEMPORAL. 
 
La Sra. Alcaldesa indica que, a los efectos de proceder a emitir nuevo informe sobre el tema propone la 
retirada de este punto del orden del día. 
 
Por unanimidad se acuerda retirar el punto del orden del día. 
 
 
18.- INTERIOR Y PERSONAL.- 679251E - AMPLIACIÓN OPERATIVOS DE LA POLICÍA LOCAL 
PARA EL EJERCICIO 2021 HASTA EL 5 DE ENERO DE 2022. 
 
Visto el expediente de ampliación operativos de la policía local para el ejercicio 2021 hasta el 5 de enero 
de 2022, así como cuantos antecedentes, informes y documentos obran en el mismo y en base a los 
siguientes 
 

I.- ANTECEDENTES 
 
I.1.- Providencia de inicio del concejal de Interior y Personal, de fecha 12 de mayo de 2021, relativa a la 
ampliación de operativos de la policía local para finalizar el año 2021 y hasta el 5 de enero de 2022. 
 
I.2.- Acuerdo plenario, de fecha 26 de noviembre de 2015, punto 4, “1. El total de operativos “refuerzos 
de servicio”, serán de tres cada año por cada uno de los funcionarios integrados en la Policía Local, con 
una duración de ocho horas efectivas de trabajo, así como su cuantía económica será de 200€ para el 
agente, con un incrementos de un 5% más para oficial, un 10% para la escala técnica y una reducción del 
5% para el auxiliar, por cada operativo realizado, que se retribuirán de manera mensual una vez 
realizados, desde el 6 de enero de 2016 hasta el día de Reyes en el mes de enero del año 2018”. 
 
El mencionado acuerdo fue modificado por acuerdos plenarios de fecha 27 de julio de 2017, 22 de 
febrero de 2018, 28 de febrero de 2019, 30 de enero de 2020 y 28 de enero de 2021, en cuanto al 
número máximo de operativos y el importe de la retribución de los mismos. 
 
I.3.- Acuerdos adoptados en la reunión del Centro de Coordinación Operativa Municipal (CECOPAL) que 
tuvo lugar el 13 de enero de 2021, para realizar el seguimiento de la evolución de la pandemia del 
coronavirus, dado el índice de incidencia de contagio de COVID-19 comunicado por Salud Pública. 
 
I.4.- Resolución de Alcaldía nº 77, de 15 de enero de 2021, sobre medidas COVID-19, donde se adopta, 
entre otras medidas, intensificar la labor de vigilancia de la policía local.  
 
I.5.- Informe del inspector jefe de la policía local, de fecha 8 de abril de 2021, sobre la relación de 
operativos realizados desde el 6 de enero de 2021 hasta el 11 de abril de 2021 por finalización cuadrante 
COVID-19 y la dotación de nuevos para finalizar el año 2021. Según el informe se han realizado 238 
operativos a fecha 8 de abril de 2021, y se calcula que serían necesarios para atender los servicios que 
puedan surgir hasta el 5 de enero de 2022, un total de 173 operativos adicionales a los 248 aprobados 
por Pleno el 28 de enero de 2021. 
 
I.6.- La Mesa de Negociación celebrada el día 23 de abril de 2021, negoció y aceptó por mayoría la 
propuesta de ampliación del número de operativos para el ejercicio 2021. 
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I.7.- Informe del inspector jefe de la policía local, de fecha 7 mayo de 2021, sobre ampliación de 
operativos para finalizar el año 2021, cuya estimación es de 173 operativos. Y considera que para 
atender estos servicios operativos para lo que resta de año 2021 y hasta el 5 de enero de 2022, realiza 
una valoración estimatoria de los mismos en la cantidad de 45.120,82 euros. 
 
I.8.- Informe propuesta de la técnica de personal de 13 de mayo de 2021. 
 
I.9.- Informe de fiscalización del Interventor con fecha 14 de mayo de 2021, favorable. 
 

II.- FUNDAMENTOS JURÍDICOS 
 
II.1.- El artículo 24 del Real Decreto Legislativo 5/2015, de 30 de octubre, por el que se aprueba el texto 
refundido de la Ley del Estatuto Básico del Empleado Público. 
 
II.2.- El artículo 76.2º.d) de la Ley 10/2010, de 9 de julio, de la Generalitat, de Ordenación y Gestión de la 
Función Pública Valencia. 
 
Visto el dictamen favorable de la Comisión Municipal Informativa del Área de Interior y Personal, en 
sesión ordinaria celebrada en fecha 19 de mayo de 2021. 
 
Intervenciones: 
 

- Sr. Císcar: explica los turnos que realiza la policía, el informe del jefe de la policía local, los 
operativos realizados a causa de la Covid y que ya se han consumido los previstos. Se ha podido 
hacer la anterior modificación de crédito destinada a pagar más operativos siguiendo el informe 
del intendente para hacer 173 operativos más. 
 

- Sr. Ibor: el grupo PP se va a abstener no porque no hagan falta hacer más operativos sino por el 
malestar que esto ha generado en la plantilla de la policía local.  
 

- Sra. Alcaldesa: desde el gobierno local han realizado las actuaciones necesarias para paliar las 
necesidades de todas las áreas y también de ésta (policía local). 
 

- Sr. Císcar: hay gente en la policía que hace operativos sin problemas y gente no quiere hacerlos, 
es voluntario. 

 
Se procede a la votación con el siguiente resultado: 

 Votos a favor: 13 (6 Compromís, 5 PSOE, 2 Ciudadanos) 
 Votos en contra: 0 
 Abstenciones: 8 (PP) 

 
El Ayuntamiento Pleno por mayoría, con 13 votos a favor y 8 abstenciones, acuerda: 
 
PRIMERO.- Ampliar el número de operativos para el ejercicio 2021 hasta el 5 de enero de 2022, en 173 
operativos; visto que existe providencia de modificación de crédito por importe de 45.120,82 euros. 
 
SEGUNDO.- Realizar los trámites necesarios para llevar a efecto la ampliación y notificar el acuerdo a los 
departamentos municipales afectados. 
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19.- BIENESTAR SOCIAL, SANIDAD Y SALUD PÚBLICA.- 786054R - MOCIÓN DEL GRUPO 
MUNICIPAL SOCIALISTA PARA LA VISIBILIZACIÓN Y NO DISCRIMINACIÓN DE LAS 
MUJERES LESBIANAS. 
 
Visto el expediente sobre moción del Grupo Municipal Socialista para la visibilización y no discriminación 
de las mujeres lesbianas, así como cuantos antecedentes, informes y documentos constan en el mismo, y 
en base a la siguiente 
 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 
 
Las mujeres lesbianas siguen siendo invisibilizadas y violentadas sistemáticamente. La desigualdad 
estructural que oprime a las mujeres por el mero hecho de ser mujeres, sometiéndolas a violencia y a 
discriminación, se agrava en el caso de las mujeres lesbianas, puesto que son mujeres y lesbianas.  
 
El sistema patriarcal se expresa de manera clara, imponiendo la subordinación establecida como norma 
de las mujeres con respecto a los varones. Entre los mecanismos que el patriarcado utiliza para someter 
a las mujeres se encuentra el control de su sexualidad. Las mujeres lesbianas no cumplen con el mandato 
que el machismo les exige, la de la entrega sexual a los varones, por la que las conductas misóginas 
hacia ellas son especialmente graves. La discriminación por la orientación sexual de las mujeres 
lesbianas está cargada de machismo y misoginia. 
 
Los estudios específicos sobre las discriminaciones que sufren las mujeres lesbianas son muy escasos. 
Este hecho es sintomático de la invisibilidad en la que se encuentran las lesbianas también dentro del 
colectivo LGTBI.  
 
Muchas de las reivindicaciones de las mujeres lesbianas han encontrado su altavoz en el movimiento 
feminista. La experiencia en común de todas las mujeres, independientemente de su orientación sexual, 
es la de la represión que sufren por nacer mujeres.  
 
Como explica ILGA World “Una de las primeras demandas de los hombres homosexuales fue la 
visibilidad, el reconocimiento de la figura gay y lo lograron. Pero en el caso de las mujeres lesbianas hay 
aún una intención social de invisibilizar... parece que sean fantasmas”. Sin embargo, las mujeres 
lesbianas siempre han estado en la primera línea de la reivindicación.  
 
Muchas niñas, adolescentes y mujeres jóvenes, sufren el machismo de la lesbofobia en sus centros 
escolares, lo que les provoca un importante daño. También sufren discriminación los hijos e hijas de 
madres lesbianas y las mismas madres. 
 
Desde el 2008, el 26 de abril se conmemora el día de la visibilidad lésbica, un día que tiene como 
objetivos: vindicar una sociedad igualitaria en derechos y oportunidades para las mujeres lesbianas, 
condenar el machismo que sustenta la lesbofobia y potenciar la visibilidad de las mujeres lesbianas.  
 
Ser lesbiana está perseguido en muchos lugares del mundo. En ciertos países, las relaciones entre 
personas del mismo sexo están penalizadas con cárcel e incluso con la pena de muerte. En 68 de los 193 
estados miembros de la ONU existen leyes que criminalizan los actos sexuales entre persona del mismo 
sexo, según el Informe de Homofobia de Estado 2019, elaborado por la Asociación Internacional de Gays 
y Lesbianas.  
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España es un país a la vanguardia de legislación igualitaria entre mujeres y hombres y líder en la defensa 
de los derechos humanos, sin embargo, hemos de seguir trabajando en reducir las brechas de la 
desigualdad y en garantizar vidas seguras para las mujeres.  
 
Visto el dictamen favorable de la Comisión Municipal Informativa del Área de Bienestar Social, Sanidad y 
Salud Pública, en sesión ordinaria celebrada en fecha 17 de mayo de 2021. 
 
Intervenciones: 
 

- Sra. Albalat: “El pasado 26 de abril se conmemoraba el día de la visibilidad lésbica, un día que 
tiene como objetivos: vindicar una sociedad igualitaria en derechos y oportunidades para las 
mujeres lesbianas, condenar el machismo que sustenta la lesbofobia y potenciar la visibilidad de 
las mujeres lesbianas. 

 
Las mujeres lesbianas sufren una doble discriminación por la desigualdad estructural de nuestra 
sociedad. Son invisibilizadas y discriminadas sistemáticamente por el hecho de ser mujeres y por 
el hecho de ser homosexuales. 

 
Los estudios específicos sobre las discriminaciones que sufren las mujeres lesbianas son muy 
escasos. Este es un ejemplo de la invisibilidad en la cual se encuentran las lesbianas también 
dentro del colectivo LGTBI. Los hombres homosexuales han conseguido una visibilidad y un 
reconocimiento de la figura gay, pero en el caso de las mujeres lesbianas no ha sido así, no se las 
ve, no se las escucha. Justamente desde la Concejalía de Igualdad de nuestro Ayuntamiento se 
reconocía este hecho dando visibilidad a una pareja lesbiana paiportina a la campaña “+Amor y 
menos ODIO” por el Día contra la LGTBIfobia. 
 
Quiero reconocer públicamente la valentía de mujeres lesbianas que públicamente han dado 
normalidad a su situación, como fue Zaira Martínez como concejala de nuestro Ayuntamiento, y 
otras predecesoras, como Ángeles Álvarez, Puri Causapié, María Such, entre otras. 

 
Muchas de las reivindicaciones de las mujeres lesbianas han encontrado su altavoz en el 
movimiento feminista. La experiencia en común de todas las mujeres, independientemente de su 
orientación sexual, es la de la represión que sufren por nacer mujeres. Además, las mujeres 
lesbianas enfrentan el sistema patriarcal, un sistema machista que no solo somete a las mujeres 
a las directrices de los hombres, sino que además controla su sexualidad, las cosifica y las pone al 
servicio de los deseos de los hombres. Si el feminismo lo cuestiona, las mujeres lesbianas hacen 
evidente esta negación a la sumisión machista. 

 
España ha sido y es un país en vanguardia de legislación igualitaria entre mujeres y hombres y 
líder en la defensa de los derechos humanos. Pero tenemos que continuar avanzando para 
eliminar las brechas de la desigualdad y garantizar el bienestar, la seguridad y la libertad de las 
mujeres. 

 
A día de hoy las mujeres lesbianas son discriminadas cuando van a registrar un hijo o hija. El 
Registro Civil obliga a las parejas lesbianas a estar casadas para poder inscribir juntas sus hijos o 
hijas, y si no es así la mujer no gestante tiene que adoptar, por no poder inscribirse como madre 
en el momento del nacimiento. 

 
El principio básico, que viene del Derecho romano, es que el parto determina la filiación, es decir, 
quien ha parido es la madre sí o sí a nivel jurídico. Pero otra cosa es como se determina el padre 
en parejas heterosexuales. Se puede hacer por matrimonio, pero si no están casados, también se 
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reconoce por reconocimiento, que es básicamente que el hombre declare ante el Registro Civil 
que él es el padre, independientemente de que lo sea biológicamente o no. No es así en el caso de 
una mujer, "porque no está contemplado así en el Código Civil. 

 
En el supuesto de que la pareja heterosexual tenga hijos mediante técnicas de reproducción 
asistida, no hay ningún problema. Solo se acredita el nacimiento, no hace falta que aporten 
ningún documento. En la declaración del hombre ya hay presunción de paternidad. 

 
El PSOE pide que el Registro Civil elimine el requisito por el cual se obliga a las mujeres lesbianas 
a estar casadas para poder inscribir juntas a sus hijos e hijas y, por eso, ha registrado una 
iniciativa en el Congreso y el Senado, donde reclamamos los cambios necesarios para que esta 
situación cambie. 

 
Por todo lo expuesto, el Grupo Socialista de Paiporta pedimos a esta Corporación que muestre 
todo su apoyo a las mujeres lesbianas, que sean respetadas y no discriminadas en cualquier 
aspecto de su vida y que continuemos trabajando para visibilizarlas y garantizar sus derechos”. 
 

- Sr. Ibor: el hecho de que se haya que debatir en el pleno esta moción indica que ha fracasado en 
la sociedad. En el PP se ha visto todas las uniones igual, aquí se está diciendo lo obvio, se trata de 
personas que quieren compartir su vida. En cuanto a la parte de la adopción de menores, han de 
ver donde está lo mejor para el menor, en una u otra pareja. Hay que buscar la felicidad futura 
del menor. Hay flecos que deben ser legislados para adaptar la realidad social actual. Las nuevas 
generaciones asumen que da igual con quien se comparte la vida. Al PP le parece bien la moción, 
cualquier medida que se adopte para quitar discrepancias entre realidad social y legal será 
bienvenida.  
 

- Sra. Coronado: “Las mujeres lesbianas se sienten invisibles dentro de un colectivo que ya de por si 
tiene poca visibilidad. La discriminación sufrida por el colectivo LGTB ha hecho que en muchas 
ocasiones se tengan que esconder, se hayan negado a sí mismas para subsistir en un contexto 
hostil. De aquí viene una de las principales discriminaciones del colectivo: la invisibilidad. El hecho 
de tenerse que esconder hace que no sean "visibles" ni para el resto de sociedad, ni para las 
personas de su propio colectivo. Y esto lleva a una carencia de referentes que dificulta el 
desarrollo personal de los individuos LGTB. Con todo, esta invisibilidad no afecta por igual a todos 
los colectivos que participan del movimiento LGTB. Desde sus inicios los gays han tenido un 
protagonismo sobredimensionado respeto su peso real en el colectivo. 
 
La invisibilidad de las lesbianas no tiene que ver solo con la del colectivo LGTB, sino también con 
la de las mujeres que, a pesar de ser más de la mitad de la población, no han visto históricamente 
reconocido sus méritos. Una invisibilidad dada por el papel social, exclusivamente, de cuidadora, 
que hemos tenido tradicionalmente en las sociedades patriarcales, pero también de seres 
asexuales y agravada por la expulsión histórica que hemos sufrido del espacio público, que ha 
sido reservado a los hombres. 
 
La invisibilización y discriminación de las mujeres lesbianas es doble, dado que sufren los mismos 
problemas de todas las mujeres: acoso sexual normalizado, sesgo de género en procesos 
selectivos de personal, sexualización de su cuerpo, techos de cristal y suelos pegajosos, brecha 
salarial, desprotección de la maternidad, violencia obstétrica... para dar un par de ejemplos. Y a 
todo a esto se suma el hecho de tener una orientación sexual NO normativa. 
 
Dentro del mismo movimiento los hombres homosexuales siguen teniendo más visibilidad que las 
lesbianas. De hecho, se sigue hablando de Orgullo Gay, cuando en realidad es Orgullo LGTB. 
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Uno de los principales problemas a que se enfrenta la mujer lesbiana es el de su NO existencia 
como tal. El ocultamiento y la no existencia son pautas que han marcado el mundo homoerótico 
y afectivo femenino a lo largo de la historia. 
 
Y hasta dónde somos capaces de entrar en la historia, esta revela que ha existido un espeso 
silencio alrededor del lesbianismo: es complicado y difícil encontrar datos y casos historiados 
sobre relaciones amorosas entre mujeres. Incluso en nuestros días, encontramos parejas estables 
de mujeres lesbianas etiquetadas en su entorno como "amigas". 
 
Pero las mujeres lesbianas se enfrentan a dificultades muy particulares, como los obstáculos 
burocráticos en el derecho a la reproducción asistida. Un servicio del cual desde hace pocos años 
pueden disfrutar, pero que requiere que la pareja esté casada para que las dos mujeres sean 
reconocidas como madres, cosa que en una pareja heterosexual se da por supuesto en el caso del 
hombre, aunque no estén casados o que se haya tenido que recurrir a la donación de esperma 
por problemas de infertilidad del hombre, por ejemplo. 
 
Cualquier mujer, independientemente de su orientación sexual, tiene que tener derecho a la 
maternidad. Se tiene que poner fin a la discriminación en el acceso a los tratamientos de 
reproducción asistida a través de la sanidad pública. Es un derecho amparado por la ley y no 
puede ser socavado por el hecho de no tener pareja masculina. 
 
Bien, esta barrera o velo alrededor del lesbianismo se construye basado en una serie de 
concepciones sobre la mujer como tal, la sexualidad en su conjunto y la femenina en particular, 
que han impedido que durante siglos se hable o se debata abiertamente sobre lesbianismo. 
Conceptos que arrastramos en buena parte hasta nuestros días como por ejemplo que la mujer es 
de naturaleza inferior al hombre, que la sexualidad tiene que seguir un modelo heterosexual, y 
que gire en torno al hombre (un androcentrismo que impregna buena parte de las sociedades 
occidentales), o que el pene es el centro de la sexualidad humana. 
 
Son pensamientos todos ellos que a pesar de que no se expresan de manera tan cruda en la 
actualidad, se combinan para continuar provocando estructuras sociales y mentales que relegan 
la mujer a un segundo plano respecto al hombre o que consideran que aquello femenino no tiene 
la trascendencia de aquello masculino, y para relegar el lesbianismo a la invisibilidad. 
 
Y esto, ¿en cifras? Bien, según un estudio de la Federación Estatal de Lesbianas, Gays, Trans y 
Bisexuales, se traduce en que una de cada diez lesbianas deja su trabajo por problemas derivados 
de su orientación sexual. El mismo porcentaje de lesbianas, que no admite públicamente su 
orientación, es decir, se mantienen en el armario, para evitar bromas, represalias y aislamiento, 
una situación más acusada en los entornos rurales donde el vecindario interactúa y tiene mayor 
conocimiento de la vida en el pueblo y sufren más las diversas discriminaciones y burlas. 
 
Desde las instituciones tenemos que seguir trabajando en pro de la igualdad legal, social y de 
facto entre todas las personas. Hay que impedir que las convicciones morales o ideológicas 
individuales sigan poniendo trabas al avance de la igualdad, que es el camino de la democracia. A 
pesar de que la igualdad legal es ya una realidad generalizada, la igualdad social y real del 
colectivo LGTB, y en concreto, de las mujeres lesbianas, es todavía una asignatura pendiente. 
 
Los municipios, como sabéis, son los espacios más próximos a la ciudadanía, y por eso tienen que 
jugar un papel capital en la visibilización de las mujeres lesbianas, siendo un referente de 
integración, convivencia y lucha contra la discriminación. 
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Por todo esto, Compromís votará a favor”. 
 

- Sra. Cardós: no sabe hasta cuándo ha de estar así en pleno siglo XXI, arrastrando estas 
situaciones. En Ciudadanos creemos que la realidad de las mujeres lesbianas y bisexuales en 
España es poco conocida para la sociedad, las instituciones y las empresas. Según los estudios, el 
número de mujeres lesbianas y bisexuales es igual o incluso mayor que el de hombres gays y 
bisexuales. Sin embargo, su visibilidad es muy baja y su imagen está altamente sexualizada o 
estereotipada en el imaginario colectivo. Al contrario de lo que sucede con los hombres gays, 
apenas existen referentes de mujeres abiertamente lesbianas o bisexuales en España. 

 
Por otro lado, no existen estudios serios y rigurosos sobre este colectivo que sirvan para 
identificar qué necesidades particulares tienen, como mujeres y como LGTBI. Esta falta de interés 
por parte de las administraciones públicas hacia este colectivo se ha suplido por movimientos 
asociativos iniciados por las propias mujeres lesbianas y bisexuales. De hecho, existen iniciativas 
muy interesantes en el ámbito de la visibilización o en el ámbito laboral que han elaborado, por 
iniciativa propia, diferentes estudios relativos a este colectivo. Sin embargo, consideramos que es 
preciso que desde el Ministerio de Sanidad, Servicios Sociales e Igualdad y el Instituto de la Mujer 
se lleven a cabo medidas concretas destinadas a conocer mejor la realidad de la mujer lesbiana 
en España, sus necesidades en diferentes ámbitos y sus principales problemáticas, para poder 
establecer planes de actuación concretos que mejoren su situación actual. 
 
En el caso de la iniciativa apoyamos específicamente todas las medidas encaminadas a conseguir 
una mayor visibilidad para el colectivo.” 
 
Ciudadanos votará a favor. 
 

- Sra. Albalat: aclara que cuando ha hablado de adopción no se refería a cualquier proceso sino a 
la adopción que ha de hacer la madre no gestante. A la Sra. Cardós le dice que lucharán hasta 
que la igualdad sea real. Vivimos en una sociedad todavía machista y a veces hay flecos que 
corregir para ir a una igualdad efectiva. Da las gracias a todos los grupos municipales por apoyar 
la moción y se alegra por las mujeres lesbianas porque esto ayuda a su visibilización. 

 
El Ayuntamiento Pleno, por unanimidad, acuerda: 
 
1.- Mostrar todo nuestro apoyo a las mujeres lesbianas, que sufren doble discriminación por el hecho de 
ser mujeres y homosexuales. 
 
2.- Exigir que todas las mujeres con preferencias sexuales diferentes sean respetadas, valoradas y 
puedan gozar de los mismos espacios en la sociedad, sin que exista hacia ellas ningún tipo de 
discriminación. 
 
3.- Instar al Gobierno a: 

 Suprimir en el Registro Civil el requisito discriminatorio hacia las parejas de mujeres que deben 
estar casadas para poder inscribir a los/as nacidos/as como hijos/as de ambas madres. 

 Poner en marcha campañas institucionales específicas de visibilidad lésbica y contra el machismo 
que sufren las mujeres que tienen relaciones sexo-afectivas con mujeres. 

 Impulsar la Estrategia Nacional de Salud Sexual y Reproductiva con perspectiva feminista que 
incluya la realidad de las mujeres lesbianas.  
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 Impulsar políticas coeducativas de educación sexual feminista que visibilicen las relaciones 

sexuales entre mujeres.  
 
4.- Dar traslado del presente acuerdo al Congreso de los Diputados. 
 
 
20.- BIENESTAR SOCIAL, SANIDAD Y SALUD PÚBLICA.- 786261E - MOCIÓN DEL GRUPO 
MUNICIPAL COMPROMÍS DE CONDENA POR LOS BOMBARDEOS DEL ESTADO DE ISRAEL 
SOBRE LA FRANJA DE GAZA. 
 
Visto el expediente sobre moción del Grupo Municipal Compromís de condena por los bombardeos del 
Estado de Israel sobre la Franja de Gaza, así como cuantos antecedentes, informes y documentos 
constan en el mismo, y en base a la siguiente 
 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 
 
Más de 200 palestinos y palestinas han sido asesinados en los ataques aéreos del Estado de Israel contra 
la Franja de Gaza a lo largo de los últimos días. Más de 50 de ellos eran niños. Días atrás, inicia el intento 
de desalojo forzoso de familias palestinas en el barrio de SheikhJarrah en Jerusalén. Bajo la política de 
colonización, el Estado de Israel arrebata sus casas para darlas a los colonos llegados de diferentes 
lugares en un proceso que ha sido calificado de limpieza étnica -un crimen contra la humanidad- en el 
marco de la ONU. A SheikhJarrah las familias palestinas desalojadas ilegalmente vivían allí desde hacía 
generaciones. 
 
El 10 de mayo, Israel inicia los bombardeos masivos sobre la Franja de Gaza, que se saldan a día de hoy 
con más de dos centenares de personas palestinas asesinadas, entre ellas más de cincuenta menores de 
edad. Decenas de edificios han sido destruidos, entre los que se pueden mencionar la sede de lo agencia 
internacional de prensa AssociatedPress (AP) y Al Jazeera. También han sido atacados un hospital, un 
monasterio católico, un orfanato, o dos escuelas de la UNRWA y el edificio de sus oficinas, que según la 
ley internacional son inviolables. 
 
El sistema sanitario está a punto del colapso, mientras las agencias de la ONU y otras ONG asociadas 
continúan brindando asistencia en la población palestina. La protección de los civiles palestinos es la 
prioridad ante esta escalada de violencia en una Franja de Gaza ya al límite después de 15 años de 
bloqueo israelí por tierra, mar y aire. 
 
Durante décadas, un gran número de Estados, instituciones interestatales y organismos de la ONU en 
todos los niveles, han condenado estas políticas y han señalado la urgencia que Israel y la comunidad 
internacional ponen fin a la violación sistemática de los derechos humanos y a la violencia contra el 
pueblo palestino. Recientemente, una de las ONG más prestigiosas e importantes del mundo, 
HumanRightsWatch, declaró que Israel era un régimen de apartheid. El apartheid es un crimen contra la 
humanidad perseguible en tribunales internacionales -de hecho, el Tribunal Penal Internacional se ha 
declarado recientemente competente para investigar estos crímenes en Palestina-. Además, según 
resoluciones de la Asamblea General de la ONU como la 56/83, los Estados tienen el deber de no ayudar y 
no asistir (no colaborar) con otros estados por sus hechos internacionalmente ilícitos, es decir, que violan 
sistemáticamente y gravemente el derecho internacional, como es el caso de Israel con su práctica de 
apartheid y con bombardeos masivos en Gaza como los de 2008-2009, 2012, 2014 y los de estos días. 
 
Por su parte, no puede olvidarse que en 2018 Las Cortes Valencianas se declararon Espacio Libre de 
Apartheid Israelí. También hay que recordar que el 2014 el Gobierno Español suspendió la venta de 
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armas (embargo) a Israel por sus bombardeos contra Gaza. 
 
Visto el dictamen favorable de la Comisión Municipal Informativa del Área de Bienestar Social, Sanidad y 
Salud Pública, en sesión ordinaria celebrada en fecha 17 de mayo de 2021. 
 
Intervenciones: 
 

- Sr. Gadea: el punto segundo del acuerdo (“El Ayuntamiento de Paiporta pide el cese inmediato de 
los bombardeos israelíes y de toda forma de violencia”) haría falta cambiarlo porque la moción se 
redactó antes del alto al fuego. 
Pide el soporte de todos los grupos municipales para aprobar esta moción. 
 

- Sr. Ibor: el conflicto entre Israel y Palestina no es nuevo. Cree que ahora esta moción se refiere al 
último conflicto, no debe confundirse con lo que es Hamás (grupo terrorista islámico), en este 
caso habría que situarlo en sus justos términos. Echa en falta la condena a la violencia por ambas 
partes porque ha habido bajas en ambos lados. El grupo PP se va a abstener en la votación. 
 

- Sra. Albalat: “La situación que se ha vivido en la franja de Gaza estas semanas es inaceptable 
para la comunidad internacional. El conflicto entre Israel y Palestina que se eterniza no puede 
cronificarse. La resolución de la ONU de 1947 donde se dividía el territorio y todos los hechos 
posteriores no han solucionado el conflicto entre los pueblos. Guerras, intifadas, ocupaciones, se 
han sucedido sin llevar nunca la paz al territorio. Los bloqueos, las restricciones de movilidad, los 
cortes de suministro eléctrico en la franja, ahogan a la población palestina que depende de la 
ayuda internacional para poder sobrevivir. 

Condenamos enérgicamente las acciones militares emprendidas por el Gobierno de Israel en la 
Franja de Gaza, absolutamente desproporcionadas y contrarias a las más elementales normas del 
Derecho Internacional, que están causando centenares de víctimas, mayoritariamente civiles, 
muchas de ellas niños y niñas. Y que está provocando un sufrimiento en la población de la Franja 
que se ve cercada, sin alimentos ni medicinas, y asediada por Israel. 
 
Condenamos la escalada del conflicto. Las vidas de las personas civiles tienen que ser protegidas 
y tenemos que actuar con responsabilidad y determinación en la lucha contra los extremismos y 
en la defensa de los derechos humanos. 

 
Parar la violencia y la apuesta real por un diálogo pacífico que permita la solución de los dos 
Estados es el único camino a seguir para conseguir la paz y seguridad en Oriente Próximo. 
 
Votaremos a favor de la moción”. 

 
- Sr. Estellés: Ciudadanos quiere solidarizarse con todas las víctimas del conflicto, lo principal es 

garantizar la convivencia pacífica. Se van a abstener en la votación. 
 

- Sr. Gadea: en cualquier conflicto hay que entender el contexto porque si no las conclusiones 
pueden ser caprichosas. El pueblo palestino está asediado diariamente por Israel. Tienen un 
mínimo de derechos y están en situación desesperada. En la franja de Gaza tienen carencia de 
todo y viven de la caridad internacional. Es fácil decir que se rehúsa toda violencia, pero hay una 
gran desproporción. La violencia el pueblo palestino nace de la desesperación. 
 

- Sr. Ibor: nadie duda de la situación que hay en Palestina, pero Hamás destina sus recursos 
económicos a armamento. También tiene recursos de la Yihad. La respuesta israelita ha sido 
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brutal, tal vez desproporcionada porque el ejército estaba capacitado para ello, pero no se puede 
criminalizar solo una parte del conflicto que es de una gran complejidad. El grupo PP no puede 
apoyar una moción que criminaliza una parte y exonera la otra.  
 

- Sra. Albalat: quiere aclarar respecto a la anterior intervención del PP que hacer una crítica a 
acciones de personas judías no es ser antisemita. 
 

- Sr. Estellés: es fácil hablar desde aquí. No se puede justificar ningún acto de violencia venga de 
donde venga. Se debe apoyar a la ONU para que medie en este conflicto.  
 

- Sr. Gadea: no se ha nombrado ni condenado explícitamente a la otra parte, el problema es que la 
descompensación es grande y han de posicionarse a favor del más débil para compensar la 
desproporción porque se pide que intervenga la comunidad internacional para obtener una 
solución pacífica. 
 

- Sra. Alcaldesa: agradece que esta moción se apruebe porque se evidencia que la extrema derecha 
se alinea con estos ataques de Israel. Y muestra su admiración por el pueblo palestino que ha 
resistido tantos años y por su defensa por la vida. 

 
Se procede a la votación con el siguiente resultado: 

 Votos a favor: 11 (6 Compromís, 5 PSOE) 
 Votos en contra: 0 
 Abstenciones: 10 (8 PP, 2 Ciudadanos) 

 
El Ayuntamiento Pleno por mayoría, con 11 votos a favor y 10 abstenciones, acuerda: 
 
PRIMERO.- El Ayuntamiento de Paiporta condena los bombardeos sobre la Franja de Gaza y la muerte de 
más de 200 personas palestinas, entre ellas más de 50 menores de edad, y de 10 israelíes. 
 
SEGUNDO.- El Ayuntamiento de Paiporta pide el cese inmediato de los bombardeos israelíes y de toda 
forma de violencia. 
 
TERCERO.- El Ayuntamiento de Paiporta se suma a la demanda de una solución pacífica y dialogada sobre 
la base del respeto a las resoluciones de la ONU. 
 
CUARTO.- El Ayuntamiento de Paiporta insta en el Gobierno de España para que realice un embargo de 
armas bidireccional en el Estado de Israel. 
 
QUINTO.- De acuerdo con resoluciones de la ONU como la 56/83 de la Asamblea General, el 
Ayuntamiento de Paiporta insta en el Gobierno de España y al Consell de la Generalitat Valenciana a que 
pongan fin a cualquier tipo de intercambio militar o de seguridad con Israel que pueda estar relacionado 
con el bombardeo masivo contra la Franja de Gaza o la violencia contra la población palestina. 
 
De forma similar, insten al Consell a someter los acuerdos, los planes de cooperación y todas las formas 
de comercio y trato con Israel a una mayor diligencia debida para señalar los que contribuyen 
directamente a la comisión de crímenes de apartheid y persecución contra el pueblo palestino. De este 
modo, se insta al Consell a poner fin a las actividades y a la financiación que puedan contribuir 
directamente a facilitar estos graves crímenes asegurándose que ninguna empresa española ayude a 
mantener o que ninguna empresa española se lucre a expensas de las vulneraciones de derechos 
humanos del pueblo palestino. 
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SEXTO.- El Ayuntamiento de Paiporta insta al Gobierno de España para que apoye la creación de una 
Comisión de Investigación por parte de la ONU para investigar la comisión de crímenes de guerra y de 
apartheid contra el pueblo palestino. 
 
SÉPTIMO.- El Ayuntamiento de Paiporta solicita a todas las instancias diplomáticas españolas y al 
Ministerio de Asuntos exteriores de España que utilice todos los recursos a su alcance para conseguir la 
liberación de Juana Ruiz Sánchez, trabajadora sanitaria y cooperante española que lleva desde el 13 abril 
de 2021 detenida sin garantías por Israel. 
 
 
21.- CULTURA.- 786197Q - MOCIÓN DEL GRUPO MUNICIPAL SOCIALISTA DE APOYO A LA 
INICIATIVA DE LA FEDERACIÓN DE SOCIEDADES MUSICALES DE LA COMUNIDAD 
VALENCIANA RELATIVA A LA RECTIFICACIÓN DEL REAL DECRETO LEY 229/2021, DE 30 
DE MARZO. 
 
En primer lugar, la Sra. Albalat, en nombre del Grupo Municipal Socialista, presenta una enmienda a la 
propuesta dictaminada, en el sentido de eliminar el siguiente texto, contenido en los párrafos 6 y 7 de la 
de la exposición de motivos: 
 
“(...) Desde la oposición han aprovechado esta situación para criticar la gestión del Gobierno de España y 
generar un conflicto innecesario. 
 
Pero se olvidan que, gracias a un gobierno progresista (...)” 
 
Se procede a la votación de la enmienda, aprobándose por unanimidad. 
 
 
Visto el expediente sobre moción del Grupo Municipal Socialista de apoyo a la iniciativa de la Federación 
de Sociedades Musicales de la Comunidad Valenciana relativa a la rectificación del Real Decreto Ley 
229/2021, de 30 de marzo, así como cuantos antecedentes, informes y documentos constan en el mismo, 
y en base a la siguiente 
 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 
 
Las Sociedades Musicales Valencianas conforman un extraordinario fenómeno asociativo presente en el 
territorio de la Comunidad Valenciana, generando a su vez espacios de relación intergeneracional. Desde 
sus orígenes hasta el día de hoy, la música de banda encuentra su máxima expresión, diversidad y grado 
de desarrollo en la Comunidad Valenciana, ejerciendo de influencia al resto de España e incluso a nivel 
internacional. 
 
Las Sociedades Musicales Valencianas suponen un recurso para el desarrollo local, tanto a través del 
turismo como de las industrias culturales y otros elementos materiales imprescindibles para su 
desarrollo. Además, los recursos que generan revierten directamente en el territorio de la Comunidad 
Valenciana. 
 
Son más de 1.100 bandas de música, más de 600 centros educativos, más de 40.000 músicos, 60.000 
alumnos y 200.000 socios, y miles de voluntarios que componen una de las redes de voluntariado más 
extensas del país. Por lo tanto, hay que reconocer la labor educativa, social y cultural, única en el mundo, 
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que representan las sociedades musicales de la Comunidad Valenciana, algunas de ellas centenarias y 
bicentenarias, que representan más del 50% del conjunto de sociedades musicales españolas. 
 
Por todo esto, la Generalitat Valenciana, el 25 de mayo de 2018, las declaró Bien de Interés Cultural 
Inmaterial (BIC). Un reconocimiento histórico que contribuye a la protección e impulso de las Sociedades 
Musicales y que viene a reafirmar su papel como uno de los principales agentes culturales de la 
Comunidad y garantiza una serie de medidas de protección y salvaguardia del Bien, como la de realizar 
labores de identificación, descripción, investigación, estudio y documentación de éste, entre otras, para 
garantizar su protección y preservación o velar por el normal desarrollo y la pervivencia de esta 
manifestación cultural. 
 
El pasado 30 de marzo, siguiendo la línea de la Generalitat Valenciana, el Gobierno de España declaró a 
las Sociedades Musicales de la Comunidad Valenciana como Manifestación Representativa del 
Patrimonio Cultural Inmaterial, lo cual ha supuesto un avance importantísimo en cuanto a la 
conservación, protección y difusión de un bien cultural como son las sociedades. 
 
Sin embargo, el pasado 6 de mayo, cuando se publicó en el BOE el Real-Decreto 229/2021 de 30 de 
marzo que declaraba a las sociedades musicales valencianas como Manifestación Representativa del 
Patrimonio Cultural Inmaterial, exponía que el origen de las bandas de música valencianas se debía a un 
“movimiento mimético” al de las agrupaciones catalanas. 
 
Tanto a nivel estatal como de la Comunidad Valenciana, hoy en día las sociedades musicales valencianas 
tienen el reconocimiento que se merecen. Porque este gobierno, tanto estatal como el de la comunidad, 
reconocen la labor tan importante que están haciendo y valoran todo lo que aportan -tanto social, 
cultural como económicamente- a España y a la Comunidad Valenciana. 
 
Desde la Federación de Sociedades Musicales de la Comunidad Valenciana ya han remitido una carta al 
Ministro de Cultura y Deporte para pedirle, en base a estudios e investigaciones, que rectifique esa 
afirmación puesto que no se ajusta a la realidad. Y esto es en lo que tenemos que basarnos, puesto que 
son ellos los que mejor conocen la situación de las sociedades y como se tiene que ajustar a la realidad. 
 
Visto el dictamen favorable de la Comisión Municipal Informativa del Área de Cultura, en sesión 
ordinaria celebrada en fecha 19 de mayo de 2021. 
 
Intervenciones: 
 

- Sra. Albalat: “Las Sociedades Musicales Valencianas son un movimiento asociativo extraordinario 
en la Comunidad Valenciana, no solo por todo lo que aportan a la Cultura sino también porque 
son espacios de encuentro, formativos, intergeneracionales que mejoran nuestra sociedad. La 
música de banda está tan arraigada en el pueblo valenciano que ya forma parte de nuestro ADN, 
es parte de nuestra identidad. Y así es reconocido tanto aquí como el resto de España y a nivel 
internacional. 

 
Las Sociedades Musicales Valencianas son un atractivo turístico, son industrias culturales, forman 
parte, no solo de nuestra forma de ser y estar, sino que además también forman ya parte de 
nuestra economía y revierten directamente en el territorio de la Comunidad Valenciana. 
 
Son más de 1.100 bandas de música, más de 600 centros educativos, más de 40.000 músicos, 
60.000 alumnos y 200.000 socios y personas colaboradoras que componen una de las redes más 
importantes del país. Tenemos que valorar y reconocer la labor educativa, social y cultural, única 
en el mundo, que representan las sociedades musicales de la Comunidad Valenciana, algunas de 
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ellas centenarias y bicentenarias, que representan más del 50% del conjunto de sociedades 
musicales españolas. 
 
En Paiporta tenemos la suerte de contar con la Banda Primitiva y la Unión Musical. Quiero hacer 
un reconocimiento público a la labor que hacen en Paiporta, formando a paiportinos y 
paiportinas en sus escuelas, creando grupos cohesionados que trabajan por la cultura y la 
hermandad, y haciendo de Paiporta también un referente cultural. Sois parte del corazón de 
nuestro pueblo que late en vosotros cuando siento vuestros instrumentos. 
 
La Unión y la Banda Primitiva siempre están dispuestas a participar activamente en la vida de 
nuestro pueblo, colaborando en diferentes actividades como conciertos, actuaciones, pasacalles y 
todo aquello que se les pide. Si les llamas, allí están. 
 
En un año tan complicado como el que hemos pasado, donde la COVID ha arrasado por 
momentos con todo, incluso con la cultura, la música en Paiporta ha perseverado e incluso 
mantuvo la llama de la esperanza con músicos y músicas paiportinos saliendo a los balcones a 
dar alegría al vecindario y espaldarazo a las personas que sufrían y las que enfrentaban a pie de 
calle la situación. En nombre de Paiporta os doy las gracias, porque incluso en esos momentos de 
desesperación habéis estado a nuestro lado. 
 
Este año hemos querido reconocer su trayectoria en nuestro pueblo aumentando su subvención 
municipal. Hemos aumentado hasta 27.000€ la ayuda anual para mantener sus actividades. 
Queremos que salgan adelante, estamos a su lado y van a continuar extendiendo por nuestro 
pueblo su amor a la música. 
 
La Generalitat Valenciana en 2018 declaró las Sociedades Musicales valencianas Bien de Interés 
Cultural Inmaterial (BIC). Fue un reconocimiento histórico que contribuye a la protección e 
impulso de las Sociedades Musicales y que viene a reafirmar su papel como uno de los principales 
agentes culturales de la Comunidad. 
 
El pasado 30 de marzo el Gobierno de España declaró a las Sociedades Musicales de la 
Comunidad Valenciana como Manifestación Representativa del Patrimonio Cultural Inmaterial. 
Sin embargo, cuando se publicó en el BOE el Real-Decreto 229/2021, exponía que el origen de las 
bandas de música valencianas se debía a un “movimiento mimético” al de las agrupaciones 
catalanas. Desde la Federación de Sociedades Musicales de la Comunidad Valenciana remitieron 
una carta al Ministro de Cultura y Deporte para pedirle, en base a estudios e investigaciones, que 
rectifique esa afirmación puesto que no se ajusta a la realidad. Y eso vamos a hacer también 
aquí, puesto que son quienes mejor conocen la situación de las sociedades y como se tiene que 
ajustar a la realidad.  
 
Pues justamente esto es lo que hacemos hoy aquí en esta moción. Pedimos que se corrija esa 
frase para ajustarla a la realidad, aunque también expresamos nuestra satisfacción por el 
reconocimiento tanto a nivel autonómico y estatal de nuestras sociedades musicales. Queremos 
agradecerles todo lo que hacen por nuestro pueblo y su cultura, y pedimos a todos los grupos de 
la Corporación municipal el voto a favor. Muchas gracias”. 
 

- Sr. Ibor: agradece al PSOE por su disposición a suprimir los párrafos. De este modo, el grupo PP 
apoyará totalmente la moción, votarán a favor porque es un hecho de justicia histórica. 
 

- Sr. Val: “El grupo municipal de Compromís en muchas localidades del País Valenciano ha 
presentado una moción que reclama una rectificación aclaratoria sobre el origen de las Bandas 

Ple- Secretaria

Expediente 786412PNIF: P4618800I

Acta Pleno 27-05-2021 aprobada - SEFYCU 2757681

La comprobación de la autenticidad de este documento y otra información está disponible en https://paiporta.sedipualba.es/

Código Seguro de Verificación: JZAA NKD7 9AAA YJ2J Q3K3AYUNTAMIENTO DE PAIPORTA

FIRMADO POR

El
 S

ec
re

ta
rio

 d
e 

Ay
un

ta
m

ie
nt

o 
DE

 P
ai

po
rta

M
AR

IA
 J

OS
É 

GR
AD

OL
Í M

AR
TÍ

NE
Z

02
/0

7/
20

21

FIRMADO POR

L'A
lca

ld
es

sa
 d

e 
l'A

ju
nt

am
en

t d
e 

Pa
ip

or
ta

M
AR

IA
 IS

AB
EL

 A
LB

AL
AT

 A
SE

NS
I

05
/0

7/
20

21

Pág. 99 de 116

https://paiporta.sedipualba.es/firma/infocsv.aspx?csv=JZAANKD79AAAYJ2JQ3K3
https://paiporta.sedipualba.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=6365846&csv=JZAANKD79AAAYJ2JQ3K3
https://paiporta.sedipualba.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=6384784&csv=JZAANKD79AAAYJ2JQ3K3


 
de Música valencianas recogida en el Real Decreto 229/2021, de 30 de marzo, por el cual se 
declaran las bandas de música valencianas Manifestación Representativa del Patrimonio Cultural 
Inmaterial en la misma línea que la que hoy presenta el Partido Socialista del PV aquí. 
 
En concreto, se afirma en este decreto que “el origen de las bandas de música valencianas se 
debe a un movimiento mimético al de las agrupaciones corales catalanas (Clavé), movimiento 
que entró en Valencia vía la Real Sociedad de Amigos del País”. 
 
Diferentes tesis, artículos, libros y publicaciones especializadas, tanto valencianas como de fuera 
de ella, cuestionan la confusa afirmación que ya ha sido cuestionada por la Federación de 
Sociedades Musicales del País Valenciano y que ya ha realizado una reclamación formal. 
 
La cultura bandística es una señal de identidad de primer orden y este tipo de manifestaciones en 
un documento oficial tienen que seguir unos cánones de rigor científico y académico, puesto que 
los orígenes del movimiento bandístico responden a la confluencia de varias causas que se 
centraron en la democratización social de la cultura musical, en la influencia religiosa, militar y 
política en nuestro territorio a lo largo de siglos de historia”. 
 
Por eso apoyamos la reclamación que hace la FSMCV, reclamamos también al Ministerio la 
rectificación aclaratoria sobre el origen de las bandas (con rigor científico y académico), y 
reconocer públicamente la tarea que realizan las bandas y sus sociedades musicales, siendo todas 
ellas una señal de identidad del pueblo valenciano. 
 
Por otro lado, el senador valencianista Carles Mulet se ha reunido con la Confederación Española 
de Sociedades Musicales para trasladar sus enmiendas a los Presupuestos Generales del Estado y 
a la misma Ley de Educación (LOMLOE) para que “se mejore la fiscalidad de las sociedades 
musicales, sus escuelas y bandas de música, así como de los propios músicos”. Hay que recordar 
que, en noviembre pasado, Compromís presentó en el Senado una moción que reclamaba la 
revisión y modificación de los tipos de IVA aplicable a la compra de instrumentos musical que 
podría beneficiar a las más de 3,6 millones de personas que se estima practican de mantera 
habitual música en España”. 
 

- Sr. Estellés: Ciudadanos se suma a la moción queriendo reconocer el aporte cultural de las 
sociedades musicales, especialmente las dos de Paiporta. 

 
Se procede a la votación, con la enmienda incorporada, aprobándose por unanimidad. 
 
El Ayuntamiento Pleno, por unanimidad, acuerda: 
 

1. Instar al Ministerio de Cultura y Deporte para que rectifique esa frase del Real Decreto Ley 
229/2021, de 30 de marzo, en el artículo 2. Y que esa rectificación sea conforme lo pide la 
Federación de Sociedades Musicales de la Comunidad Valenciana. 

 
2. Reconocer la labor que hace la Federación de Sociedades Musicales de la Comunidad Valenciana 

y las sociedades musicales en la Comunidad Valenciana. 
 

3. Notificar el presente acuerdo al Ministerio de Cultura y Deporte, a la Conselleria de Educación 
Cultura y Deportes de la Generalitat Valenciana y a la Federación de Sociedades Musicales de la 
Comunidad Valenciana. 
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22.- EDUCACIÓN.- 786240A - MOCIÓN DEL GRUPO MUNICIPAL POPULAR EN APOYO A 
NUESTRA COMUNIDAD EDUCATIVA EN SU SOLICITUD A LA CONSELLERIA DE 
EDUCACIÓN DE MÁS RECURSOS Y MEDIOS PARA EL IES LA SÉNIA DE PAIPORTA. 
 
En primer lugar, el Sr. Gutiérrez, en nombre del grupo municipal PP presenta una enmienda a la 
propuesta dictaminada, en el sentido de eliminar el apartado 2 de la parte resolutiva, que dice: “2. 
Solicitar a la Conselleria de Educación que dote con más medios y recursos a todos nuestros centros 
educativos.” 
 
Se procede a la votación de la enmienda, aprobándose por unanimidad. 
 
 
Visto el expediente sobre moción del Grupo Municipal Popular en apoyo a nuestra comunidad educativa 
en su solicitud a la Consellería de Educación de más recursos y medios para el IES La Sénia de Paiporta, 
así como cuantos antecedentes, informes y documentos constan en el mismo. 
 
Visto el dictamen de la Comisión Municipal Informativa del Área de Educación, en sesión ordinaria 
celebrada en fecha 18 de mayo de 2021, siguiente: 
 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 
 
Por todos es conocida la falta de espacios y medios de nuestros centros educativos en general, más 
todavía en secundaria y siendo especialmente grave la situación de precariedad del IES La Sénia. 
 
Por tal motivo, ante la incertidumbre de que la Conselleria de Educación no dote con más medios al IES 
La Sénia para el inicio del próximo curso, el AMPA del centro ha iniciado medidas para reivindicar las 
necesidades no cubiertas del centro y que afectan de modo directo a toda la población de Paiporta. Entre 
las acciones emprendidas por el AMPA del centro con el apoyo de INTERAMPA se encuentra la 
presentación del siguiente escrito ante la Conselleria de Educación: 
 

“Debido a la situación de pandemia que llevamos padeciendo este casi año y medio, nos encontramos 
en una situación aún más precaria en cuanto a espacios en los centros docentes, sobre todo de 
secundaria, debido a las medidas de seguridad e higiene que por supuesto hay que seguir. Esta 
situación es especialmente grave en el IES La Sénia de Paiporta. 
 
El trabajo de organización de espacios, de horarios, de medidas de seguridad e higiene y todo lo 
necesario para el normal funcionamiento de los centros, ha sido de los claustros de profesores y ha 
sido esencial y de una magnitud extraordinaria. Gracias al profesorado, los centros han sido y son 
seguros para nuestros hijos e hijas, así como para el propio profesorado y personal no docente, siendo 
lugares de detección y contención del Covid, como así lo ha expresado el Secretario Autonómico junto 
al Conseller, en las reuniones mantenidas con las familias. 
 
Para que los centros puedan seguir siendo seguros y al tiempo se pueda dar cabida a todo el 
alumnado adscrito y admitido, hacen falta recursos económicos destinados a la contratación de más 
personal en todos los ámbitos y materiales y proveyendo de espacios donde sea necesario. Esta 
necesidad es especialmente importante en institutos, para que no siga siendo altamente perjudicado 
el alumnado de secundaria al ver los centros abiertos, pero teniendo que asistir en muchos de ellos, de 
forma semipresencial.  
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En el IES La Sénia, la situación con 127 alumnos y alumnas de 2º de ESO, que llevan con clases 
semipresenciales desde el inicio de curso, cada día se hace más insostenible, ya que:  
 
1. Se ha solicitado y rogado por las familias y el AMPA y por las vías admisibles, una solución para 
estos y estas menores que se quedan día sí y día no, en su mayoría solos y solas en casa, por los 
trabajos de sus padres y madres, sin control parental, por tanto, pero también sin control del 
profesorado aun siendo horario lectivo.  
 
2. Se suma la perdida en la calidad de la enseñanza y la desigualdad con alumnado de otros centros, 
incluso en el mismo municipio que sí acuden de manera presencial y adoleciendo todo esto porque el 
programa AULES que se quería y se pensaba como un apoyo y refuerzo a la educación semipresencial 
no ha funcionado como debería.  
 
3. Se suma la perdida de rutinas y hábitos en cuanto a sueño y alimentación.  
 
La situación es más que preocupante en el IES La Sénia porque nos enfrentamos a un nuevo curso con 
los mismos recursos, por tanto, con las mismas carencias y las familias no podemos ni debemos 
consentir esta indefensión por parte de los poderes públicos. En este caso la Consellería de Educación, 
que, a través de sus Direcciones Territoriales e Inspectores e Inspectoras, debe ser conocedora y poner 
todos los medios para solucionar esta situación que no puede alargarse más por el perjuicio en la 
educación de nuestros jóvenes. Se enfrentarán a una desigualdad de oportunidades en su futuro 
educativo y laboral. Además de que estas situaciones provocan más abandono escolar, con todos los 
problemas familiares que esto supone y los recursos que se necesitan para solucionarlo. 
 
A finales de octubre del 2020, se nos informó a las familias del IES La Sénia que, desde inspección 
educativa se había tramitado la solicitud de 3 aulas prefabricadas mediante un informe de 
necesidades presentado por el centro. Al no recibir respuesta oficial de ningún tipo a esta petición, la 
dirección del centro cursó un nuevo escrito en el mes de marzo a Dirección Territorial con la 
supervisión esta vez de la nueva inspectora de educación. Del mismo modo, se presentó la misma 
petición a través del Ayuntamiento de Paiporta en una reunión con la Directora Territorial. Sin 
embargo, en el último Consejo Escolar Municipal de abril, desde el ayuntamiento se nos informó a las 
familias que, seguramente, no se podrá enviar al centro ninguna aula prefabricada debido a 
problemas de licitación con las empresas suministradoras. Con lo que esto supone, las familias 
estamos muy indignadas, y no podemos seguir admitiendo, a pesar de la pandemia, la precariedad 
educativa para nuestros hijos e hijas, y esta desigualdad en la educación. 
 
El IES La Sénia, ya cuenta con 8 aulas prefabricadas, siendo necesarias 3 más de 45m2 o 2 de 60 m2, 
como mínimo, para dar cabida no sólo a este alumnado de 2º de ESO, sino que este centro:  
 
- Recibirá más alumnado del que viene siendo normal en 1º de ESO, proveniente de los 2 CEIP 
adscritos. Cuenta desde este curso 2020-2021 con un ciclo formativo más, por tanto, se necesitará, al 
menos, 1 aula más. 
 
- El curso pasado se le concedió una línea de Bachiller más, por tanto, habrá un incremento de 
alumnado también para ese curso. 
 
- Para este curso 2020-2021 se han habilitado ya todos los espacios disponibles para dar la máxima 
presencialidad como son la biblioteca y la sala de audiovisuales. 
 
- Se necesitan suficientes aulas para dar cabida al alumnado de otros colegios e institutos del 
municipio y que no se tengan que desplazar fuera con el coste añadido a las familias. 
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Por todo lo expuesto, entendemos que es competente por las funciones de su cargo, para conocer esta 
situación y para tramitar nuestra petición de recursos materiales y personales para el IES La Sénia, así 
como las solicitudes recibidas tanto del propio centro IES La Sénia, como del Ayuntamiento de Paiporta 
que han solicitado lo mismo. Habiendo espacios para dar una solución adecuada, viable y 
satisfactoria, las familias no entendemos que tengamos que seguir sufriendo esta lamentable 
situación educativa para nuestros hijos e hijas.” 

 
Por eso, el Grupo Municipal Popular de Paiporta propone apoyar a nuestra comunidad educativa en sus 
justas reivindicaciones con los siguientes: 
 

ACUERDOS: 
 
1. Exigir al Conseller de Educación que de forma urgente garantice más medios y recursos al IES La 

Sénia para el inicio del próximo curso. 

2. Informar de este acuerdo al Consejo Escolar Municipal. 
 
Intervenciones: 
 

- Sr. Alejandro Gutiérrez: da lectura a parte de la Exposición de Motivos de la moción.  
 

- Sr. Val: Una vez más al grupo PP se le olvida que la situación de los centros escolares viene 
motivada por la pandemia, y probablemente la comunidad educativa ha impuesto y ha utilizado 
recursos para paliar los problemas derivados de la pandemia sufrida en todo el mundo. Recuerda 
la visita del Conseller de Educación y del Director General, la semana pasada, para tratar el plan 
Edificant. Informa sobre las ampliaciones en educación en la comarca de l’Horta y para el 
próximo curso.  

 
Los problemas de no presencialidad en la Senia están solucionados para que todas las 
necesidades relacionadas con la oferta formativa estén cubiertas. Puede decir que las cuestiones 
que pide el PP tienen garantizadas la solución. El esfuerzo desde la Consellería de Educación es 
inmenso. Compromís no puede apoyar esta moción. 
 

- Sr. Sánchez: “Buenas tardes a todas y todos, el pasado 23 de marzo después de hablar con el 
director de La Sénia, me hace llegar el escrito que ha enviado a Consellería aprovechando el 
cambio de inspección educativa, donde pide más aulas prefabricadas de cara al nuevo curso 
escolar. 

 
El 24 de marzo en una reunión con el DG de infraestructuras educativas, le hago traslado de la 
petición del centro. 
 
El 31 de marzo en una reunión con la jefa de la Dirección Territorial de Educación de Valencia y 
con el Jefe del Servicio Territorial de infraestructuras educativas, le hago llegar el escrito del 
centro con la petición de más aulas. 
 
El 14 de abril se celebró el Consejo Escolar Municipal, donde informé de la petición de La Sénia, y 
pedí el apoyo del Consejo Escolar a la propuesta del centro. El Consejo por unanimidad aprobó 
apoyar a la petición del centro, y desde la concejalía emitimos el certificado correspondiente y lo 
hemos enviado a la Dirección Territorial. 
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El 24 de mayo en una reunión con el Consejero de Educación y el DG de infraestructuras 
educativas, le planteé la demanda de La Sénia. 
 
Al mismo tiempo, el AMPA del IES La Sénia, al ser conocedora de la demanda del centro, coge la 
petición y también trabaja para conseguir los objetivos, pidiendo el apoyo de las familias, 
recogiendo firmas y haciendo también un escrito a la Consellería de Educación con la misma 
petición. 
 
Después de todo esto, ¿cómo vamos a apoyar unos acuerdos de la moción que ya están hechos? 
 
La moción que nos presentan es el escrito del AMPA al 100% y nada más, un corta-pega y punto. 
No se ha trabajado ni consensuado nada ni con el centro ni el AMPA. Han hecho uso partidista y 
se han apropiado de un escrito que no es suyo, tanto el AMPA como INTERAMPA están 
disgustados en esta situación y me han trasladado la petición de que se retire la moción. Cuando 
las familias quieran el apoyo a sus actividades y peticiones, vendrán a los grupos políticos y nos 
pedirán lo que consideren, pero no podemos consentir hacer un uso partidista del trabajo que 
hacen los otros. 
 
El Partido Socialista está y estará a disposición de las AMPAS para lo que quieran y consideren, 
las apoyamos en todo aquello que necesiten y seguimos estando disponibles para continuar 
trabajando codo en codo por el bienestar de nuestro alumnado y centros educativos. 
 
Cómo he dicho antes, no vamos a apoyar una moción en la cual los puntos de acuerdo ya están 
hechos y no vamos a legitimar la apropiación que ha hecho el Partido Popular del trabajo de la 
comunidad educativa de la IES La Sénia.  
 
Muchas gracias”. 

 
- Sr. Estellés: se pusieron en contacto con el presidente del AMPA y les dijo lo mismo que el concejal 

ha explicado. Pero las necesidades existen, según un informe de hace más de 1 año y medio al 
que no se le dio respuesta, por lo que entienden la indignación de las familias. Ciudadanos 
apoyará la moción. 
 

- Sr. Gutiérrez: hoy han oído nuevas excusas para no apoyar la moción. En el pleno de septiembre 
el sr. Val dijo que la Comunidad Valenciana se ha puesto en situación modélica. Pero hay que 
recordar lo que se consiguió durante el mandato del PP (institutos.... archivo municipal... 
biblioteca... escuela de idiomas en Paiporta...) Y todo esto contra nada, porque ahora no han 
puesto ni un ladrillo nuevo. Respecto a la venida del conseller, durante el gobierno del PP 
avisaban a la comunidad educativa para que fuera quien quisiera. Ahora no se ha dicho a nadie si 
ha venido el conseller y no han podido trasladarle las deficiencias. Le gustaría darle la 
oportunidad a la alcaldesa en el que puede ser en su último pleno, para solicitar que sus hijos 
tengan una educación de calidad. Si no, se irá del cargo sin haber conseguido mejorar las 
instalaciones educativas en 6 años. Hace un repaso a la situación de los colegios y concluye que la 
gestión en Educación ha sido publicidad, pero ningún hecho. A su juicio, el plan Edificant se ha 
convertido en el “Plan Eternizant”. Le pide a la alcaldesa un último gesto de respaldo a la 
comunidad educativa.  
 

- Sra. Alcaldesa: le recuerda al sr. Gutiérrez que el PP acabó la legislatura con los niños en 
barracones y el colegio Rosa Serrano sin hacer. 
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- Sr. Val: explica que su vida profesional ha sido en una escuela de adultos, ha sido concejal desde 

2011 y trajo la propuesta de mejorar la EPA de Paiporta. La propuesta del PP durante su gobierno 
fue despedir a 5 profesores, lo propuso el Sr. Gutiérrez en julio de 2011. Le pregunta ahora qué 
necesidad no se va a cumplir el próximo año en el IES la Senia, pues no lo sabe. Compromís votará 
en contra de la moción. 
 

- Sr. Sánchez: le dice al Sr. Gutiérrez si no es consciente de que la pandemia ha trastocado la vida y 
este año ha sido muy difícil para todos, alumnado, familias... Otras personas han estado con las 
aulas cerradas y aquí no ha sido así. Aunque ha dicho que no han hecho nada, en el presupuesto 
del PP había 10.000 o 15.000 euros para mantenimiento de escuelas y ahora hay 100.000 euros y 
se ejecuta totalmente el presupuesto. Las escuelas están mejor. 
 

- Sr. Gutiérrez: es una falsedad lo de los gastos en Educación. El PP cogió la escuela de adultos en 
condiciones lamentables y al acabar la legislatura habían triplicado la oferta formativa y hecho 
un edificio que es la envidia de la comarca. 

 
Se procede a la votación, con la enmienda incorporada, con el siguiente resultado: 

 Votos a favor: 10 (8 PP, 2 Ciudadanos) 
 Votos en contra: 11 (6 Compromís, 5 PSOE) 
 Abstenciones: 0 

 
El Ayuntamiento Pleno por mayoría, con 11 votos en contra y 10 votos a favor, acuerda desestimar la 
propuesta. 
 
 
23.- MOCIONES 
 
Concluido el examen de los asuntos incluidos en el orden del día y antes de pasar al punto de “Ruegos y 
Preguntas”, se presentan los siguientes asuntos por razones de urgencia: 
 
1. Aprobación del Plan local reducido de prevención de incendios forestales del municipio de Paiporta. 

2. Moción del Grupo Político Municipal Ciudadanos sobre la posible implementación de un mecanismo 
de pago para la red estatal de vías de alta capacidad 

3. Renuncia al cargo de concejala del Ayuntamiento de Paiporta de Beatriz Jiménez Jiménez. 
 
 
23.1.- 339681E - APROBACIÓN DEL PLAN LOCAL REDUCIDO DE PREVENCIÓN DE 
INCENDIOS FORESTALES DEL MUNICIPIO DE PAIPORTA. 
 
En primer lugar, de conformidad con lo establecido en el artículo 91.4 del Real Decreto 2568/1986, de 28 
de noviembre (Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades 
Locales, ROF) se procede a votar sobre la procedencia de su debate, aprobándose por unanimidad. 
 
Visto el expediente sobre aprobación del Plan local reducido de prevención de incendios forestales del 
municipio de Paiporta, así como cuantos antecedentes, informes y documentos constan en el mismo, y 
en base a la siguiente 
 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 
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El Municipio de Paiporta tiene una superficie de 3,95 km², siendo la superficie forestal del municipio, 
según esta del Plan de Demarcación y la cartógrafa del PATFOR, de 13,1 ha (0,131 Km²), aprobado por el 
Decreto 58/2013, de 3 de mayo, del Consell, aprueba el Plan de Acción Territorial Forestal de la 
Comunitat Valenciana (PATFOR), el cual es un instrumento de ordenación del territorio forestal de la 
Comunitat Valenciana, y de planificación de la gestión de los servicios que este provee. 
 
El ámbito de aplicación del PATFOR está constituido por todos los terrenos forestales de la Comunitat 
Valenciana. Incorpora los objetivos y principios directores de la estrategia territorial de la Comunitat 
Valenciana. Las determinaciones contenidas en él vincularán tanto a las personas físicas como a las 
personas jurídicas, sean públicas o privadas. 
 
El artículo 55.3 de la Ley 13/2018, de 1 junio, de la Generalitat, de modificación de la ley 3/1993, de 9 de 
diciembre, forestal de la Comunitat Valenciana, establece la obligación para todas las entidades locales 
con terrenos forestales de redactar y aprobar un Plan Local de Prevención de Incendios Forestales (en 
adelante PLPIF), y remitirlo a la administración forestal de su demarcación, puesto que los PLPIF tienen 
carácter subordinado respecto a los planes de cada demarcación. 
 
El municipio de Paiporta está incluido en el ámbito de actuación de la demarcación de Liria y el terreno 
forestal presente en el municipio se corresponde únicamente con la vegetación que se encuentra a lo 
largo del cauce del barranco de Chiva. La Resolución de 29 de julio de 2005 de la Consellería de Territorio 
y Vivienda declara los terrenos forestales de la Comunitat Valenciana como zonas de alto riesgo de 
incendio, estableciendo la obligación genérica de redactar este tipo de documento de planificación en 
municipios en los que existan terrenos forestales, como es el caso del Paiporta. 
 
La Ley 43/2003, de 21 de noviembre, de montes, modificada por Ley 21/2015, de 20 de julio, es 
legislación básica estatal en materia de montes y aprovechamientos forestales. El Plan Local de 
Prevención de Incendios Forestales (PLPIF) se establece en la Orden 30/2017, de 20 de noviembre, de la 
Consellera de Agricultura, Medio Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo Rural, en el artículo segundo, 
a tenor del cual para aquellos municipios en los que la presencia de terreno forestal sea escasa o 
dispersa, el plan local de prevención de incendios forestales podrá tener un formato reducido, que se 
denominará plan local reducido de prevención de incendios forestales (PLRPIF), cuyo contenido se 
establece en el anexo V de la indicada orden, debiendo, en todo caso, redactarse con el contenido 
mínimo que establece el artículo 140 del Decreto 98/1995, de igual modo la Ley 3/1993, Forestal de la 
Comunitat Valenciana también establece la obligatoriedad de la redacción de estos Planes locales de 
prevención de incendios forestales cuando en los municipios existan zonas de alto riesgo de incendios, en 
nuestro caso un Plan Local Reducido de Prevención de Incendios Forestales por tener menos de 500 ha de 
terreno forestal. 
 
Asimismo, la Orden 30/2017 establece que en caso de no existir en el municipio un plan local de quemas 
aprobado, se adjuntará como anexo al plan local de prevención de incendios. 
 
El Anexo I recoge el PLAN DE QUEMAS y cabe señalar que este documento únicamente es de aplicación 
en los terrenos agrícolas que se encuentran a menos de 500 metros del terreno forestal que es el 
Barranco de Chiva. La aprobación del documento corresponde al Ayuntamiento Pleno y tras su 
aprobación municipal se remitirá a los Servicios Territoriales de la Consellería competente en prevención 
de incendios para que, tras la obtención de los pertinentes informes favorables, sea aprobado por 
Resolución del Conseller competente en la materia. 
 
Visto el informe favorable emitido por la Dirección Territorial de la Conselleria de Agricultura, Desarrollo 
Rural, Emergencia Climática y Transición Ecológica de fecha 21 de mayo de 2021, así como el 
requerimiento para que se apruebe el indicado plan en el plazo de diez días al de la emisión del informe, 
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la Orden 30/2017, de 20 de noviembre, de la Consellera de Agricultura, Medio Ambiente, Cambio 
Climático y Desarrollo Rural, por la que se unifican y aprueban las normas técnicas para la redacción de 
planes locales de prevención de incendios forestales (PLPIF); Ley 43/2003, de 21 de noviembre, de 
Montes; Ley 3/1993, de 9 de diciembre, Forestal de la Comunitat Valenciana; Decreto 98/1995, de 16 de 
mayo, por el que se aprueba el Reglamento de la Ley Forestal de la Comunitat Valenciana modificado 
por el Decreto 148/2018, modificado por el Decreto 21/2019; Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora de las 
Bases del Régimen Local, art. 22.2.q). 
 
Intervenciones: 
 

- Sr. Val: explica el motivo de la urgencia, consistente en que se ha requerido por la Consellería la 
aprobación por el pleno. No han cambiado nada el plan, es igual que cuando se pasó la 
aprobación de forma provisional. 

 
El Ayuntamiento Pleno, por unanimidad, acuerda: 
 
PRIMERO.- Aprobar definitivamente el Plan Local Reducido de Prevención de Incendios Forestales del 
Municipio de Paiporta, así como el Plan de Quemas que figura en su ANEXO I de acuerdo con el informe 
emitido por la Dirección Territorial de la Conselleria de Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia 
Climática y Transición Ecológica de fecha 21 de mayo de 2021. 
 
SEGUNDO.- Remitir certificado del presente acuerdo, así como el Plan Local Reducido de Prevención de 
Incendios Forestales junto con el Plan de Quemas que figura en el ANEXO I a la Consellería de 
Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática y Transición Ecológica de la Generalitat. 
 
 
23.2 - 784453T - MOCIÓN DEL GRUPO POLÍTICO MUNICIPAL CIUDADANOS SOBRE LA 
POSIBLE IMPLEMENTACIÓN DE UN MECANISMO DE PAGO PARA LA RED ESTATAL DE 
VÍAS DE ALTA CAPACIDAD. 
 
En primer lugar, de conformidad con lo establecido en el artículo 91.4 del Real Decreto 2568/1986, de 28 
de noviembre (Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades 
Locales, ROF) se procede a votar sobre la procedencia de su debate, aprobándose por unanimidad. 
 
Visto el expediente sobre moción del Grupo Político Municipal Ciudadanos sobre la posible 
implementación de un mecanismo de pago para la red estatal de vías de alta capacidad, así como 
cuantos antecedentes, informes y documentos constan en el mismo, y en base a la siguiente 
 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 
 
La semana pasada volvimos a toparnos con la realidad de un Gobierno alejado de varios de los principios 
fundamentales de un Ejecutivo. Entre ellos, y de manera muy importante, la transparencia y el diálogo. 
Todo el Plan de Recuperación y Resiliencia ha sido un continuo ejercicio de opacidad, que alcanzaba 
nuevas cotas con el anuncio de la posible implantación de un “mecanismo de pago por el uso” para la 
red estatal de vías de alta capacidad a partir del año 2024, así como la posibilidad de su extensión a 
carreteras convencionales. Por supuesto, esta medida no ha sido hablada con los grupos de la oposición, 
con los sectores afectados, y ha de entenderse que tampoco con los que conforman el gobierno, dadas 
las discrepancias existentes en la coalición. 
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Cualquier medida de esta envergadura, con las consiguientes ramificaciones económicas y sociales, 
debería ser negociada y consensuada previamente con el resto de los grupos parlamentarios y actores 
implicados. Lo que está en juego aquí, por supuesto, es la reconstrucción de nuestro país después de la 
grave crisis provocada por el Covid-19, así como la oportunidad de mejorar cara al futuro. 
Desaprovechar esta oportunidad, siendo opacos, cerriles y reacios a la auditoría de las inversiones 
realizadas, sería un error de proporciones catastróficas. 
 
Somos conscientes de los problemas de financiación de las vías de alta capacidad en España. Este año, el 
déficit se ha disparado por encima de los 8000 millones de euros. Encontrar una solución que garantice 
su buen estado y la seguridad vial es clave, pero no a costa de repercutir esos costes en los trabajadores. 
Afirmaciones como las realizadas por el director de la DGT, “el que lo usa lo paga”, son peligrosas, en 
tanto en cuanto afectan a la propia concepción del Estado del Bienestar. 
 
Ciudadanos siempre ha defendido la necesidad de un gran Pacto por las Infraestructuras y la Movilidad. 
En él han de contenerse medidas como la evaluación de la rentabilidad económica y social de los 
proyectos de infraestructuras, así como la selección de los proyectos desde una perspectiva de 
sostenibilidad financiera. Es necesario tomar medidas consensuadas y estudiadas que permitan resolver 
el problema con el menor perjuicio posible para los ciudadanos. No queremos más “globos sonda” desde 
el gobierno para palpar el estado de la opinión pública antes de lanzar su siguiente medida, en lugar de 
someterlas a escrutinio y debate político. 
 
Intervenciones: 
 

- Sr. Estellés: explica la urgencia de la moción porque fue un error de Ciudadanos y no se pudo 
dictaminar en la comisión informativa. 
 

- Sr. Val: están interesados en que el sr. Estellés explique la urgencia de la moción que se presentó 
el día 13 de mayo por registro de entrada y no estaba en el orden del día de la comisión 
informativa, pero, no obstante, la secretaria de la comisión la envió a todos los miembros de la 
misma el día 14 de mayo, y también lo recibió la concejala Sra. Cardós, del grupo Ciudadanos. 
Pero en la comisión informativa del día 18, donde se iba a tratar por urgencia, la Sra. Cardós dijo 
que la desconocía y pidió que quedara pendiente. No entiende pues lo ocurrido. Lo cierto es que 
quedó sobre la mesa. Puede ser que el sr. Estellés no hubiera informado a la Sra. Cardós o bien 
que ella no hubiera leído el correo en la que se le informaba de la presentación de su propia 
moción. Les recuerda que los grupos municipales tienen una responsabilidad ante la ciudadanía 
de Paiporta. Y ahora hay que votar la urgencia de la moción porque el grupo Ciudadanos no han 
hecho bien su trabajo. 
 

- Sra. Albalat: entiende que Ciudadanos ha reconocido que ha tenido un error y lo entienden; y 
aunque cree que el PSOE no apoyará la moción, sí que apoyarán la urgencia. 
 

- Sr. Ibor: no entiende el ataque de Compromís a los 2 concejales de Ciudadanos, cuando ya había 
reconocido Ciudadanos su error. La crítica le ha parecido desproporcionada. El grupo PP apoyará 
la urgencia. 
 

- Sra. Cardós: se dirige al sr. Val y le dice que Compromís defiende a las mujeres que sufren 
maltrato psicológico, pero en cambio la han estado criticando por el error en cuanto acabó la 
comisión. Ante todo, ha de haber respeto y humildad y nunca han recibido de ella ninguna crítica 
de ningún tipo; ahora el Sr. Val le ha insultado delante de todo el consistorio.  
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- Sr. Val: solamente ha hecho un relato de los hechos y no encuentra lógico que esa sea la dinámica 

de un grupo municipal que se supone que ha de trabajar las propuestas antes de que se traten en 
el pleno. 
 

- Sr. Estellés: el comportamiento del sr. Val ha sido indigno de un portavoz y de un concejal de 
Paiporta, ha sido un ataque innecesario. 
 

- Sra. Alcaldesa: desea que sea la última vez que las mociones de Ciudadanos hayan de tratarse 
por urgencia a causa de que anteriormente queden sin tratar en las comisiones por no haberlas 
presentado convenientemente. 
 

- Sr. Estellés: da lectura a la exposición de motivos de la moción. En definitiva, lo que pide la 
moción es que haya consenso cuando se hayan de tomar medidas de este tipo. 
 

- Sr. Ibor: el grupo PP va a apoyar la moción, está de acuerdo en su fondo y en su forma. 
 

- Sr. Val: Compromís está de acuerdo con los puntos y votarán a favor. 
 

- Sra. Albalat: el PSOE va a mantener su voto en contra de este tipo de mociones, tal como ha 
explicado anteriormente en las mociones similares. 
 

- Sr. Estellés: agradece a los grupos que han apoyado la moción. 

 
Se procede a la votación con el siguiente resultado: 

• Votos a favor: 16 (6 Compromís, 8 PP, 2 Ciudadanos) 
• Votos en contra: 5 (PSOE) 
• Abstenciones: 0 

 
El Ayuntamiento Pleno, por mayoría, con 16 votos a favor y 5 votos en contra, acuerda: 
 
El Ayuntamiento de Paiporta insta al Gobierno de España a: 
 

1. Negociar con el resto de las fuerzas políticas y con los agentes de los sectores afectados, una 
medida de consenso para solventar el déficit de mantenimiento de las vías de alta capacidad, de 
forma que no repercutan en el bolsillo de los ciudadanos o priven a ciertos territorios, 
principalmente en la España rural de las conexiones necesarias para un desarrollo económico, 
sostenible y equilibrado de todos los rincones de nuestra geografía nacional. 

 
2. Acordar un Pacto por las Infraestructuras y la Movilidad entre todos los grupos parlamentarios, 

que tenga como base los siguientes objetivos: 

a. Despolitizar las inversiones en infraestructuras y se comprometa con la eficiencia la 
sostenibilidad 

b. Que garantice el estudio de la rentabilidad socioeconómica, y haga un análisis coste-
beneficio de las medidas tomadas en materia de infraestructuras y movilidad. 

c. Que asegure la estabilidad de la inversión pública en infraestructuras sin depender del 
ciclo económico. 

d. Que las medidas tomadas tengan en cuenta las necesidades de los trabajadores y la 
vertebración del territorio, para no dejar a nadie atrás. 
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23.3 - 793054P – TOMA DE CONOCIMIENTO DE LA RENUNCIA AL CARGO DE CONCEJALA 
PRESENTADA POR LA SRA. BEATRIZ JIMÉNEZ JIMÉNEZ. 
 
En primer lugar, de conformidad con lo establecido en el artículo 91.4 del Real Decreto 2568/1986, de 28 
de noviembre (Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades 
Locales, ROF) se procede a votar sobre la procedencia de su debate, aprobándose por unanimidad. 
 
Visto el escrito presentado por la concejala Sra. Beatriz Jiménez Jiménez, Registro de Entrada nº 7942, 
del día 27 de mayo de 2021. 
 
Considerando lo dispuesto en el artículo 9.4 del Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen 
Jurídico de las Entidades Locales (Real Decreto 2568/86, de 28 de noviembre), en lo referente a la 
renuncia a la condición de concejal o concejala. 
 
Considerando lo establecido en el artículo 182 de la Ley Orgánica 5/1985, de 19 de junio, del Régimen 
Electoral General, en lo referente al procedimiento a seguir en el caso de fallecimiento, incapacidad o 
renuncia de un concejal o concejala; así como la Instrucción de 19 de julio de 1991, de la Junta Electoral 
Central, sobre sustitución de cargos representativos locales. 
 
Vistas las listas presentadas por la candidatura COMPROMÍS en el municipio de Paiporta a las elecciones 
locales realizadas el día 26 de mayo de 2019, donde constan los candidatos y candidatas, según edicto 
de la Junta Electoral de Zona de Valencia, publicado en el Boletín Oficial de la Provincia de Valencia nº 
82, de 30 de abril de 2019, la persona siguiente en la lista es la Sra. Olga Sandros Torregrosa. 
 
Intervenciones: 
 

- Sra. Jiménez: En primer lugar, recuerda que ya renunció anteriormente a la percepción de la 
dedicación exclusiva cuando consiguió un trabajo y en aquél momento no renunció al cargo de 
concejala porque quería acabar la tramitación del Plan Resistir, que ha sido complicada.  A 
continuación, indica lo siguiente: 
 
Hoy dejo mi acta como concejala del Ayuntamiento de Paiporta, después de 6 años en el 
gobierno. Y me permitiréis que haga algunas reflexiones: 
 
“Quiero hacer un reconocimiento público a las trabajadoras y trabajadores de la concejalía de 
Economía, Empleo y Comercio del Ayuntamiento de Paiporta y reivindicar su trabajo durante los 
dos últimos años. Porque el área ha tenido un presupuesto más alto que nunca, porque se han 
hecho más acciones que nunca, y porque nos hemos reinventado. Por primera vez durante seis 
meses hemos tenido todas las aulas del centro ocupadas:  
 
Con tres talleres de ocupación, un plan revolucionario que permite a personas que llevan mucho 
tiempo en paro, formarse y cobrar un salario, una iniciativa en la cual colaboramos el 
Ayuntamiento y la Consellería de Economía, y que se puso en marcha, con los cambios de 
gobierno, porque no se engañen nunca, por las personas se trabaja y se ponen en marcha 
políticas de ocupación, cuando gobierna la izquierda 
- Con tres cursos de reinserción 
- Hemos continuado las ediciones de los cursillos del centro 
- Hemos tramitado las subvenciones de todas las áreas. 
- Hemos tramitado las solicitudes del mercado. 
- Tenemos una ocupación del 50% del Viver de Empresas 
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- Hemos duplicado la subvención a la Asociación de Comercio 
- Hemos hecho difusión y dado información de todas las resoluciones de la Covid que afectaban 

al comercio- 
- Hemos tramitado el programa EMCORP, el de trabajadores agrarios, el Ecovid. 
- Hemos hecho un programa de empleo para tener a una trabajadora en la agencia de 

colocación ayudando a las personas que buscan trabajo. 
- Hemos ayudado a muchísimas personas mediante la OMIC. 
 
Y se ha hecho todo ese trabajo, que ya era mucho más de lo que había asumido el área otras y se 
gestionaban todas las ayudas al comercio por la crisis de la Covid. En 2020 fuimos el primer 
pueblo de la Comarca en aprobar unas ayudas compatibles con las del Estado central y el 
autonómico. Y este año hemos gestionado el RESISTIR con LA GENERALITAT y la Diputación, un 
plan que ha supuesto dar casi dos millones de euros en poco más de dos meses…. Hemos sido el 
pueblo que más rápido ha ido porque, siguiendo los consejos del personal técnico, decidimos abrir 
solo un plazo para las diferentes actividades y esto ha supuesto un éxito rotundo.  

Y yo no he visto a ninguna persona, fuera del gobierno que haya reconocido el gran trabajo que 
han hecho, al contrario, se les ha cuestionado hasta la saciedad, por ponerme a mí, en el centro 
de la crítica. Y esto es injusto, los que buscan notoriedad dirigiendo sus ataques hacia mí, 
demuestran un desconocimiento del área y del trabajo que se hace y una falta de respeto por las 
personas trabajadoras y por las y los comerciantes de nuestro pueblo.  

También quiero agradecer su apoyo y su trabajo a todas y cada una de las trabajadoras y 
trabajadores de este ayuntamiento. 

Me gustaría despedirme haciendo también una reflexión sobre el momento que vivimos, en 
política se tiene que construir, y a veces vale la pena no contestar las mentiras para no derrochar 
el tiempo. Y demostrar el movimiento, andando, que es el que hacemos desde Compromís, y hoy 
yo no haré una excepción.  

En este momento de la historia tenemos tres grandes retos delante: 
 justicia social 
 la amenaza de la extrema derecha,  
 cambio climático  

 
Y esos retos necesitarán gobernantes responsables, con una visión amplia, y que trabajen para 
dar solucionas creativas. El futuro es urbano y los pueblos del área metropolitana formamos 
parte de esa urbanidad, y hace falta que los ayuntamientos se lo tomen muy seriamente. Y 
lleguemos a acuerdos amplios para hacer aquello para lo que nos eligieron las vecinas y vecinos, 
garantizar un futuro sostenible y amable. 

La política no debería nunca, convertirse en acoso a las personas, a hablar de sus hijos o de sus 
vidas personales, a utilizar la imagen de las personas para intentar denigrarlas, porque esto nos 
hace peores, especialmente a quienes lo hacen. 

Quiero dar las gracias a las vecinas y vecinos de Paiporta por haber confiado en mí para gestionar 
los recursos de todas y todos. 

Y quiero dar las gracias a todos los compañeros y compañeras, a los del partido socialista por 
haber compartido la experiencia de gobierno, y a mis compañeras y compañeros de Compromís, 
a todas y todos. 

A Joaquín, que sacó a Paiporta de la oscuridad y nos convirtió al frente de las políticas 
transparencia con un portal referente en toda España. 
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A Encarna Signes que puso por primera vez en marcha, en nuestro pueblo, políticas de 
participación, y el premio de Estudios Locales. 

A Toni Torreño que llenó la educación de nuestro pueblo de aire fresco y de iniciativas que espero 
y deseo perduren mucho de tiempo. 

A Zaira Martínez, que revolucionó los deportes, con un programa de subvenciones, la piscina 
lúdica, la pista de patinaje… 

A Guillem Montoro, que además de un trabajo impecable en todas las áreas que gestionó, incluso 
la de dibujo, llenó de alegría y emociones este gobierno.  

A las nuevas y nuevos compañeros de este mandato, Marian que está haciendo un trabajo 
increíble y valiente al frente de las áreas de juventud y de deportes. 

A Esther, qué lujo contar con ella, en un área tan imprescindible como igualdad, las mujeres de 
Paiporta tenemos mucha suerte de tenerte, y yo especialmente por haberte conocido y 
compartido sueños contigo. 

A Rafa Gadea, que además del gran trabajo que hace atendiendo bienestar social, un área muy 
importante en las políticas de este gobierno, ha conseguido poner a Paiporta en la agenda de la 
Consellería y su trabajo hará que tengamos un centro de DÍA en nuestro pueblo. 

A Pep Val, que ha demostrado en cada pleno que se puede hacer política de otra manera, que nos 
ha convertido en un pueblo moderno atendiendo a políticas de movilidad y medio ambiente, con 
iniciativas absolutamente líderes, y que nos ha convertido en ciudadanos más responsables con 
nuestro entorno.  

Y por supuesto a Isabel, nuestra alcaldesa, que hace 6 años confió en mí, y no ha dejado de 
hacerlo nunca, yo también he confiado y confiaré en ella, siempre. No creo que en ninguna 
administración haya un responsable que se implique más que ella, que sufra más por los 
problemas de la ciudadanía de su pueblo, y que gobierne con más inteligencia y más corazón. 
Gracias infinitas como amiga, como compañera, y como vecina de Paiporta, por tu determinación 
y tu sensibilidad. 

Gracias.” 
 

- Sr. Val: “Hoy, nuestro grupo municipal, el gobierno y toda la corporación decimos adiós a Beatriz 
Jiménez después seis años de responsabilidad institucional y dedicación, y después de mucho más 
tiempo de activismo y lucha por los derechos de las personas de Paiporta, en el gobierno, en la 
oposición y en la calle. 

 
En realidad, no es un adiós sino uno ‘hasta después’, porque sabemos que Bea continuará muy 
ligada al colectivo de Compromís de nuestro pueblo, y porque estamos convencidos y convencidas 
que nos la encontraremos en muchas luchas por causas justas. 
Hoy, el grupo municipal Compromís y yo mismo nos debatimos entre dos sentimientos. Por un 
lado, estamos tristes porque el Ayuntamiento y la corporación perdemos una persona luchadora, 
válida, trabajadora y valiente. 
 
Una persona que es la firmeza personificada contra el juego sucio que algunos vendían 
practicando antes de 2015 y que, todavía hoy, continúan ejerciendo. Hasta el último día, Bea ha 
sido objeto de los ataques más abyectos de grupos como el Partido Popular o Ciudadanos, 
ataques personales con referencias familiares infames, rompiendo todas las líneas rojas de la 
decencia y el respeto, mostrando, una vez más, la misoginia de quien cree que una mujer, 
feminista, de origen humilde y de izquierdas no tiene derecho a ocupar los lugares de más alta 
responsabilidad. 
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Bea es, para todas y todos, un referente que se ha enfrentado a enemigos que la han llevado al 
límite. Esa gente está hoy aquí. Viéndolos a ellos, a su trayectoria, a sus amiguitos encarcelados y 
procesados desfilando por los tribunales de banquillo en banquillo, yo tengo claro que he estado, 
estoy y estaré siempre con Bea. 
 
Por eso estamos tristes, porque se nos escapa una persona de mucha valía y talento, que ha hecho 
una gran labor por Paiporta. Con ella llevamos a cabo el cambio de 2015, una época difícil pero 
ilusionante, donde tuvimos que solventar los pufos y apaños del señor Ibor, cosa que a Bea le 
costó la persecución judicial y mediática de los mafiosos, rabiosos porque veían que, con ella de 
concejala de Personal, se había acabado lo Chiringuito. Bea luchó, y ganó. Y por el camino, se dejó 
parte de su salud y su bienestar. Pero Bea es fuerte, y no consiguieron callarla ni cuando le 
pusieron un detective privado para seguirla a ella y a su familia. Todavía estamos esperando 
algún pronunciamiento de solidaridad de los grupos de la oposición. Y no llegará. Ya se pueden 
imaginar por qué. 
 
Bea, al frente de la concejalía de Hacienda acabó en 2 años con la deuda de 6,5 millones 
acumulado por la desastrosa gestión del PP y colocó a Paiporta en uno de los primeros pueblos 
del País Valenciano con deuda 0 y que hasta ahora este gobierno ha mantenido. 
 
Durante esta legislatura, Bea ha protagonizado una auténtica revolución en el área de Economía, 
Ocupación y Comercio. En primer lugar, con la multiplicación de cursos y acciones formativas. 
Nunca se han ofrecido tantas plazas para mejorar la formación de las personas paradas como 
ahora. 
 
Y, sobre todo, prueba de su capacidad ha sido la convocatoria de ayudas por la pandemia, tanto 
en el caso de iniciativas municipales como en la tramitación de las que han llegado y continúan 
llegando desde la Generalitat. En total, y bajo su mandato, el área de Comercio habrá otorgado 
más de 800.000 euros en ayudas, una cifra que el PP, en 8 años, no hubiera podido ni soñar, y esto 
que mandaban en los años más duros de la crisis de 2008. 
 
Además, de la mano de Bea y del personal de su área, se han ocupado las paradas del mercado 
municipal como nunca antes se había hecho, rozando el cien por cien, y ha dado un impulso 
definitivo al Viver de Empresas, que actualmente cuenta con varios negocios que tienen todas las 
facilidades para dar los primeros pasos y consolidarse para crecer. 
 
Por todo esto, nos provoca tristeza perder a Bea en nuestro día a día. Pero también nos alegramos 
por ella. Porque le ha surgido una oportunidad laboral relacionada con su formación y vocación 
que no podía dejar pasar. Y lo entendemos perfectamente. 
 
Para la gente de Compromís, la política no es un fin, sino un medio. Estamos aquí temporalmente, 
para ayudar, porque creemos que el mundo puede ser mejor si eliminamos la corrupción y los 
caraduras de la ecuación de la política. Pero tenemos nuestras vidas al margen, a las cuales 
volver, en las cuales avanzar, para dejar a otras personas con este mismo objetivo: trabajar por 
Paiporta. 
 
Por lo tanto, dentro de la tristeza por decirle adiós o hasta pronto a Bea, sentimos también una 
gran alegría por qué alguien a quien estimamos le vaya bien, que sea capaz de avanzar 
profesionalmente, que haga compatible su compromiso en la mejora de la vida de las personas 
con su vocación y formación profesional. Nos alegramos porque sabemos que Bea será feliz en sus 
nuevas responsabilidades en Valencia. Y no hay nada más gratificante que la felicidad de las 
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personas a las cuales aprecios. 
 
Bea, gracias por el trabajo y la complicidad. Te estimamos y te deseamos todo lo mejor del 
mundo”. 

 
- Sra. Albalat: le dice que a nivel político han tenido discrepancias, pero si analizan lo pasado la 

valoración es muy positiva. A nivel personal, comprende las dificultades de conciliar familia y vida 
política. La Sra. Jiménez ha apostado por su carrera profesional y si lo ha decidido así será para 
bien. El grupo socialista le desea lo mejor.  
 

- Sr. Císcar: a nivel profesional le desea éxito y define en dos palabras a la Sra. Jiménez: trabajo y 
constancia. 
 

- Sr. Ibor: no puede compartir las alabanzas y loas hacia la Sra. Jiménez porque no puede decir que 
es luchadora por el comercio cuando lo tiene en contra de ella. Ha protagonizado una etapa de 
sectarismo, ha hecho lo que no debe ser en democracia y política local y se ha despedido 
atacando a la derecha, a quienes no piensan como ella, teniendo en cuenta que pertenece a un 
partido que está gobernando con sólo 6 concejales. Se va a trabajar por un enchufe, a un cargo 
de asesora de Ribó con un sueldo maravilloso. Compromís dice que vienen a rescatar personas, 
pero a algunas sí que se les ha rescatado. El gobierno de Compromís ha sido un mal sueño en 
Paiporta y en breve el pueblo recuperará la paz y la tranquilidad. 
 

- Sra. Cardós: recuerda a la Sra. Jiménez que a ella también la atacaban en el FB, en el mundo 
político cabe todo. Le asegura que no ha puesto a nadie para que la persiga a ella ni a su familia. 
Aunque tienen una conversación pendiente, le desea lo mejor a nivel personal. 
 

- Sra. Jiménez: le gustaría que nunca volvieran a pasar esos ataques porque lo que importa es la 
gestión municipal. Antes ha explicado, en términos generales, que como sociedad democrática 
tienen 3 retos. Pero la crítica que ha hecho el PP a sus palabras les hace más fuertes.  
 

- Sra. Lisarde: todos tienen el mismo derecho y dignidad sobre la gestión, cree que la Sra. Jiménez 
no está acostumbrada a trabajar y por eso cree que ha hecho muchas cosas. Aunque lo cierto es 
que hay comerciantes que no están contentos con la gestión que ha realizado. 
 

- Sra. Alcaldesa: Beatriz Jiménez ha hecho referencia a muchos concejales/as que lo han dejado y 
se han ido a hacer otros cometidos. Están orgullosos de sus compañeros que se han ido por 
motivos laborales igual que ahora hace la Sra. Jiménez. En cambio, el PP no puede decir eso, los 
que se han ido ha sido de otras formas. Se despide de la Sra. Jiménez de tres modos. En primer 
lugar, como alcaldesa y, por el trabajo realizado, recuerda que antes fue concejala de Hacienda, 
Personal y Policía; ahora de Comercio y Empleo, en esta legislatura se ha encargado del mercado, 
de las empresas, ayudas durante la pandemia... En segundo lugar, como compañera de 
Compromís, aunque realmente no se despide porque espera trabajar juntas difundiendo la 
justicia social. Y en tercer lugar como amiga, en lo personal ha sido un placer trabajar junto a ella 
en los momentos difíciles y lo volvería a hacer. Le desea mucha suerte. 

 
El Ayuntamiento Pleno, por unanimidad, acuerda: 
 
PRIMERO.- Tomar conocimiento de la renuncia al cargo de concejala del Ayuntamiento de Paiporta 
presentada por la Sra. Beatriz Jiménez Jiménez y determinar que se continúen los trámites 
reglamentarios para la provisión de la vacante.  
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SEGUNDO.- Enviar certificación del acuerdo adoptado a la Junta Electoral Central, al efecto de que 
expida credencial a nombre de la Sra. Olga Sandros Torregrosa, candidata de la lista a quien le 
corresponde cubrir la vacante atendido al orden de colocación en las listas electorales presentadas por la 
candidatura COMPROMÍS en el municipio de Paiporta en las Elecciones Locales de 2019. 
 
TERCERO.- Dar traslado del acuerdo a la interesada y a las diversas áreas y departamentos municipales. 
 
 
(la Sra. Jiménez abandona la sesión) 
 
 
24.- RUEGOS Y PREGUNTAS 
 
Intervenciones: 
 

- Sra. Lisarde: Formula 3 ruegos: 

1. Sobre el túnel que cruza las vías y que comunica Paiporta con Picanya, la gente se queja de 
que está sucio y oscuro. Ruega que refuercen la seguridad y la higiene. 

2. Este ruego lo deja para el nuevo concejal de Comercio. Se trataría de desplazar el parque 
infantil desmontable hacia la calle Constitución y así las terrazas estarían mejor y habría más 
amplitud para que los niños para jugar. Y que se estudie la posibilidad de poner una malla de 
sombra.  

3. Les ha llegado un escrito del sindicato para dar los diplomas a los policías locales que se 
jubilan porque desde 2017 se han jubilado algunos y no se les ha dado el diploma. Ruega que 
se tramite este asunto. 
 

- Sra. Chisbert: se refiere a la pregunta que hizo hace meses, un año y casi 2 años: se trata del 
cruce en la calle Albal con la calle San Juan de Ribera a la altura de Mercadona, es una vía de 
mucho peligro para coches y peatones. Pide por favor y solicita que conste en el acta, que “pide 
una fecha de compromiso de cuándo estará el semáforo puesto”.  
 

- Sr. Císcar: contesta a la Sra. Chisbert que es un tema de señalización, hace 7 u 8 meses que está 
pendiente, se requiere un proyecto técnico. Cree que a octubre estará acabado. Esta semana le 
pidió un informe al intendente de la policía local y da lectura al mismo en el que se manifiesta lo 
siguiente: “no consta registrado ningún accidente en el cruce de referencia”. 
 

- Sra. Chisbert: solicita que den una solución antes de que ocurran accidentes. 
 

- Sra. Peyró: ruega que al hacer la programación de las fechas de estudio en la biblioteca se tenga 
en cuenta para que no haya actividades en la misma y así no haya molestias y se puedan 
concentrar los estudiantes. 
 

- Sr. Gutiérrez: le dice a la concejala Sra. López que cuando llaman a la centralita del Ayuntamiento 
van pasando de un sitio a otro y al final cuando marcan al gabinete van directamente a la 
psicóloga. Ruega que solucionen esta cuestión. 
 

- Sra. López:  contesta que trasladará este tema a Informática. 
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- Sr. Estellés: indica al concejal delegado de Urbanismo que sacar fotos en el FB no es difamar sino 

publicar lo que hace Urbanismo. A continuación, le pregunta cuándo se va a tomar en serio el 
asfaltado de calles. 
 

- Sr. Val: contesta al Sr. Estellés que este tema es un trabajo constante de los técnicos y no lo 
decide el concejal. Se valoran los proyectos a realizar, que afectan a muchas calles y se marcan 
unas prioridades. Se toma en consideración las fugas, las inundaciones... Si lo desea puede enviar 
la propuesta o solicitud al departamento de Urbanismo y los técnicos la valorarán. 
 

- Sr. Estellés: cree que el trabajo ha de hacerlo él como concejal delegado y no apoyarse tanto en 
los técnicos. 
 

- Sra. Alcaldesa. Los concejales y concejalas han de apoyarse siempre en los técnicos. 

 
 
Y no habiendo otros asuntos que tratar, la Alcaldía-Presidencia da por finalizada la sesión, levantándose 
la misma a las 22:45 h. del día 27 de mayo de 2021, de lo que como Secretaria doy fe. 
 
 
DILIGENCIA.- Para hacer constar que, conforme a lo dispuesto en el artículo 91 del Reglamento de 
Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, la presente acta ha sido 
aprobada, en los términos que figuran en el acuerdo de aprobación, en la sesión celebrada el día 23 de 
junio de 2021. 
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